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مدیر ستاد اجرایی فرمان امام)ره( در استان قم :

۳۵۰ طرح اشتغال روستایی 
در قم اجرایی می شود 
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نخستین فرمانده سپاه انقلاب اسلامی گفت: وصیت 
به عنوان یک  باید  )ره(  امام خمینی  الهی  نامه سیاسی 
سند بالادستی برای تصویب تمام قوانین و مقررات کشور 
مورد توجه قرار گیرد.  »جواد منصوری« به مناسبت سی و 
یکمین سالگرد ارتحال بنیانگذار جمهوری اسلامی ایران در 

گفت و گویی افزود: مطالعه و تحقیق در سیره حضرت امام 
خمینی )ره( درس های بزرگی برای همه نسل های کنونی 
و آینده کشور دارد که همه ما باید این سیره را به خوبی 
شناسایی کرده و همواره تلاش کنیم تا سیره امام )ره( را در 
ابعاد زندگی فردی و اجتماعی اجرا کنیم.   وی اظهار داشت: 

مدیر ستاد اجرایی فرمان امام)ره( در استان قم گفت: در 
سال جاری ۳۵۰ طرح اشتغال روستایی ویژه ۱۰۰۰ نفر در قم 
مصوب شده است.  حسن عندلیب در دومین جلسه کمیته 
اقتصادی،اشتغال و سرمایه گذاری شهرستان قم در تالار امام 

رضا)ع( فرمانداری اظهار داشت: در زمینه اشتغال روستایی 
و  اجرایی  دستگاه های  همراهی  با  را  پروژه هایی  می توانیم 
نهادهای حمایتی چون کمیته امداد به سرانجام برسانیم. وی 

با بیان اینکه این ستاد در جهت اشتغال خرد، فعالیت های
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عکس: محمدمحسن زاده

امام خمینی)ره(
 یک انسان تحول خواه و 
تحول آفرین بود

سالگرد ارتحال امام خمینی)ره( و قیام خونین 15 خرداد را تسلیت می گوییم

معاون فنی اداره کل محیط زیست استان قم گفت: یکی از دغدغه های زیست محیطی 
در قم فعالیت واحدهای تولید زغال است که 99 درصد به صورت سنتی فعالیت 
دارند و تا 4۰ درصد از زغال کشور در قم تولید می شود و می توان در طرح توسعه 
این واحدهای سنتی و آلاینده را صنعتی کرد تا بار آلودگی استان قم حل وفصل شود.

سید احمد شفیعی در دومین جلسه کمیته اقتصادی،اشتغال و سرمایه گذاری 
به  پاسخ  محیط زیست،  در  افزود:  فرمانداری  رضا)ع(  امام  تالار  در  قم  شهرستان 

استعلامات در جهت طرح توسعه نواحی صنعتی، یکی از دغدغه های مهم است تا

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: درحال حاضر 9۸ معدن با 
سرمایه گذاری بیش از یکهزار و ۶۵ میلیارد ریال و ایجاد اشتغال برای یکهزار و ۲94 تن 
در استان فعال است.  محمود سیجانی اظهارداشت : به طورکلی درقم ۱۸۲ فقره پروانه 
بهره برداری معدن صادرشده که 9۸ معدن فعال بوده و 4۸ معدن نیز در لیست مزایده 
قرار دارد. وی افزود: قم ازجمله مناطق دارای ظرفیت بالا درحوزه معادن است و توجه به 
این حوزه اقتصادی می تواند درآمدزایی بالایی را برای استان به همراه داشته باشد. وی 

ادامه داد: ایجاد رونق تولید در سطح معادن استان برای رسیدن به این هدف ضروری

معاون فنی اداره کل محیط زیست استان قم:

40درصد زغال کشور در قم تولید می شود
رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم:

واحدهای فرآوری در کنار معادن قم ایجاد می شود 
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رهبر معظم انقلاب اسلامی :

شرکت مخابرات ایران – منطقه قم

انفجار آبگرمکن  درقم 2 قربانی گرفت

در  تکلیف مونوریل  تعیین  از  قم  رئیس شورای اسلامی شهر 
جلسه هیئت دولت خبر داد و گفت: تعیین تکلیف مونوریل در 
جلسه هیئت دولت در دستور کار قرارگرفته و سه هفته زمان برای 
مشخص شدن منابع تکمیل مونوریل در قم اختصاص داده شده 
است.  عبدالله جلالی در یک صد و چهل و پنجمین جلسه رسمی 
و علنی شورای اسلامی شهر قم به مطالبه مردم در به بهره برداری 
رسیدن  مترو پرداخت و بیان کرد: مترو یکی از اولویت های استان 

بوده و مدیریت شهری نسبت به اتمام این پروژه مطالباتی را از

استاندار قم با بیان اینکه قم در زمان رژیم پهلوی با عقب ماندگی 
و بی مهری های بسیاری روبرو بود و می خواستند صنعت در این 
شهر وجود نداشته باشد، گفت: باید عقب ماندگی های گذشته 
قم جبران شود. بهرام سرمست بعد از ظهر سه شنبه در جلسه 
ستاد اقتصاد مقاومتی که با حضور معاون پشتیبانی و توسعه 
و  ایران  صنعتی  شهرک های  و  کوچک  صنایع  سازمان  منابع 
معاون اقتصادی دکتر نهاوندیان معاون اقتصادی رئیس جمهور 
در سالن کرامت استانداری قم برگزار شد، با گرامیداشت حماسه

رئیس شورای اسلامی شهر قم :

منوریل قم بزودی تعیین تکلیف 
می شود

استاندار قم :

باید عقب ماندگی های گذشته قم 
جبران شود 
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درنظر دارد برخی از اجناس اسقاطی خود را از طریق مزایده عمومی به فروش برساند. 
بدینوسیله از متقاضیان شرکت در مزایده دعوت بعمل می آید حداکثر تا تاریخ 99/۰۳/22 با در دست داشتن مدرک شناسایی 
معتبر و فیش بانكی واریزی به مبلغ دویست هزار ریال به حساب ملی سیبا به شماره 0103194693003 جهت خرید اسناد مزایده 
به اداره مناقصات و قراردادهای این شرکت به نشانی قم، خیابان نیروگاه، نبش میدان شهید امینی بیات، ساختمان ستاد، اتاق 205 
مراجعه و یا نسبت به دریافت از طریق سایت های ذیل اقدام نمایند. بدیهی است مهلت ارائه پیشنهادات تا ساعت ۰9:۰۰ روز یكشنبه 
مورخ 99/۰4/۰8 و زمان بازگشایی پاکات ساعت 1۰:۰۰ صبح همان روز مورخ 99/۰4/۰8 درسالن همایش دستگاه مزایده گزار 

خواهد بود. حضور یک نفر نماینده از طرف پیشنهاد دهنده با معرفی نامه معتبر بلامانع خواهد بود. 
پیشنهاد دهنده مكلف است معادل 10 درصد مبلغ پیشنهادی خود را در قالب تضمین معتبر بر اساس مفاد اسناد مزایده )مانند 

چک بانكی، ضمانت نامه بانكی و سایر موارد ذکر شده در شرایط و اسناد مزایده( به شرکت توزیع نیروی برق استان قم تسلیم نماید.
به پیشنهادهای فاقد سپرده، سپرده های مخدوش و یا کمتر از میزان مقرر و نیز پیشنهادهای فاقد امضاء، مشروط و پیشنهادهایی که 

بعد از انقضاء مدت مقرر در فراخوان واصل می شود مطلقاً ترتیب اثر داده نخواهد شد.
با توجه به ماهیت تفكیكی اقلام، متقاضی می تواند در یک یا چند یا همه ردیف ها شرکت نماید.

شرکت توزیع نیروی برق استان قم در رد یا قبول یك یا تمامی پیشنهادها مختار بوده و در مقابل فروش اجناس وجه آن نقداً دریافت و 
هرگونه کسورات قانونی از قبیل مالیات و نظایر آن طبق قوانین و مقررات به عهده برنده مزایده می باشد.

سایر اطلاعات و جزئیات مربوطه در اسناد مزایده درج گردیده است.
جهت دریافت اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 38818938-025 )اداره مناقصات و قراردادها( تماس حاصل فرمائید.

iets.mporg.ir )سایت ملی مناقصات(
www.tavanir.org.ir )سایت شرکت توانیر(

   ww.qepd.co.ir)سایت شرکت توزیع نیروی برق استان قم(

شرکت توزیع نیروی برق استان قم
آگهی مزایده )نوبت دوم(

شركت توزیع نیروی برق استان قم

به استناد مجوز شماره 4۵۸ مورخ 1۳99/۰۳/۰8 شورای اسلامی شهرقنوات نسبت به  فروش تعدادی از قطعات املاک 
داخل بافت شهری متعلق به شهرداری رااز طریق مزایده اقدام نماید.

لذا متقاضیان ۳روز پس ازچاپ آگهی نوبت دوم مزایده به شهرداری قنوات واقع درقنوات،خیابان امام خمینی)ره(
واحدامور مالی مراجعه فرمایند۰

فروش اسنادازتاریخ پنج شنبه مورخ 1۳99/۰۳/29 لغایت دوشنبه مورخ 1۳99/۰4/۰2می باشد.آخرین مهلت تحویل 
وارائه اسنادبه شهرداری پنج شنبه 1۳99/۰4/۰۵ وروزبازگشایی پیشنهادها )پاکت ها(شنبه1۳99/۰4/۰7خواهدبود.

۱- شهرداری در رد ویا قبول هریک از پیشنهادات مختار است.
۲- سپرده برنده شدگان درمزایده  نفراول ودوم درصورت انصراف به نفع شهرداری ضبط خواهد شد.

۳- اخذ سپرده به صورت نقد وواریز به حساب سپرده شهرداری می باشد.
4- هزینه چاپ آگهی به عهده برنده مزایده می باشد.

۵- برنده شدگان درمزایده می بایست وجوه را نقدا به حساب درآمد شهرداری واریزنمایند.
آدرس:قنوات ،خیابان امام خمینی )ره(شهرداری قنوات،واحد املاک تلفن ۳۳۲۲۱444

)آگهی مزایده املاک نوبت اول(

شناسه چاپ : 9۲۱۲۵۲     

روزنامه

8

درس امام )ره (برای امروز استمرار تحول است
تحول را نباید با استحاله فكری اشتباه گرفت 
انقلاب نباید دچار ارتجاع شود

شناسه چاپ 9۱9۲۲۳   

شهرداری قنوات درنظر دارد
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رهبر انقلاب اسلامی با بیان اینكه امام)ره( یک انسان تحول خواه و تحول آفرین بود، 
فرمودند:  ایشان بزرگترین تحولات را در دوران و زمان خودشان ایجاد کردند. 

به  تلویزیونی  زنده  سخنرانی  در  روزچهارشنبه  صبح  اسلامی  انقلاب  معظم  رهبر 
مناسبت سالگرد ارتحال امام خمینی)ره( بنیانگذار جمهوری اسلامی، »تحول خواهی، 
تحول انگیزی و تحول آفرینی« را از مهمترین خصوصیات امام راحل عظیم الشأن خواندند 
و تأکید کردند: برای زنده ماندن انقلاب باید با درس آموزی از این ویژگی نرم افزاری و 
عملیاتی امام، رویكرد تحولی و گرایش پرشتاب به »بهتر شدن و حرکت جهشی« را، در 
همه زمینه ها بخصوص در زمینه هایی که بی تحرکی یا عقب گرد داشته ایم با جدیت دنبال 

کنیم.
جوانی،  دوران  از  امام  تحول خواهی  روحیه  به  اشاره  با  خامنه ای  آیت الله  حضرت 
افزودند: امام به روش پیامبران سرشت نهفته و غرایز معنوی انسان ها را بیدار می کرد که 
این ویژگی ده ها سال قبل از آغاز نهضت اسلامی نیز در درس اخلاق منقلب کننده ایشان 
در حوزه علمیه قم مشهود بود. ایشان، امام خمینی را »امام تحول« نامیدند و افزودند: 
امام از دوران مبارزات تا پایان حیات مبارکشان در میدان عمل نیز در نقش یک فرمانده 
بی نظیر، روند تحول خواهی را رهبری و اقیانوس عظیم ملت ایران را در مسیر تحقق 
اهداف طوفانی ومتلاطم می کرد. رهبر انقلاب اسلامی در تبیین تحولات ایجاد شده در 
پرتو روحیه تحول آفرینی امام، به »تبدیل روحیه خمودگی و تسلیم ملت ایران به روحیه ای 
مطالبه گر« اشاره کردند و افزودند: امام عظیم الشأن، ملت ایران را از ملتی بی تحرک که 
فقط به فكر زندگی شخصی خود بود، به ملتی مطالبه گر وحاضر در میدان تغییر داد که 
این ویژگی از آغاز نهضت در سال 41 و پس از آن 15 خرداد 42 تا مبارزات منتهی به 

پیروزی انقلاب و سال های بعد از آن، نمایان و مشهود است.
ایجاد تحول در نگاه حقارت پندارانه ملت در برابر »قدرت های خارجی و حتی مسئولان 
دون پایه رژیم پهلوی به ملتی دارای اعتماد به نفس و عزت ملی و مؤثر در سرنوشت کشور« 
دومین نكته ای بود که رهبر انقلاب در تبیین نتایج روحیه تحول خواهی امام خمینی به 
آن پرداختند. حضرت آیت الله خامنه ای »تحول در مطالبات اساسی مردم از خواسته های 
بسیار محدود به مطالباتی همچون استقلال و آزادی« و »تحول در نگاه مردم به دین از یک 
چارچوب عادی و فردی به یک مكتب نظام ساز وتمدن ساز« را از دیگر آثار تعیین کننده 

نگاه تحول خواه رهبر کبیر انقلاب اسلامی برشمردند.
ایشان در بیان نكته ای دیگر در همین زمینه افزودند: در شروع نهضت اسلامی هیچ 
افقی از آینده در ذهن ملت نبود اما امام این نگاه بی افق را به نگاه کنونی ملت یعنی 

تشكیل امت اسلامی و ایجاد تمدن نوین اسلامی در افق آینده متحول کرد.
در عرصه  فقه  وارد کردن  و  کاربردی  معرفتی  مبانی  در  تحول  »ایجاد  انقلاب  رهبر 
نظام سازی و اداره کشور« و نیز »پافشاری بر تعبد و معنویت در عین نگاه نوگرایانه به 

مسائل« را دو نتیجه بارز نگاه تحول انگیز امام راحل برشمردند.
حضرت آیت الله خامنه ای »تحول اساسی در نگاه به جوانان و نسل جوان« را از دیگر 
آثار مبارک و عمیق رویكرد تحولی امام خمینی خواندند و افزودند: سپردن کارهای بزرگ 
به جوانان و استفاده از آنان به عنوان ثروت و ذخیره ملی، روش روشن امام بود البته آن 
بزرگوار در عین حال به افراد غیرجوان نیز به عنوان ثروت ملی اعتماد می کردند که این 
واقعیت نیز در انتصابات ایشان مشهود است و اکنون نیز همچنان که گفته ایم باید همین 
نگاه و روش مد نظر باشد. ایشان در تبیین دیگر نتایج بسیار مهم نگاه تحول خواه امام، 
ایستادگی و تحقیر ابرقدرت ها را مورد توجه قرار دادند و افزودند: زمانی کسی حتی 
تصور نمی کرد بشود روی حرف آمریكا حرف زد اما امام خمینی با ایجاد تحول در نگاه به 
ابرقدرت ها، آن ها را تحقیر و ثابت کرد که زورگویان جهانی ضربه پذیرند که این حقیقت در 
فروپاشی شوروی سابق و اوضاع امروز آمریكا مشهود است. رهبر انقلاب اسلامی با تأکید 
بر اینكه امام، »امامِ تحول« بود افزودند: مهمترین نكته این است که امام که عامل اصلی 

این تحولات بود، به درستی همه آنها را از خدا می دانست.
 کشور و انقلاب از رویکرد تحولی امام فاصله نگرفته است 

ایشان نكته مهم دیگر در روحیه تحول انگیز امام را نگاه ایشان به اهمیت تحول روحی و 
اعتقادی در جوانان دانستند و در جمع بندی این بخش از سخنانشان افزودند: درسی که 
ما از روحیه و حرکت تحولی امام می گیریم این است که باید حرکت تحول آفرین در همه 
بخشها ادامه داشته باشد، اگرچه کشور و انقلاب در سی سال گذشته از رویكرد تحولی 
امام فاصله نگرفته است. حضرت آیت الله خامنه ای، »پیشرفت ها و حرکت علمی کشور«، 
»توانمندی های دفاعی و رسیدن به نزدیكی مرز بازدارندگی« و »چهره قدرتمند جمهوری 
اسلامی در عرصه سیاسی« را نمونه هایی از پیشرفت و حرکت تحولی در دوران بعد از امام 
برشمردند و خاطر نشان کردند: در این 30 سال با وجود پیشرفت و تحول در عرصه های 
گوناگون، در برخی موارد در زیر ساخت ها تحول به وجود آمد اما به فعلیت نرسید و در 

برخی موارد هم عقب گرد و پسرفت داشتیم که تأسف بار و غیر قابل قبول است.
ایشان، نقطه مقابل انقلاب را که طبیعت آن »نوآوری، تحول، پیشرفت و جهش« است، 
»ارتجاع« خواندند و افزودند: پیشرفت و یا پسرفت انقلاب ها بستگی به اراده انسان ها 
دارد زیرا اگر انسانها در مسیر درست حرکت نكنند، خداوند نعمت خود را از آنها خواهد 

گرفت، بنابراین باید به شدت مراقب بود که دچار چنین وضعیتی نشویم.

 تحول باید مبتنی بر یک اندیشه متقن و شکل یافته باشد 
رهبر انقلاب اسلامی با تأکید بر اینكه »ما قادر هستیم در بخش های مختلف تمدنی 
کشور و نظام، تحول ایجاد کنیم و از بنده، جوانان، نخبگان و مردم انتظار است به فكر 

ایجاد تحول در بخش های مختلف باشیم«، به برخی الزامات ایجاد تحول اشاره کردند.
»قانع نبودن به داشته ها و داشتن روحیه تحول خواهی و پیشرفت مستمر و افزودن 
بر داشته ها« اولین نكته ای بود که رهبر انقلاب به آن اشاره کردند و گفتند: تحول 
خواهی لزوماً به معنای اعتراض نیست و یا نباید حتماً بعد از شكست به فكر تحول افتاد 
بلكه تحول یعنی میل مستمر به شتاب و سرعت گرفتن در حرکت و اجتناب از تحجر و 
پافشاری بر مشهورات غلط. حضرت آیت الله خامنه ای، تحول صحیح را نیازمند پشتوانه 
فكری دانستند و با تأکید بر لزوم تحول در مقوله »عدالت« افزودند: تحول باید مبتنی بر 
یک اندیشه متقن و شكل یافته باشد همچنانكه هر حرکت تحولی امام، مبتنی بر مبانی 
معرفتی اسلام بود زیرا اگر چنین پشتوانه فكری وجود نداشته نباشد، تحول غلط خواهد 

بود و ثبات قدم وجود نخواهد داشت.
ایشان در همین خصوص به برخی افراد انقلابی و علاقه مند در اویل انقلاب اشاره 
کردند و گفتند: این افراد چون پایه های فكری و ایمانی مستحكم و متین و پشتوانه های 
عقلانی محكم نداشتند، بعد از گذر از دوران جوانی و مراحل مختلف زندگی، به همان 

فسیل هایی تبدیل شدند که انقلاب برای مقابله با آن فسیل های کج رو بوجود آمده بود.
 تحول را نباید با استحاله فکری اشتباه گرفت

ایشان با تأکید بر اینكه تحول را نباید با »استحاله فكری« اشتباه گرفت، افزودند: تحول 
باید رو به جلو باشد در حالی که مسایلی همچون تجدد و غرب گرایی که در دوران پهلوی 
مطرح شد، سلب هویت دینی و ملی و تاریخی ملت ایران و به عبارتی »مرگ تمدنی« بود.
رهبر انقلاب اسلامی خاطر نشان کردند: در تحول، سرعت مهم است اما این سرعت با 
شتابزدگی و کارهای عجولانه سطحی متفاوت است ضمن آنكه در تحول باید یک دست 

هدایتگر مطمئن وجود داشته باشد.
حضرت آیت الله خامنه ای در ادامه به چند نمونه از مواردی که در کشور نیازمند تحول 
است، اشاره کردند و افزودند: در مسائل اقتصادی »قطع وابستگی اقتصاد از نفت و 
بودجه بندی عملیاتی«، در مسائل آموزشی »فایده محور و عمقی و کاربردی شدن دروس 
در مراکز آموزشی«، در مسائل اجتماعی »تأمین عدالت« و در مسایل خانواده و موضوع 
ریشه کنی اعتیاد و همچنین جلوگیری از پیر شدن کشور، نیازمند حرکتهای تحولی 

هستیم.
ایشان شرط ایجاد تحول را »نترسیدن از دشمن و دشمنی ها« برشمردند و افزودند: 
در مقابل هر اقدام مثبت و کار مهم، مخالفانی وجود دارد، مثلًا در فضای مجازی غالباً 
نوع مخالفت ها تیز و آزاردهنده است یا جبهه وسیعی از دشمن خارجی وجود دارد که با 
هر حرکتِ به صلاح کشور، مقابله می کند و امپراتوری تبلیغاتی وابسته به صهیونیست ها 
نیز آن را می کوبد ولی در انجام یک کار حساب شده، نباید ملاحظه این مخالفت ها و 
دشمنی ها را کرد. حضرت آیت الله خامنه ای راه غلبه بر ترس از دشمنی ها را حضور 
نیروهای جوان، نترس و بدون ملاحظه در صحنه دانستند و گفتند: حضور نیروهای 

جوان یعنی استفاده از فكر، روحیه، جسارت و اقدام جوانان.
رهبر انقلاب اسلامی در بخش پایانی سخنانشان، آشفتگی جبهه دشمنان جمهوری 
اسلامی را نتیجه اعتماد ملت ایران به پروردگار خواندند و خاطرنشان کردند: یک بخش از 
جبهه دشمنان ایران، شوروی بود که با آن وضع فروپاشید و بخش دیگر آن آمریكا است که 

امروز وضع آشفته آن را همه می بینند.
 آمریکایی ها با رفتارهایشان رسوا شده اند

حضرت آیت الله خامنه ای حوادث جاریِ این روزهای آمریكا را بروز واقعیات پنهان 
نگه داشته شده  آمریكا دانستند و گفتند: زانو زدن پلیس بر روی گردن یک سیاهپوست 
و فشار دادن آن تا جان باختن شخص و تماشای این صحنه از طرف چند پلیس دیگر، 
چیز جدیدی نیست بلكه همان اخلاق و طبیعت حكومت آمریكا است که قبلًا نیز با 
بسیاری از کشورهای دنیا مثل افغانستان، عراق، سوریه و قبل از آن در ویتنام، همین 
کارها را کرده اند.  ایشان شعار امروز مردم آمریكا یعنی »نمی توانیم نفس بكشیمِ« را حرف 
دل همه ملت های تحت ظلم دانستند و افزودند: البته آمریكایی ها با رفتارهایشان در دنیا 
رسوا شده اند. آن از مدیریت ضعیفشان در کرونا که به علت فساد موجود در هیئت حاکمه 
آمریكا، تلفات و مبتلایان به بیماری در آمریكا چندین برابر کشورهای دیگر است و این 
هم از برخورد وقیحانه شان با مردم که آشكارا جنایت می کنند، عذرخواهی هم نمی کنند 
و بعد هم می گویند حقوق بشر، انگار آن مرد سیاهی که کشته شد، بشر نبود و حقوقی 
نداشت. حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به احساس خجالت و سرافكندگیِ بجایِ ملت 
آمریكا از حكومت های خود و حكومت فعلی شان افزودند: با این وضع پیش آمده، برخی 
از ایرانی های داخل یا خارج از کشور هم که شغلشان حمایت از آمریكا و بزک آن بود، دیگر 

نمی توانند سر بلند کنند.
رهبر انقلاب اسلامی در پایان ابراز امیدواری کردند که خداوند حوادث عالم را به نفع 
ملت ایران و اقتدار روزافزون جمهوری اسلامی پیش ببرد و روح امام بزرگوار و شهید عزیز 

سلیمانی را با اولیاء خود محشور فرماید.

تولیت مسجد مقدس جمکران:

انتخاب آیت الله خامنه ای به رهبری 
انقلاب دشمنان را مایوس کرد

 تولیت مسجد مقدس جمكران گفت: اعلام رهبری آیت الله خامنه ای به جانشینی 
امام خمینی)ره( بعد از رحلت ایشان در کمتر از 24 ساعت، دشمنانی را که در انتظار 
نابودی نظام جمهوری اسلامی و خاموش شدن انقلاب اسلامی و مقاومت در جهان 

بودند را مایوس کرد. 
به گزارش روز چهارشنبه مرکز خبر حوزه، حجت الاسلام والمسلمین محمدحسن 
رحیمیان در دیدار با جمعی از کارکنان مسجد مقدس جمكران با اشاره به این جمله از 
آیه سوم سوره مائده، »الیوم یئس الذین کفروا من دینكم« خاطرنشان کرد: همان گونه که 
اعلام جانشینی حضرت علی )ع( کفار را مایوس کرده بود.  وی همچنین انتخاب معظم 
له  به جانشینی امام خمینی )ره( در کمتر از 24 ساعت را یكی از الطاف جلیه خداوند 
به مردم و انقلاب اسلامی دانست. رحیمیان با نقل خاطره ای از "زهرا مصطفوی" دختر 
امام راحل اظهار کرد: دختر امام پس از جریان عزل آقای منتظری نقل کردند که وقتی 
خدمت امام با نگرانی عرض کردم بعد از شما کسی را نداریم امام با قاطعیت فرمود: 
داریم، همین آقای خامنه ای و با شنیدن خبر انتخاب ایشان در بعدازظهر روز رحلت امام، 
از صمیم قلب آن چنان خوشحال شدم و آرامش گرفتم که مصیبت عظیم رحلت امامم 
و پدرم را تحت الشعاع قرارداد. رحیمیان بابیان خاطراتی از زمان ارتحال حضرت امام 
خمینی در 14 خرداد 68 گفت: دشمنان که همواره القا می کردند این نظام به واسطه 
امام، سرپا مانده و با رحلت ایشان همه چیزتمام خواهد شد. وی ابراز کرد: با اعلام خبر 
ارتحال امام، صدها خبرنگار را برای مخابره این خبر به ایران فرستاده بودند تا نه تشییع 
پیكر حضرت امام، بلكه تشییع جنازه نظام را مشاهده و به دنیا منعكس کنند، اما به لطف 
خدا ناگزیر بزرگ ترین مراسم تشییع جنازه تاریخ بشریت را مخابره کردند. تولیت مسجد 
مقدس جمكران افزود: این تشییع باشكوه به عنوان بزرگ ترین تشییع جنازه تاریخ بشر 
در کتاب گینس ثبت شد و دشمنانی که تصور می کردند به واسطه مشكلات ناشی از 
جنگ تحمیلی و فشار ابرقدرت های خارجی، محبوبیت امام بین ملت کاهش یافته؛ 
دیدند که اگر در بهمن سال 5۷ سه میلیون ایرانی به استقبال امام آمدند، در خرداد 

68 بیش از 10میلیون نفر پیكر ایشان را به سوی جایگاه ابدی بدرقه و تشییع کردند.
  

معاون پارلمانی رییس جمهوری :

دولت نظر و دخالتی در مسائل داخلی 
مجلس ندارد

 معاون پارلمانی رییس جمهوری گفت: انتخاب رییس و هیات رییسه و روسای 
کمیسیون ها و مسائل داخلی مجلس مربوط به ساز و کارهای داخلی آن است و دولت 

نظر و دخالتی در این مسائل ندارد. 
به تذکر عبدالحسین روح الامینی  "حسینعلی امیری" روز سه شنبه در واکنش 
نماینده تهران در خصوص دخالت معاونان پارلمانی در انتخاب هیات رییسه و روسای 
کمیسیون ها اظهار داشت: دولت در موضوعات مربوط به مسائل داخلی مجلس نه 
تنها دخالت نمی کند بلكه هیچ گونه نظری ندارد. وی تاکید کرد: موضوعات مربوط به 
نمایندگان مجلس به خود آنها مربوط می شود، افزود: انتخاب رییس و هیات رییسه و 
روسای کمیسیون ها و مسائل داخلی مجلس مربوط به ساز و کارهای داخلی آن است و 
دولت نظر و دخالتی ندارد و دولتی ها و بالاخص معاونین و مدیران کل پارلمانی کاملًا در 
جریان سیاست ابلاغی هستند و مراعات می کنند. امیری یادآور شد: حتی خود بنده 
و معاونین پارلمانی در روزهای اخیر که مجلس مشغول بررسی اعتبارنامه ها و مشورت 
نمایندگان برای انتخاب روسای کمیسیون ها بوده در مجلس حضور پیدا نكرده ایم مگر 
موارد استثنائی که نماینده یا نمایندگانی با معاون یا مدیر کلی که کار داشته اند و بنا 
به درخواست نماینده ممكن است مسئول دولتی در مجلس حضور پیدا کرده باشد. 
معاون پارلمانی رییس جمهوری گفت: منتظر هستیم که  اعتبارنامه نمایندگان  مطابق 
اصول 65 و 93 قانون اساسی به تصویب برسد و روسای کمیسیون ها نیز با صلاحدید 
نمایندگان تعیین شوند. آن گاه در مجلس حضور جدی پیدا خواهیم کرد. امیری افزود: 
درخواستم از برادر عزیزم عبدالحسین روح الامینی نماینده مردم تهران این است که اگر 
مصداق و مستندی از دخالت دولتمردان و بویژه معاونان پارلمانی در سازوکارهای داخلی 
مجلس از جمله انتخاب رییس یا هیات رییسه یا روسای کمیسیون ها و موضوعاتی از این 
قبیل دارند اعلام کنند، حتماً پیگیری می کنیم. وی تاکید کرد: دولت بنا را بر همكاری 
با مجلس شورای اسلامی برای حل و فصل مشكلات کشور قرار داده و رییس جمهوری 
تأکید دارند از ایجاد هرگونه حاشیه سازی پرهیز شود تا مسئولین دولتی بتوانند به 

وظایف خود در جهت خدمت به مردم عمل کنند.

معاون امور بین الملل و حقوق بشر قوه قضاییه:

آمریکا باید خسارت اسارت اندیشمند 
ایرانی را بپردازد

معاون امور بین الملل و حقوق بشر قوه قضائیه در مراسم استقبال از بازگشت دکتر 
»سیروس عسگری« گفت: رژیم آمریكا باید خسارت ناشی از سه سال اسارت بدون 

دلیل یک استاد و اندیشمند ایرانی در زندان  را بپردازد. 
»سیروس عسگری« استاد و دانشمند ایرانی زندانی در آمریكا، صبح روز چهارشنبه 
پس از نزدیک به سه سال )از تیرماه 1396( به کشورمان بازگشت. به گزارش پایگاه 
اطلاع رسانی ستاد حقوق بشر، دقایقی پس از ورود این شهروند ایرانی به وطن، »علی 
باقری« معاون امور بین الملل و حقوق بشر قوه قضائیه ضمن خوشآمدگویی با وی دیدار 
و گفتگو کرد و با تاکید بر اینكه رژیم آمریكا باید خسارت ناشی از سه سال اسارت بدون 
دلیل یک استاد و اندیشمند ایرانی در زندان های آمریكا را بپردازد، افزود: دانش پژوهی 
به  را  امریكا است که سه سال اسارت  بیدادگاه های  بزرگی در  استاد دانشگاه جرم 
دنبال دارد.  وی تصریح کرد: اگر تاکنون ملت های عراق و افغانستان و فلسطین تاوان 
وحشی گری های توسعه طلبانه رژیم آمریكا را می دادند، اما امروز با فرمان رییس جمهور 
آمریكا برای حمله سگ های شرور کاخ سفید به ملت آمریكا، واقعیت شیطانی رژیم 
آمریكا برای همگان رخ نموده است. باقری تأکید کرد: حوادث چند روز اخیر نشان 
داد ملت آمریكا بیش از ملت های دیگر در آرزوی رهایی از سلطه حاکمان دیكتاتور رژیم 
آمریكا است. معاون امور بین الملل و حقوق بشر قوه قضائیه یادآور شد: کاری که پلیس 
نژادپرست آمریكا انجام داد کار غیرعادی در آمریكا نبود، چرا که رژیم امریكا سال ها است 

پای خود را روی گلوی ملت های آزاده جهان قرار داده تا از آنها باج خواهی کند.
 

نماینده دائم ایران در سازمان ملل متحد:

تحریم های آمریکا به مرز جنایت
 علیه بشریت رسیده  است

 نماینده دائم ایران در سازمان ملل متحد گفت: آمریكا با استمرار و تشدید تحریم های 
غیرقانونی خود در شرایط بحران همه گیری کرونا، خطوط قرمز تروریسم اقتصادی و 
تروریسم پزشكی را رد کرده و به مرز جنایت علیه بشریت رسیده است.  مجید تخت 
روانچی روز سه شنبه در نشست "بررسی تاثیر اقدامات یكجانبه قهرآمیز بر مقابله 
جهانی با ویروس کرونا" افزود: در حالیكه جهان درگیر مقابله با عواقب ناشی از همه 
گیری ویروس کروناست و کشورها با تقویت همكاری و همبستگی تلاش می کنند 
یكدیگر را در این شرایط بحرانی یاری کنند، آمریكا اقدامات یكجانبه قهرآمیز غیرقانونی 
خود راعلیه کشورهایی که عمدتا با شرایط دردناکِ همه گیری ویروس کرونا دست به 
گریبان هستند، گسترش داده و تشدید می کند. وی افزود این حق همه کشورهاست 
که به داروها، وسایل و تجهیزات لازم برای جلوگیری از انتقال و گسترش ویروس کرونا 
دسترسی داشته باشند اما اقدامات یكجانبه غیرقانونی آمریكا مانعی بزرگ و جدی بر 
سر راه تحقق این حق ایجاد کرده است. این نشست به ابتكار نمایندگی های دائم ایران، 
روسیه، چین، ونزوئلا، کوبا، سوریه، بلاروس، نیكاراگوئه و زیمبابوه در سازمان ملل برگزار 
شد و طی آن علاوه بر سفرای کشورهای برگزار کننده، تنی چند از چهره های علمی و 
بین المللی سخنرانی کردند. نماینده دائم ایران در سازمان ملل متحد ادامه داد: آمریكا 
این ادعای بی اساس را مطرح می کند که تحریم ها شامل مواد غذایی، دارو و تجهیزات 
پزشكی نمی شوند اما محروم کردن یک کشور از دسترسی به تجارت بین المللی و نظام 
بانكی جهانی، توانایی آن کشور را برای دسترسی به دارو، مواد غذایی و تجهیزات 
پزشكی از طریق سازوکارهای مالی و تجاری موجود، به طور کامل سلب می سازد.  
تخت روانچی تاکید کرد: جامعه بین المللی باید ضمن تقویت همبستگی میان یكدیگر، 
در یک صف و با یک صدا، اقدامات یكجانبه غیرقانونی و نامشروع را رد و محكوم کنند 

تا برمبنای ارزش های انسانی و اصول اخلاقی، این بحران را به طور موثر کنترل کنیم.

از اندیشه و خط امام )ره( 
دور نشویم

و سیاستمداری  اندیشمند  روحانی،  امام خمینی، یک 
بزرگ، وارسته، اهل تقوا، خداپرست، حامی مستضعفین و 

دشمن مستكبران بود.  امام خمینی )ره( تنها در صحنه سیاسی انقلاب نكرد، بلكه او در 
زمینه فكری و اندیشه ای، تحولی بزرگ در جوانان، حوزه های علمیه و دانشگاه ها ایجاد کرد. 
اندیشه سیاسی امام خمینی نیز تحول عظیمی در منطقه خاورمیانه ایجاد کرد و در سال های 
گذشته شاهد بودیم کشورهای دیگر با الگو قرار دادن انقلاب اسلامی ایران، خود را از سلطه 

استكبار نجات دادند. 
ما باید اندیشه های رهبر فقید ایران و بنیانگذار جمهوری اسلامی ایران را مطالعه کنیم، 
از دانش و علمِ عُلمایی که شاگرد ایشان بودند استفاده مفید کرده و همچنین از بیت امام 
مانند حجت الاسلام  المسلمین سیدحسن خمینی بهره ببریم تا راه و دیدگاه امام را حفظ 

و زنده نگه داریم. 
بایداندیشه امام زنده بماند، آنگاه که خدایی ناکرده از مسیر نگاه و تفكر ایشان خارج شویم، 

انقلابی را که برای آن سال ها سختی کشیده  و شهید داده ایم را از دست خواهیم داد. 
روز14 خرداد مقام معظم رهبری سخنان پربار و گران مایه ای درباره امام خمینی مطرح 
کردند از جمله آن که ایشان تحول خواه و تحول آفرین بودند. من معتقدم این تحول بدان 
معنی است که ما باید با تفكرات و تغییرات جهان خود را همراه کنیم و در یک نقطه ساکت 

و راکت نایستیم. 
یا مثلا موضوع شوراها نیز از منظر امام بسیار مهم بود. ایشان مجع تشخیص را تشكیل 
دادند تا اختلافات مجلس و شورای نگهبان را کاهش دهد؛ اما امروزه به مسئله شوراها کمتر 
توجه می شود. باید خط به خط اندیشه امام را دنبال و پیاده سازی کنیم تا مسیری که آغاز 

شده است را در ادامه با موفقیت و سربلندی دنبال کنیم.
* استاد حوزه و دانشگاه

  

آیا طرح ترامپ علیه ایران 
عملی می شود؟

چند روز پیش بود که مایک پمپئو وزیر خارجه آمریكا در 
پیامی توئیتری پایان معافیت تحریم ها برای همكاری در 

پروژه های مرتبط با برجام را اعلام کرد.  به نظر می رسد هدف اصلی ایالات متحده آمریكا 
از این اقدام به پایان رساندن توافق هسته ای تا قبل از انتخابات ریاست جمهوری 2020 
است. واشنگتن به دنبال آن است تا در صورت عدم انتخاب مجدد دونالد ترامپ نیز کار این 
توافق را یكسره کند. حادثه اخیر به قتل رسیدن »جرج فلوید« شهروند سیاه پوست آمریكایی 
به دست پلیس و تظاهرات معترضین مقداری شانس ترامپ را برای پیروزی کاهش داده 
است؛ موضوعی که سبب شده تا کاخ سفید بیش از پیش نگران آن باشد. دولت ترامپ 
هدف دیگری که دارد ممانعت از حفظ و تداوم برجام با احتمال روی کار آمدن یک رئیس 
جمهور دموکرات است. بدین معنا که مسیر به همان سمتی برود که خواسته ترامپ بود؛ 
یعنی امضای یک توافق جدید. دموکرات ها با داشتن اکثریت کنگره و جمهوری خواهان 
با داشتن اکثریت سنا می توانند با لابی اسرائیل این موضوع را بیشتر کِش دهند تا تنش 
ها با ایران نیز متعاقبا افزایش یابد. اگر ترامپ نیز مجددا انتخاب شود فشارهای آمریكا بر 
اتحادیه اروپا و سپس روسیه و چین افزایش خواهد یافت تا بتواند خواسته هایش را بر آنان 
تحمیل کند. اگرچه روسیه و چین مخالفت خود را با عدم تمدید فعالیت های هسته ای ایران 
اعلام کردند، اما اگر قرار باشد جریمه و یا اقدامی تنبیهی از سوی آمریكا علیه این دو کشور 
اعمال شود به طور طبیعی و بر اساس تجربه به واشنگتن همراه خواهند شد. این تحولات در 
حالی رخ می دهد که پنج نفتكش ایران به سمت آبهای ونزوئلا عزیمت کرده اند و علی رغم 
تهدیدها، ایالات متحده دست به اقدامی عملی نزده است. دلیل آن هم بروز بحران کرونا و 
شرایط بد اقتصادی در آمریكا است. کاخ سفید به خوبی می داند که در صورت هر گونه اقدام 
علیه نفتكش ها جمهوری اسلامی ایران بلافاصله در جایی دیگر مانند خلیج فارس تلافی 
خواهد کرد. حمله به پایگاه عین الاسد تجربه خوبی برای آمریكایی ها بود و آنها خواستار 
این نبودند تا با افزایش تنش ها درگیری های جدیدی شكل گیرد، هر چند که به اعتبار 
سیاسی آنها در عرصه بین المللی لطمه زیادی وارد شد. اما از طرف دیگر دولت ترامپ در 
مساله تمدید تحریم های تسلیحاتی ایران عزمی جدی دارد و در تلاش برای تحقق هدفشان 
هستند. وقتی این موضوع به زمان مقتضی خود نزدیک شود آمریكا در شورای امنیت دیگر 
کشورها را تهدید خواهد کرد. اما دو مانع اصلی در این بین چین و روسیه هستند که با توجه به 
اختلافات آنها به ایالات متحده آمریكا به نظر نمی رسد تسلیم خواسته های این کشور شوند. 
در این راستا به نظر می رسد در صورت تصویب قطعنامه ای از سوی آمریكا پكن و مسكو آن 
را وتو کنند؛ مگر اینكه خارج از قطعنامه 2231 و برجام قطعنامه ای جدیدی ارائه شود که 
دغدغه های کشورهای اروپایی در خصوص ایران را مانند مسائل موشكی در بربگیرد که در 
این صورت ممكن است با آمریكا همراهی کنند. اما این طرح اگر در قالب قطعنامه 2231 
باشد اروپایی ها تا زمان انتخابات ریاست جمهوری آمریكا با ترامپ همراهی نخواهند کرد 
چرا که خواستار از بین رفتن برجام نیستند و به خوبی می دانند که ایران عكس العمل نشان 

خواهد داد و ممكن است از NPT خارج شود.
* کارشناس سیاست خارجی

 

نماینده ولی فقیه در استان قم:

آمریکا در مسیر سرنگونی حرکت می کند
 نماینده ولی فقیه در استان قم با صدور پیامی به مناسبت سالگرد عروج بنیانگذار جمهوری 
اسلامی، با اشاره به وضعیت داخلی آمریكا، گفت: آمریكای جنایتكار بیش از گذشته به 
سمت افول و سرنگونی خودش حرکت می کند.  به گزارش روز چهارشنبه پایگاه اطلاع رسانی 
حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه)س(، آیت الله سید محمد سعیدی  در این پیام  اضافه 
کرد:ه است:  انقلاب اسلامی وارد گام دوم خود شده و به اعتراف تحلیلگران بزرگ جهان 
مسیر روشنی را برای آینده خود ترسیم کرده است. انقلاب اسلامی ایران نقطه عطف تاریخ 
بوده و سرچشمه حیات تمدن نوین اسلامی را رقم خواهد زد. امام جمعه قم همچنین با اشاره 
به  سالگرد رحلت امام)ره( اظهار داشت: امام راحل با مقاومت و هدایت های خود و با داشتن 
مرجعیت فقهی، فرهنگی، سیاسی، اخلاقی و  عبادی اسلام ناب را زنده کرد. سعیدی یادآور 
شد: امام راحل در عصر سرد حكومت های دین ستیز و بی رحم جهانی پرچم دین داری و 
استكبارستیزی را با تكیه بر حمایت از مستضعفان برافراشته نمود. نماینده ولی فقیه در قم 
ابراز کرد: در دامن انقلاب اسلامی مردم پاک طینت ایران انقلاب خود را بر اساس دین داری و 
خردورزی بنا کردند که حاصل آن تربیت انسان های بزرگی چون سردار قاسم سلیمانی است. 
وی اظهار داشت: در این روز تاریخی باید به روح بلند تمام کفن پوشان حادثه 15 خرداد و 

روزهای بعدازآن درود بفرستیم.
 

مسئول واحد پیوند اعضای دانشگاه علوم پزشکی قم:

اعضای بدن یک جوان قمی به چند بیمار 
حیات دوباره بخشید

 مسئول واحد پیوند اعضای دانشگاه علوم پزشكی قم گفت: اعضای بدن یک جوان قمی 
که دچار مرگ مغزی شده بود، به عنوان نخستین اهدای اعضا در این استان در سال جاری 
رقم خورد.  به گزارش روابط عمومی دانشگاه علوم پزشكی قم، ولی الله صمدی در این رابطه 
افزود: مرحوم مغفور حسین کریمی پاک، ٣٦ ساله جوانی است که به علت فشارخون بالا و 
خونریزی مغزی)IVH, ICH( در بخش ICU1 بیمارستان شهید بهشتی قم بستری و دچار 
مرگ مغزی شده بود. وی اضافه کرد: با رضایت خانواده ایثارگر و نوعدوست آن مرحوم به 
اهدای اعضای عزیزشان؛ به چندین بیمار بدحال در فهرست انتظار وزارت بهداشت، درمان 
و آموزش پزشكی؛ زندگی و حیات دوباره بخشیده شد. وی خاطرنشان کرد: سال گذشته 14 
تَن از استان قم برای اهدا عضو به تهران اعزام شدند. مسئول واحد پیوند اعضای دانشگاه 
علوم پزشكی قم اظهار داشت: متاسفانه روزانه ۷ تا 10 تن در کشور که در فهرست انتظار 

هستند، به علت نرسیدن عضو پیوندی فوت می کنند.
 

روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم  خبرداد:

زایمان نوزاد قمی در داخل آمبولانس
 یک مادر باردار هنگام انتقال به بیمارستان، نوزاد خود را داخل آمبولانس اورژانس 115 
استان قم به دنیا آورد.  به گزارش روابط عمومی دانشگاه علوم پزشكی قم، این نوزاد پسر 
در حین انتقال مادر باردار که دچار درد شدید زایمان شده بود، داخل آمبولانس با حمایت 
و تسهیل زایمان کارشناسان فوریت های پزشكی به دنیا آمد. بر اساس این گزارش، حال 

عمومی مادر و نوزاد مناسب اعلام شده است.

اخبار

عبدالرضا فرجی راد*

محسن غرویان*

رییس جمهوری در جلسه کمیته های تخصصی ستاد 
مقابله با کرونا، حفظ سلامت مردم را اولویت اساسی 
دولت دانست و گفت: با توجه به آینده نامعلوم ویروس 
کرونا، مردم باید زندگی خود را با این ویروس سازگار کنند. 
کمیته های  دولت،  رسانی  اطلاع  پایگاه  گزارش  به 
تخصصی ستاد مقابله با کرونا روز پنجشنبه به ریاست 
رییس  روحانی«  »حسن  والمسلمین  حجت الاسلام 
جمهوری تشكیل جلسه داد و چند موضوع در زمینه 
برای  فرهنگی  و  اجتماعی  فعالیت های  بازگشایی 

تصمیم گیری در جلسه ستاد ملی مطرح شد.
رییس جمهوری در این جلسه بر لزوم نظارت دقیق بر 
اجرای دستورالعمل های بهداشتی از جانب دستگاه ها 
و همه مردم تاکید و با اشاره به نامشخص بودن شرایط 
ویروس کووید 19 در آینده تصریح کرد: حفظ سلامت 
اساسی  اولویت  دولت  برای  جامعه  آحاد  همه  و  مردم 
است و باید به گونه ای برنامه ریزی شود تا ضمن انجام 
فعالیت های اقتصادی و اجتماعی تامین سلامت مردم 
نیز مورد توجه خاص قرار گیرد. حجت الاسلام روحانی 
گفت: جامعه باید باور داشته باشد که آینده ویروس کرونا 
نامشخص است بنابراین مردم باید زندگی خود را با این 

ویروس در هر شرایطی سازگار کنند.
در این جلسه »سعید نمكی« وزیر بهداشت، درمان 
و آموزش پزشكی گزارشی از آخرین وضعیت بیماری 
کووید 19 در کشور به ویژه استان هایی که در هفته های 
اخیر روند شیوع بیماری در آنها افزایشی بوده است، 
دقیق تر  چه  هر  رعایت  لزوم  بر  تاکید  با  و  کرد  ارائه 
این  در  مردم  جانب  از  بهداشتی  دستورالعمل های 

استان ها گفت: صحن های مطهر باید با رعایت کامل 
دستورالعمل های بهداشتی توسط متولیان آستان های 
مقدس بازگشایی شوند. همچنین در این نشست مقرر 
وزارت  و  استانداری  نمایندگان  از  مشترکی  گروه  شد 
اجرای  روند  بر  پزشكی  آموزش  و  درمان  بهداشت، 
و  موثر  دقیق،  شكل  به  بهداشتی  دستورالعمل های 

سازنده نظارت کنند.
افتتاح طرح های اقتصادی، پاسخ قاطع به 

آمریکا و اسراییل است
رییس جمهوری همچنین  روز پنجشنبه )١5 خرداد( 
در چارچوب کاروان »هر پنجشنبه، افتتاح طرح های 
زیربنایی در کشور«، در آیین بهره برداری از طرح های 
بوشهر  و  غربی  آذربایجان  استان های  در  نیروگاهی، 
در  باید  گفت:  شد،  برگزار  کنفرانس  ویدیو  که شكل 

تابستان و در شرایط گرما مصرف را کنترل کنیم. 
روحانی با ابراز امیدواری از این که هر روز، روز تولید و 
جهش تولید و افتتاح طرح و روز نشاط مردم در کشور 
خواهد شد، گفت: مردم مطمئن باشند که دولت به رغم 
سختی ها با همه توان به اقتصاد و مسائل زیربنایی کشور 
دارد و مردم ما شاهد خواهند بود در هر هفته و نه فقط 
پنجشنبه ها که افتتاح را انجام می دهیم  در سایر روزهای 
هفته نیز توسط مسئولان و وزیران و حتی مسولان در در 
بخش های خصوصی و عمومی غیردولتی که فعالیت 

می کنندهر روز طرح افتتاح می کنیم.
مردم به تبلیغات بیگانگان توجه نکنند

هر  که  بیگانگانی  تبلیغات  به  مردم  افزود:  روحانی 
روز کم آبروتر و بی آبروتر می شوند توجهی نكنند؛ این 

افتتاح ها پاسخی قاطع به آمریكا و اسراییل است؛  دو 
جنایتكاری که در طول تاریخ علیه ملت ما تلاش کردند و 

در تبلیغات بر ضد نشاط مردم ما تلاش می کنند.
روابط با همسایگان فقط سیاسی نیست

مراودات  برق  زمینه  در  اینكه  به  اشاره  با  روحانی 
خوبی با همسایگان وجود دارد، تصریح کرد: در روابط 
ایران با همسایگان فقط در دنیای سیاست نیست بلكه 
تعامل در زمینه اقتصاد، فرهنگ، گردشگری، همكاری 
ما  بین  روابط  در  دانشگاهی  و  فناوری  و  علمی  های 
سیاست  در  رابطه ای  هیچ  است.  مهم   همسایگان  و 
خارجی مهمتر از رابطه با همسایگان نیست. ایران 15 
همسایه دارد که باید روابط خوب و نزدیک با آن ها برقرار 
کند که موجب ثبات مرزها و امنیت ملی کشور ماست که 

خوشبختانه با 13 همسایه روابط خوبی داریم.
بلند کردن انجیل برای  فرمان قتل بی گناهان 

شرم آور است
در  که  آمریكا  مردم  با  همدردی  ابراز  با  روحانی 
سفید  کاخ  سیاست های  به  کشور  این  خیابان های 
امروز در  ما جنایت هایی که  اند گفت:  اعتراض کرده 
مریكا واقع شده  و کاخ سفید که فرمان آنها را صادر  آـ

می کند، به شدت محكوم می کنیم.
رییس جمهوری بیان کرد: انجیل کتاب آسمانی کتاب 
مقدسی که همه مردم را به صلح و آرامش و انسانیت 
قتل  فرمان  که  نیست  کتابی  انجیل  می کند،  دعوت 
بیگناهان را صادر کند، شرم آوراست رییس جمهوری 
که علیه ملت خود اقدام کند، دستی به کتاب آسمانی 

می برد و انجیل را بلند می کند.

رییس جمهوری:

 مردم باید زندگی خود را با ویروس کرونا سازگار کنند

رهبر معظم انقلاب اسلامی :

امام خمینی)ره( یک انسان 
تحول خواه و تحول آفرین بود

درس امام )ره (برای امروز استمرار تحول است
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روش های مقابله با خروپف

شش خوراکی برای پایین آوردن فشار 
خون بالا

فشار خون بالا را با تغییر رژیم غذایی می توان به اندازه قابل توجهی کاهش داد. 
تحقیقات نشان داده اند که برخی خوراکی ها می توانند فورا و یا پس از مدتی باعث 

پایین آوردن فشار خون بالا شوند. 
فشارخون بالا و خطر ابتلا به سایر بیماری های مرتبط با آن را می توان با مصرف 
داروها، تغییر رژیم غذایی و سایر تغییرات در شیوه زندگی کاهش داد. پرفشاری 
خون، خطر ابتلای فرد به بیماری قلبی عروقی، سكته مغزی و بیماری کلیه را 
افزایش می دهد. در این مقاله در مورد خوراکی هایی صحبت می شود که به کاهش 

فشار خون بالا کمک می کنند. 
توت ها 

بلوبری و توت فرنگی حاوی مواد آنتی اکسیدان به نام »آنتوسیانین ها« - نوعی 
فلاونوئید - هستند. تحقیقات انجام شده بر روی بیش از 34 هزار فرد مبتلا به 
پرفشاری خون نشان داد، خطر ابتلا به فشار خون بالا در افرادی که بیشترین 
میزان جذب آنتوسیانین ها را دارند در مقایسه با افرادی که آنتوسیانین کمی 

مصرف می کنند ، 8 درصد کمتر است.
موز

موز حاوی مقدار زیادی پتاسیم است؛ پتاسیم ماده معدنی است که نقش مهمی 
در تنظیم فشار خون دارد. یک عدد موز با اندازه متوسط، حاوی حدود 422 میلی 
گرم پتاسیم است. بر اساس گزارش انجمن قلب آمریكا، پتاسیم اثرات سدیم را 
کاهش می دهد و تنش در دیواره رگ های خونی را کم می کند. بزرگسالان باید 
روزانه چهار هزار و ۷00 میلی گرم پتاسیم مصرف کنند.  آووکادو، قارچ، سیب 
زمینی شیرین، گوجه فرنگی، ماهی تن و لوبیا از دیگر خوراکیهای حاوی پتاسیم 

هستند.
چغندر 

نوشیدن آب چغندر می تواند در کوتاه مدت و بلند مدت موجب کاهش فشار 
خون شود. محققان در سال 2015 گزارش دادند که نوشیدن آب چغندر قرمز 
به کاهش فشار خون در افراد مبتلا به پرفشاری خون کمک می کند. این محققان 
در مطالعه ای متوجه شدند، افراد مبتلا به فشار خون بالا که برای مدت چهار هفته 
روزی 250 میلی لیتر حدود یک فنجان آب چغندر می نوشیدند، فشار خون آنها 
بطور متوسط 4/8 میلی لیتر جیوه کاهش یافت. این در حالی است که داروی 
فشار خون بطور متوسط سطح فشار خون را تا 5/9 میلی لیتر جیوه کاهش می 
دهد. محققان اظهار داشتند که مقادیر بالای نیترات غیرآلی چغندر باعث کاهش 

فشار خون می شود.
شکلات تلخ

شكلات تلخ نیز موجب پایین آوردن سطح فشار خون می شود. بررسی 15 
مطالعه نشان می دهد که مصرف شكلات غنی از کاکائو موجب پایین آوردن فشار 
خون افراد مبتلا به پرفشاری خون می شود. برای این منظور باید شكلات تلخی 
انتخاب کرد که حاوی حداقل ۷0 درصد کاکائو باشد و روزی یک قطعه مربعی از 

این شكلات را که اندازه ای حدود یک انس دارد، مصرف کرد. 
کیوی

بر اساس نتایج یک مطالعه، مصرف روی یک وعده کیوی می تواند موجب پایین 
آوردن فشار خون افرادی شود که سطح فشار خون آنها اندکی بالا است. محققان 
در این مطالعه تاثیر مصرف سیب و کیوی را بر فشار خون افرادی که سطح فشار 
خون آنها اندکی بالاست، مقایسه کردند. آنها متوجه شدند که مصرف روزانه سه 
کیوی برای مدت هشت هفته منجر به کاهش چشمگیر فشار خون سیستولیک 
و دیاستولیک در مقایسه با خوردن یک عدد سیب در روز برای مدت مشابه شد. 

محققان گمان می کنند که مواد فعال زیستی کیوی باعث کاهش آن شده است.
همچنین کیوی سرشار از ویتامین C است که میتواند میزان قرائت فشار خون را 
در افرادی که روزانه به مدت 8 هفته، تقریبا 500 میلیگرم از این ویتامین را مصرف 

کردند، بهبود بخشد.
هندوانه 

هندوانه حاوی یک اسیدآمینه به نام »سیترولین« است که می تواند به مدیریت 
فشار خون بالا کمک کند. سیترولین به بدن کمک می کند تا اکسید نیتریک تولید 
کند، گازی که رگ های خونی را شل کرده و موجب ترغیب انعطاف پذیری در 
عروق می شود. این اثرات با کمک به جریان خون موجب کاهش فشار خون بالا 
می شود. نتایج یک مطالعه نشان داد،  بزرگسالان مبتلا به چاقی و فشار خون بالا 
و یا پرفشاری خفیف خون که عصاره هندوانه مصرف کرده بودند، فشار خون آنها 
کاهش یافت. محققان همچنین دریافتند حیواناتی که رژیم غذایی غنی از هندوانه 
دارند ، از سلامت قلب بهتری برخوردارند. یک مطالعه نشان داد، موش هایی که 
محلول حاوی آب هندوانه را مصرف میكردند، 50 درصد پلاک کمتری در عروق 
خود نسبت به گروه کنترل داشتند. همچنین موش هایی که این محلول را مصرف 
درصد  داشتند، 50  قرار  کنترل  گروه  در  که  موش هایی  به  نسبت  می کردند، 
کلسترول لیپوپروتئین - کلسترول بد-  و 30 درصد افزایش وزن، کمتری داشتند.

یک متخصص تغذیه :

روزانه چه میزان آب بخوریم؟ 

یک متخصص تغذیه با بیان اینكه هر فرد باید روزانه 8 لیوان آب مصرف کند، 
گفت: دمای بین یک تا 6 درجه بهترین دما برای آب مصرفی است. 

فرزاد شید فر، متخصص تغذیه و عضو هیأت علمی دانشگاه علوم پزشكی 
ایران درباره »میزان آب مورد نیاز بدن در طول روز«، اظهار داشت: آب برای همه 
واکنش های بدن مورد نیاز بوده و تسهیل کننده عملكرد مواد مفید دیگر در بدن 
است. وی ادامه داد: مقدار مناسب آب مصرفی در افراد عادی و افراد بیمار متفاوت 
است؛ برای نمونه مقدار آب مورد نیاز زنان باردار، خردسالان، نوجوانان، سالمندان 
و ورزشكاران با هم متفاوت است. این متخصص تغذیه خاطرنشان کرد: با توجه به 
این موضوع ما به طور کلی می گوییم هر فرد باید روزانه 8 لیوان آب مصرف کند و در 
برخی سنین میزان مورد نیاز بیشتر است؛ مانند سالمندان؛ چراکه آستانه چشایی 
آنها کاهش می یابد و نمی توانند به خوبی تشنگی خود را تشخیص دهند و باید 

حتی در زمانی که احساس تشنگی ندارند هم آب را مصرف کنند.
شید فر با تأکید بر اینكه  با گرم شدن هوا مصرف آب از اهمیت بیشتری برخوردار 
است، بیان داشت: اگر فرد در هوای گرم قرار می گیرد یا به و اسطه شرایط شغلی 

در زیر نور آفتاب قرار دارد، باید میزان آب بیشتری مصرف کند.
وی با اشاره به پیامدهای منفی کم آبی برای بدن، خاطرنشان کرد: اگر آب به 

میزان کافی در هوای گرم مصرف نشود، می تواند فرد را دچار گرمازدگی کند.
این متخصص تغذیه درباره »میزان دمای مناسب آب برای مصرف روزانه«، ابراز 
داشت: اگر دمای آب مصرفی معتدل باشد خیلی بهتر است؛ دمای بین یک تا 6 

درجه بهترین دما برای آب مصرفی است.

بیماری کلیوی یكی از بیماری های خاموش است که در صورت عدم درمان ممكن 
است منجر به ناتوانی طولانی مدت یا حتی مرگ شود.

کلیه ها از مهم ترین ارگان های بدن هستند و عملكردهای مهمی را بر عهده دارند. 
شاید با خودتان فكر کرده باشید علائم مشكلات کلیوی واضح است؛ اما باید بگوییم 
که این طور نیست و اغلب علائم، نامحسوس است و این باعث خطرناک شدن آن ها 
می شود چرا که ممكن است بیماری خیلی پیشرفته شود تا فرد متوجه آن شود و تازه 
اقدام به درمان کند. در واقع بیماری کلیوی یكی از بیماری های خاموش است که 

در صورت عدم درمان ممكن است منجر به ناتوانی طولانی مدت یا حتی مرگ شود.
دست  از  را  بدنتان  از  اضافی  مایعات  دفع  توانایی  شما  کلیه های  که  هنگامی  
می دهند، ممكن است این مایعات در قفسه سینه انباشته شده و باعث درد و فشار 
در این ناحیه شود. نارسایی کلیه گاهی اوقات با آسم یا نارسایی قلبی اشتباه گرفته 

می شود، که این نیز در نتیجه ی تجمع مایعات در ریه هاست
کار کلیه ها در بدن چیست؟

دو کلیه ی لوبیا شكل بخشی از دستگاه ادراری هستند که در زیر دنده های شما و دو 
طرف ستون فقرات قرار گرفته اند. کلیه ها در بدن وظایف متعددی دارند که در ادامه به 

برخی از آن ها اشاره می کنیم:
تصفیه و پاکسازی خون: کلیه ها هر روز حدود 200 لیتر خون را تصفیه کرده و 

سموم، اسید، مواد شیمیایی و مایعات اضافی را دفع می کنند.
تنظیم فشارخون: کلیه ها با تنظیم سطوح مایعات و الكترولیت ها در بدن و تولید 

برخی هورمون ها به تنظیم فشار خون کمک می کند.
حفظ سلامت استخوان ها: کلیه ها شكل فعال ویتامین D را می سازند و کلسیم 
و فسفر موجود در بدن را متعادل می کنند و بدین ترتیب باعث تقویت استخوان ها 

می شوند.
تنظیم تولید گلبول های قرمز: کلیه ها هورمون هایی تولید می کنند که باعث 
تحریک استخوان ها برای تولید گلبول های قرمز می شوند. گلبول های قرمز حامل 

اکسیژن در سراسر بدن هستند.
علائم مشکلات کلیوی
نشانه های زیر می توانند علائم مشكلات کلیوی باشند:

تورم: تورم به خصوص در ساق و مچ پاها دست، اطراف چشم و صورت ممكن است 
نشانه ای از وجود یک بیماری شدید کلیوی باشد. در واقع اِدِم یا همان احتباس 
مایعات می تواند به دلیل ناتوانی کلیه ها در دفع مایعات اضافی یا نمک و یا به دلیل 

نشت پروتئین از کلیه ها اتفاق بیفتد.
درد ناگهانی: ممكن است دچار کمردرد یا پهلودردی شوید که به قسمت جلوی 
بدنتان کشیده می شود. این درد می تواند نشانگر این موضوع باشد که شما به عفونت 
ادراری مبتلا هستید که به سمت کلیه ها مهاجرت کرده و آن ها را نیز آلوده کرده اند. 

درد خیلی شدید می تواند یكی از علائم سنگ کلیه نیز می باشد.
تغییرات ظاهری ادرار: ممكن است ادرار قهوه ای یا قرمز به نظر برسد و این نشان 
می دهد که حاوی خون است. وقتی کلیه ها به هر دلیلی آسیب ببینند؛ از جمله 
بیماری کلیوی، سنگ کلیه، سرطان، کیست یا التهاب کلیه و ... باعث ضعیف شدن 
کلیه ها و نشت خون می شود. ادرار کف آلود نیز می تواند نشان دهنده نشت پروتئین 

در کلیه باشد.
خستگی و احساس ضعف: خسته اید و نمی دانید چرا؟ کمبود آهن می تواند 
مقصر این امر باشد. در واقع یكی از کارهای کلیه ی شما تولید گلبول های قرمز است 
و وجود بیماری پیشرفته کلیه می تواند کلیه ها را از تولید اریتروپویتین، هورمون تنظیم 
کننده تولید گلبول های قرمز، باز دارد و این امر می تواند منجر به کم خونی شود و از 
آنجا که گلبول های قرمز خون اکسیژن را به قسمت های مختلف بدن منتقل می کند، 
بنابراین در صورت کمبود آن، اکسیژن به اندام ها و ماهیچه های اصلی نمی رسد و 
باعث خستگی می شود. یكی دیگر از دلایل احتمالی احساس خستگی تجمع 
مایعات اضافی، سموم و ناخالصی های موجود در خون است که آن هم در نتیجه ی 

وجود مشكل در کار کلیه هاست.
پیچ خوردگی یا گرفتگی ناگهانی عضله: تجمع سموم در گردش خون می تواند 
باعث گرفتگی ناگهانی عضلات شود. این مشكل ممكن است نشانه ی یک بیماری 

پیشرفته کلیوی باشد.
گیجی و سردرگمی: گیجی و سردرگمی نیز یكی دیگر از علائم است که می تواند 
چندین دلیل مرتبط با بیماری کلیوی داشته باشد. برای مثال، مقادیر کم آهن ممكن 
است منجر به مشكلات شناختی یا سرگیجه شود، زیرا تعداد کمتری گلبول قرمز 

وجود دارد که اکسیژن را به مغز شما منتقل کند. سردرگمی همچنین ممكن است 
در نتیجه ی سطوح بالای سموم در مغز شما باشد. سطوح بالای پروتئین نیز می تواند 

بر عملكرد مغز تأثیر بگذارد.
فشارخون بالا: بیماری های کلیه یكی از شایع ترین دلایل فشارخون بالا است. 
کلیه ها هستند که تنظیم می کنند چه مقدار نمک باید در گردش خون ما باقی 
بماند. اگر آن ها به درستی قادر به انجام این کار نباشند و نمک اضافی در خون بماند، 
می تواند منجر به افزایش فشارخون شود. علاوه بر این، اگر کلیه آسیب ببیند می تواند 

موجب تحریک تولید هورمون هایی شود که فشارخون را بالا می برند.
مانند بسیاری از علائم دیگر بیماری کلیه، خارش و خشكی پوست ممكن است 
نشانه ای از تجمع سموم در بدن باشد. در واقع انباشت مواد زائد می تواند باعث 

خارش شدید بخصوص در پاها شود
نقرس: اوریک اسید اضافی باعث تورم مفاصل، به خصوص در شست پا می شود که 
بسیار دردناک است. در واقع 90 درصد مواقع، یک فرد به دلیل ناتوانی کلیه ها در دفع 

اوریک اسید از جریان خون، دچار نقرس می شود.
ادراری  تكرارشونده دستگاه  عفونت های  ادراری:  عفونت های مکرر دستگاه 
ممكن است به علت سنگ های کلیوی ایجاد شود. عفونت های دستگاه ادراری خطر 
ابتلا به عفونت کلیه را افزایش می دهد که در صورت عدم درمان می تواند به کلیه ها 

آسیب برساند.
تنگی نفس: هنگامی که کلیه های شما توانایی دفع مایعات اضافی از بدنتان را از 
دست می دهند، ممكن است این مایعات در قفسه سینه انباشته شده و باعث درد 
و فشار در این ناحیه شود. نارسایی کلیه گاهی اوقات با آسم یا نارسایی قلبی اشتباه 

گرفته می شود، که این نیز در نتیجه ی تجمع مایعات در ریه هاست.
درد عضلانی و تپش قلب: یكی از وظایف کلیه ها حفظ تعادل مواد معدنی در 
الكترولیت  به عنوان  پتاسیم، کلسیم و سدیم که  خون است. مواد معدنی مانند 
شناخته می شوند در عملكرد عضلات نقش اساسی دارند. یكی از وظایف اصلی 
پتاسیم کنترل نحوه واکنش و انقباض عضلات است. بنابراین اگر سطح پتاسیم به 
دلیل عملكرد نادرست کلیه خیلی زیاد شود می تواند موجب درد عضلانی و تپش 

قلب شود.
بوی بد دهان: صحبت ما در اینجا بوی دهان به دلیل عدم رعایت بهداشت و 
مسواک و ... نیست، بلكه وجود طعم فلزی و آمونیاک مانند است که معمولًا هنگامی 
اتفاق می افتد که کلیه های شما مواد دفعی و سموم را به خوبی از خونتان خارج 
نمی کنند. علاوه بر این، سموم می توانند مغز شما را به روشی تحت تأثیر قرار دهند 
که باعث تهوع یا استفراغ شود. در این شرایط تهوع صبحگاهی دیده می شود که در 

طول روز بهتر می شود.
خارش و خشکی پوست: مانند بسیاری از علائم دیگر بیماری کلیه، خارش و 
خشكی پوست ممكن است نشانه ای از تجمع سموم در بدن باشد. در واقع انباشت 
مواد زائد می تواند باعث خارش شدید به خصوص در پاها شود. خارش واکنشی 
است که وقتی اوره، ماده ای که از تجزیه پروتئین حاصل می شود، در بدنتان انباشته 
می شود، به وجود می آید. علاوه بر این خارش می تواند در نتیجه عدم تعادل مواد 
معدنی در خون نیز اتفاق بیفتد. مقادیر زیاد فسفر، که به طور طبیعی توسط 
کلیه های سالم دفع می شود، ممكن است در بافت های نرم جمع شده و باعث 

خارش شود.
مشکلات خواب: تجمع سموم در مغز می تواند موجب سخت به خواب رفتن و 
اختلالات خواب مانند آپنه، حتی در بیمارانی که اضافه وزن ندارند، شود و کم خونی 

ناشی از بیماری کلیه نیز می تواند خطر ابتلا به سندرم پای بی قراررا افزایش دهد.

علائمی که به شما می گویند کلیه هایتان دچار مشكل یا بیماری شده اند

14 علامت وجود مشکلات کلیوی

سلامت 

کبد مسئول اصلی سم زدایی در بدن است و برای این کار باید سالم و پاک باشد. 
برای بسیاری از ما که قند و چربی ناسالم زیادی را مصرف می کنیم، احتمالًا عملكرد 
کبد به مخاطره می افتد. نشانه هایی مثل پوست کدر و چاق شدن را جدی بگیرید. این 

کارهای ساده را انجام دهید و کبد خود را دوباره به حالت اولیه خود بازگردانید. 
کبد ما به صورت طبیعی هر روز پاکسازی می شود و خودش را ترمیم می کند. کبد 
مسئول اصلی سم زدایی در بدن است که بیش از 500 عملكرد در بدن برعهده اوست. 
کبد سموم خون را فیلتر و آن ها را خنثی می کند. مواد شیمیایی، هورمون های اضافی، 
قند، غذاهای فرآوری شده و غیره را تصفیه می کند و از طریق روده آن ها را خارج 

می کند.
راه های طبیعی و ساده ای وجود دارد که ما به وسیله آن ها می توانیم کبدمان را 

سم زدایی کنیم:
1. قند خون خود را پایین تر نگاه دارید. کربوهیدرات ها را از منابع سالم دریافت 
کنید. وقتی زیادی از حد قند مصرف می کنیم، کار کبد دشوار می شود. هوس شكر 
و شیرینیجات را کنترل کنید. احتمالًا علت هایی وجود دارد که شما این میزان از 
شیرینیجات را می خورید. دلیل را پیدا کنید و تا می توانید این میزان را کاهش دهید. 

قدم به قدم پیش روید تا دچار ولع نشوید.
2. راه هایی برای کاهش استرس پیدا کنید. سم زدایی یک فرایند پاراسمپاتیک است، 
بنابراین اگر همیشه تحت فشار قرار داشته باشید، کار کبد را سخت می کنید. استرس 
ماهیچه های ما را سفت می کنید و انرژی از سیستم ترمیم بدن ما دور می شود و در 
نتیجه سم زدایی مطلوبی نخواهیم داشت. بنابراین به همین علت است که در زمان 
استرس، سموم بیشتری در سلول های چربی ذخیره می شود، زیرا انرژی لازم برای 

دفع آن ها وجود ندارد.
3. روغن کرچک. استفاده از روغن کرچک، سه الی چهار مرتبه در هفته به شما 
کمک می کند سیستم کبد و لنفاوی شما تقویت شود. توجه داشته باشید که در دوران 
قاعدگی یا بارداری و شیردهی و در صورت داشتن آی یو دی بهتر است از این روش 

استفاده نكنید.
4. عصبانیت خود را حل کنید. هیچ چیز مثل عصانیت هایی که حل نمی شوند، کبد 

را سنگین نمی کند. با یک مشاور یا درمانگر صحبت کنید تا مسائل خود را حل کنید.
5. هر روز چربی های سالم بخورید. منابع حیوانی و گیاهی سالم را انتخاب کنید. 
چربی های سالم مانند کره، زیتون، آواکادو، تخم مرغ طبیعی و لبنیات خام را از یاد 
نبرید. در یک رژیم کاهش وزن هم که قرار دارید، حتما در خوراک روز خودتان، این 

چربی های سالم را بگنجانید.
6. گوشت های ارگانیک بخورید. حداقل برای چند بار در هفته پروتئین های ارگانیک 
بخورید. روند زندگی مدرن ما، به شیوه ای پیش رفته است که در بسیاری از مواقع ما 
بدون آنكه بدانیم با مصرف پروتئین ها هم به بدنمان آسیب می رسانیم. بهتر است 

تجدید نظر کنیم و پروتئین های حیاتی ارگانیک را به بدنمان برسانیم.
۷. هر روز چغندر بخورید. این نوشیدنی را فراموش نكنید زیرا مانند افسانه ای برای 
کبد عمل می کند. کافی است مقداری آب چغندر صاف شده داشته باشیم و صبح به 

صبح برای مدتی از آن بنوشیم.
استرس،  و  کورتیزول  سطح  آوردن  پایین  برای  کنید.  پیلاتس  و  یوگا  تمرین   .8
ورزش های ملایمی مانند پیلاتس، یوگا و غیره را انجام دهید تا فشار استرس خود را 

کاهش دهید.
همچنین این ده ماده غذایی طبیعی را در رژیم غذایی خود بگنجانید تا کبد سالم 

و پاکی داشته باشید: 
سیر،مرکبات)گریپ فروت، پرتقال، لیمو ترش و لیمو( ،سبزیجات)کلم بروکلی و گل 

کلم( ،زردچوبه ،گردو ،هویج چای سبز و برخی از انواع چای های طبیعی وآووکادو
توصیه های نهایی برای پاکسازی کبد:

• استفاده زیاد عطر و ادکل، تنباکو و مواد تمیزکننده سخت را متوقف کنید.
• کم کم از مصرف الكل، دود، سموم دفع آفات، آب فیلتر نشده، مواد نگهدارنده غذا 

و ماهی های فلزی سنگین دوری کنید.
• تمرکز خود را روی محصولات مراقبت شخصی و نظافت خود بگذارید.

• غذاهای فرآوری شده، شكر، روغن های بی کیفیت و گوشت قرمز را به کم ترین 
میزان برسانید.

• در غذاهای روزمره خود سیر و زردچوبه را بگنجانید.
• مصرف آب را افزایش دهید. مرطوب بودن بدن باعث شستشوی سموم کبد و در 

نتیجه کمک به سم زدایی خواهد شد.

با این ۸ روش کبد را به طور 
طبیعی پاکسازی کنید
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بخش هایی از بوستان هزار هكتاری به عنوان یكی از پروژه های عظیم عمرانی و 
تفریحی قم در مراحل پایانی خود قرار دارد و باید به زودی شاهد افتتاح فاز به فاز این 

قطب گردشگری باشیم. 
شهر مقدس قم همواره مشكلی قدیمی در کمبود مراکز تفریحی و گردشگری 
داشته اما گویا خبرهای خوبی در راه است. جنوب شهر قم که از نظر اقلیمی و 
توپوگرافی محدوده ای خاص محسوب می شود و بیشترین اقبال ازلحاظ تأمین 
مسكن را هم دارد، در سال های اخیر هدف اجرای چندین پروژه بزرگ گردشگری 
تفریحی است. این پروژه ها ازآنجاکه در بستر زیبایی های طبیعی این محدوده 
اتفاق می افتند، ظرفیت های موجود را چند برابر کرده و حال و هوای خوبی برای 

سال های آینده این منطقه شهر قم رقم خواهند زد.
این موضوع می تواند دغدغه و نیاز بسیاری از مردم قم مبنی بر کمبود فضاهای 
تفریحی در شهر قم کاهش داده و از طرف دیگر بهانه ای برای سیر و سیاحت بیشتر 
زائرین در شهر قم باشد تا افزایش مدت زمان ماندگاری زائر، اقتصاد گردشگری در 

شهر را نیز رونق دهد.
ارزشمند گاهی و  و وجود گونه های  اقلیم خاص منطقه جنوب قم  از طرفی 
جانوری در این محدوده کار را دقیق تر کرده و از طرف دیگر توجه بیشتر به این 

ظرفیت ها موجب شناساندن آن ها به زائران شهر قم خواهد شد.
محیط جذاب تفریحی در بوستان ۱۰۰۰ هکتاری

اگر نگاهی به پروژه های شاخص تفریحی گردشی که در سال های اخیر در شهر 
قم پیگیری شده بیندازیم، بوستان هزار هكتاری با وسعت بی نظیر و طرح های 
تكمیلی جذاب و متنوعی که دارد، یكی از ارزشمندترین پروژه هایی است که 

پیگیری می شود.
موقعیت بوستان هزار هكتاری قم از شهرک قدس و میدان مفیدی و شهید 
آوینی تا مقام خضر نبی و کوه دوبرادران ادامه دارد. این بوستان نخستین بوستان 
تفریحی  بر فضای سبز، تجهیزات  کوهستانی قم محسوب می شود که علاوه 
بسیاری هم برای آن دیده شده است. همچنین یک شورای عالی مخصوص احداث 
این بوستان تشكیل شده تا مسائل مربوط به آن را پیش برده و موضوعات مختلف 

را پیگیری کنند.
بوستان هزار هكتاری یک کوهسـتان پارکـی ملـی و فرامنطقـهای بــا کاربری های 
آینده  و در سال های  تفریحــی، گردشــگری، علمــی و مذهبــی خواهد شد 

می تواند قطب مهمی برای گردشگری قم باشد.
در این بوستان علاوه بر کاشت گونه های مناسب پروژه هایی مانند باغ پرندگان، تله 
سیژ، باغ گیاه شناسی، تله کابین و ... دیده شده است و مدیران شهرداری به مردم 

وعده داده اند که این پروژه ها تا سال 1400 به نتیجه مطلوبی برسد.
ازجمله بخش های این بوستان هزار هكتاری باغ پرندگان است که به مساحت 
12 هكتار در نزدیكی موزه دفاع مقدس، قرار است به فضایی فرح بخش برای 

خانواده های قمی تبدیل شود.
آخرین وضعیت باغ پرندگان قم

آن طور که معاون فنی و عمرانی شهرداری قم می گوید در این بوستان به طول 
6 هكتار پیاده روسازی و دیواره سازی اتفاق افتاده و به این دلیل که عمده کارهای 
عمرانی در این بوستان در دل کوه انجام شده، قدری پروسه آن زمان گیر شده است. 
با اینهمه باغ پرندگان قم مراحل آخر خود را طی کرده و به زودی در اختیار مردم قرار 

خواهد گرفت.
عباس حلوایی زاده، با اشاره به اینكه این پروژه 20 میلیارد تومان هزینه عمرانی 
دارد اظهار داشت: از دو ماه پیش محوطه سازی باغ پرندگان تكمیل شده است. 

همكاران ما مشغول بارریزی خاک های نباتی و کاشت و طراحی فضای سبز هستند. 
وی افزود: احداث ساختمان سرویس بهداشتی، ساختمان ورودی و اداری و گیت 
بلیت و ... هم در مرحله تاسیسات است. حلوایی زاده با اشاره به ساخته شدن قفس 
پرندگان شكاری در این محوطه ادامه داد: محصور کردن محدوده بالغ بر ۷0 درصد 

با فنس کشی انجام شده است.
وی با اشاره به پیگیری شهرداری برای تكمیل بوستان هزار هكتاری در جنوب 
شهر قم اظهار داشت: ازجمله بوستان هایی که داخل طرح بوستان هزار هكتاری 

است می توان به بوستان کوثر، بوستان خضر و ... اشاره کرد.
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم در توضیح بخش های دیگر احداث بوستان 
هزار هكتاری در قم با اشاره به قرار گرفتن باغ موزه دفاع مقدس در ابتدای بوستان 
هزار هكتاری شهر قم گفت: پیاده روسازی در طرفین این پروژه انجام شده و در حال 

تكمیل روشنایی محوطه هستیم و امیدواریم که کل این کارها امسال انجام شود.
وی با اشاره به قرارگیری بوستان خضرنبی حدفاصل بلوار آوینی تا شهدای گمنام 
خضر ادامه داد: عملیات خاک برداری این بوستان تمام شده و بعضی قسمت 

پیاده روسازی انجام  و سكوهای نشیمن احداث شده است.
به گفته حلوایی زاده در کنار تجهیز کارگاه برای انجام کارهای روشنایی بوستان 

خضر، فاز اول بوستان زائر هم در حال پیگیری است.
وی با اشاره به اینكه تلاش داریم که فازی از این سه بوستان تا پایان شهریور 
تكمیل شود اضافه کرد: در بوستان زائر که بزرگ ترین بوستان این مجموعه محسوب 
می شود، مسیر دوچرخه سواری و زمین ورزش های مختلف دیده شده که به صورت 

فازبندی در حال احداث است.
بهره برداری از شهربازی الغدیر به زودی

با  الغدیر  شهربازی  پروژه  روزها  در همین  هزار هكتاری  بوستان  این  کنار  در 
هم  شهرداری  و  است  اجرا  حال  در  قم  در  بی سابقه  و  هیجان انگیز  مختصات 
تأمین  و  مانند محوطه سازی  تنها کارهایی  انجام می دهد.  را  آن  محوطه سازی 
پارکینگ و ... در این پروژه برای مدیریت شهری 11 میلیارد تومان هزینه داشته 
و بخش خصوصی هم سرمایه گذاری قابل قبولی در آن انجام داده که به محض 

راه اندازی خانواده های قمی فضایی خاطره انگیز برای تفریح داشته باشند.
بخشی از این پروژه ها مانند شهربازی الغدیر و باغ پرندگان روزهای پایانی خود 
را طی می کنند و امید هست که تابستان امسال در اختیار مردم قرار بگیرند. 
درمجموع افتتاح تمام این پروژه های گردشی و تفریحی در آینده نزدیک قطعاً اثر 
فوق العاده ای در نشاط اجتماعی شهروندان و پذیرایی بهتر از زائران کریمه اهل بیت 

خواهد داشت.

با حضور مسوولان استانی، شخصیت های حوزوی ؛

آیین بزرگداشت قیام 15 خرداد در قم 
برگزار شد

مراسم بزرگداشت قیام ماندگار و تاریخ ساز 15 خرداد عصر روز پنجشنبه با حضور 
مسوولان استانی، شخصیت های حوزوی و جمعی از مردم در مدرسه فیضیه قم گرامی 

داشته شد. 
امام جمعه موقت کاشان در این آیین، بیان داشت: امام راحل از همان سال 41 کمر 
همت خود را بر مبارزه با جهانخواران و مستكبران بسته بود و قبل از این تاریخ امام راحل 

عموم مردم را به قیام لله دعوت می کرد.
حجت الاسلام والمسلمین علی احتشام کاشانی افزود: یادآور شد: امام راحل به معنای 
کامل کلمه به دنبال تحول خواهی و تحول آفرینی در امت اسلام بود و با علما، عرفا و 
فقهای قبل از خود تفاوت نمایانی داشت و با تمام وجود ترس از مستكبران را به سخره 

گرفته بود.
دوران خوش بینی به آمریکا تمام شده

وی همچنین با انتقاد از آنچه  روحیه سازش برخی از مسوولان کشور نامید، اظهار 
داشت: دوران خوش بینی به آمریكا و غرب به پایان رسیده اما بااین وجود همچنان 
عده ای به غرب دل خوش کرده اند. احتشام افزود: اعزام نفتكش های ایرانی به ونزوئلا از 
مصادیق منطق مقاومت در بین مسوولان کشور است، کاری که ایران درفروش سوخت 
به کشور ونزوئلا انجام داد، روسیه و چین نیز بعد از تحریم های نفتی آمریكا نتوانستند 
انجام دهند. وی اظهار داشت: مهم تر از سوختی که توسط این 5 نفتكش به ونزوئلا 

منتقل شد، نفس شكسته شدن ابهت آمریكا و تهدیدات پوشالی آن ها است.
حادثه ۱۵ خرداد مغفول مانده

احتشام کاشانی یادآور شد: در طول 40 سال گذشته اقدام فرهنگی قابل اعتنایی در 
فضای مجازی، سینما و تلویزیون و سایر قالب های هنری برای شناسایی و معرفی حادثه 

15 خرداد انجام نشده است.
وی ابراز کرد: همچنین ازآنجایی که بسیاری از اتفاقات قبل از انقلاب و سخنرانی های 
امام راحل در دهه  40 شمسی قم به تصویر نیامده، نسل جوان و عموم مردم  شناختی 

از حوادث تأثیرگذار آن دوران ندارند.
وی گفت: امام راحل بنا داشت که حادثه 15 خرداد برای همیشه بسان حادثه عاشورا 

ماندگار بماند درحالی که امروز این خواسته به درستی در کشور نهادینه نشده است.
امام جمعه موقت تهران اظهار کرد: امام راحل 15 خرداد را برای همیشه عزای عمومی 
اعلام کرده است و باید این عزای عمومی در ظاهر فیزیكی شهر و پوشیدن لباس های 

سیاه توسط عموم مردم نمایان باشد.
 

مدیر ستاد اجرایی فرمان امام)ره( در استان قم :

۳5۰ طرح اشتغال روستایی در قم
 اجرایی می شود 

مدیر ستاد اجرایی فرمان امام)ره( در استان قم گفت: در سال جاری 350 طرح 
اشتغال روستایی ویژه 1000 نفر در قم مصوب شده است. 

حسن عندلیب در دومین جلسه کمیته اقتصادی،اشتغال و سرمایه گذاری شهرستان 
قم در تالار امام رضا)ع( فرمانداری اظهار داشت: در زمینه اشتغال روستایی می توانیم 
پروژه هایی را با همراهی دستگاه های اجرایی و نهادهای حمایتی چون کمیته امداد به 

سرانجام برسانیم.
وی با بیان اینكه این ستاد در جهت اشتغال خرد، فعالیت های گسترده ای در سطح 
استان و روستاهای قم بر عهده دارد، افزود: در استان قم، ظرفیت های فراوانی در 
خصوص اشتغال روستایی از طریق شرکت های تعاونی وجود داشته که هنوز به طور 

کامل از آن استفاده نشده و خلأهایی وجود دارد.
قالب  استان قم اضافه کرد: روستائیان در  امام)ره( در  فرمان  اجرایی  مدیر ستاد 
شرکت تعاونی می توانند سرمایه گذاری بیشتر و اشتغال فراوان تری به وجود بیاورند که 
در قم مغفول مانده است. وی با اشاره به طرح های بنیاد برکت وابسته به ستاد اجرایی 
امام در قم خاطرنشان کرد: در طرح مصوب سال 98، تعداد 300 طرح و 340 نفر 
اشتغال زایی تعریف شد که در اهلیت سنجی برای روستاها، 925 نفر اشتغال برای 390 
طرح مورد بررسی قرار گرفتند. عندلیب عنوان کرد: در این میان 245 طرح نهایی و وام 
مورد مصوب پرداخت شد که حجم سرمایه گذاری 90 میلیارد ریال و ۷41 نفر اشتغال 
مستقیم و غیرمستقیم بود، اگرچه برنامه ما برای 300 طرح بود اما شیوع کروناویروس 
در پایان سال گذشته مشكلاتی را در جهت اشتغال به وجود آورد و موجب شد طرح 

به طور کامل محقق نشود.
وی با تأکید بر اینكه در سال جاری 350 طرح اشتغال روستایی ویژه 1000 نفر در 
قم مصوب شد که عمدتاً مشاغل خرد و جدا از فعالیت شرکت های تعاونی است، گفت: 
از این 350 طرح، 53 نفر از سال قبل در جهت دریافت وام جامانده بودند که به بانک 
معرفی شدند و 94 نفر نیز در ابتدای سال معرفی کرده ایم که درمجموع 150 نفر از افراد 

را شامل می شود و 200 نفر دیگر نیز در نوبت قرار دارند.
مدیر ستاد اجرایی فرمان امام)ره( در استان قم گفت: برای این 200 نفر در روستاهای 
قم هدف گذاری شده است تا طبق اقلیم و شرایط روستایی بتوانند طرح های خود را 
به سرانجام برسانند. وی افزود: در یک طرح بسیار اثرگذار، اگر دستگاه های اجرایی و 
حمایتی مبلغی را به اشتغال اختصاص دهند و آن را در اختیار ما قرار دهند، 5 برابر آن را 
در جهت اشتغال به کار می گیریم که این طرح می تواند بخش زیادی از بیكاری در سطح 
روستایی را از میان ببرد. عندلیب خاطرنشان کرد: ستاد اجرایی فرمان امام)ره( برای کل 
کشور در سال جاری224 هزار شغل شامل 180 هزار اشتغال زایی برای آسیب دیدگان 

کرونا بر عهده دارد.
 

معاون فنی اداره کل محیط زیست استان قم:

4۰درصد زغال کشور در قم تولید می شود
معاون فنی اداره کل محیط زیست استان قم گفت: یكی از دغدغه های زیست محیطی 
در قم فعالیت واحدهای تولید زغال است که 99 درصد به صورت سنتی فعالیت دارند و 
تا 40 درصد از زغال کشور در قم تولید می شود و می توان در طرح توسعه این واحدهای 

سنتی و آلاینده را صنعتی کرد تا بار آلودگی استان قم حل وفصل شود.
و سرمایه گذاری  اقتصادی،اشتغال  کمیته  دومین جلسه  در  احمد شفیعی  سید 
به  پاسخ  محیط زیست،  در  افزود:  فرمانداری  رضا)ع(  امام  تالار  در  قم  شهرستان 
استعلامات در جهت طرح توسعه نواحی صنعتی، یكی از دغدغه های مهم است تا 
بتوان اشكالات را رفع کرد و با رعایت ضوابط زیست محیطی، مجوزهای لازم را برای طرح 

توسعه صادر کرد و اشتغال و تولید را موردتوجه قرار داد.
وی با اشاره به پاسخ برخی از استعلامات در توسعه نواحی صنعتی قم بیان کرد: 
شهرک صنعتی ثامن و قنوات در فاصله 3 کیلومتری قم و در بالادست قرار دارد که 140 
هكتار مجوز اولیه داشته و دو مجوز نیز به آن افزوده شده است و مجوز اول مربوط به 
ورودی شهرک صنعتی در خصوص احداث بخش نمایشگاهی و مجوز دوم در ضلع 

شرقی است.
شفیعی عنوان کرد: شهرک صنعتی ثامن شهرک تخصصی صنایع چوب در استان 
قم به شمار می رود و رسته های چوب می توانند در این شهرک صنعتی مستقر شوند که 
با توجه به قرار گرفتن شهرک در ابتدای جاده قم و گرمسار، ظرفیت خوبی برای توسعه 
دارد، اما به لحاظ اقتصادی تولید زغال به شكل سنتی در این شهرک توجیه اقتصادی 

ندارد و دارای آلایندگی فراوانی است.
وی در مورد ناحیه صنعتی خورآباد تصریح کرد: این منطقه در ضلع غربی روستای 
خورآباد قرار دارد و 2 هكتار بوده که بخش دیگری به آن اضافه شده است، این نواحی 
صنعتی به لحاظ تاریخچه مربوط به جهاد کشاورزی بوده و سپس به شرکت های صنعتی 

منتقل شده اند.
معاون فنی اداره کل محیط زیست استان قم خاطرنشان کرد:در این ناحیه صنعتی، 
مشكلات زیست محیطی درروند تولید وجود داشت که اصلاح شد و فاز توسعه آن 24 

هزار و 294 متر است و مسائل زیست محیطی آن برای طرح توسعه رفع شده است.
وی ادامه داد: شهرک صنعتی شهاب ویژه چاپ و نشر نیز در حریم شهر و فاصله 
1200 متری قم است و عملكردی صنعتی دارد، فاز نخست آن 150 هكتار بوده و برای 
طرح توسعه، فاز 50 هكتاری در ضلع شرقی دارد که استعلامات گرفته شده و بر اساس 

ضوابط تا 30 هكتار می تواند توسعه یابد.
شفیعی بیان کرد: ناحیه صنعتی سیرو نیز در جنوب سیرو واقع شده و 19 هكتار است 
و مشكل مدیریت فاضلاب دارد و تصفیه فاضلاب باید انجام شود، طرح توسعه این 
ناحیه نیز 44 هكتار است و مشمول مقررات بوده و مشكل در حال حل شدن است و 

مراحل پایانی را می گذراند تا مجوز صادر شود.
وی گفت: در کهک نیز صنعت پوشاک در 15 هكتار فعال است و می تواند رسته های 
ریسندگی و مرتبط به آن افزوده شود و قابلیت توسعه را دارد، ما برای توسعه صنف هیچ 

محدودیتی نداریم اما نواحی صنعتی باید مجوزهای لازم را اخذ کنند.

رئیس سازمان صنعت،  معدن و تجارت استان قم :

واحدهای صنعتی مستقر در جاده قم – 
کاشان ساماندهی می شوند 

رئیس سازمان صنعت،  معدن و تجارت استان قم گفت: 40 درصد از واحدهای 
نیز داخل شهرک های  از شهرک های صنعتی و 60 درصد  بیرون  صنعتی قم 

صنعتی مستقر هستند. 
محمود سیجانی در حاشیه دهمین کارگروه تسهیل و رفع موانع در روند بازدید 
میدانی از 4 واحد صنعتی در جاده قم کاشان در جمع خبرنگاران اظهار داشت: 
در این منطقه صنعتی، واحدهایی قدیمی در محور جاده کاشان مستقر هستند 
که از 4 واحد در صنایع فلزی، ریخته گری، لبنیات و مواد غذایی و بسته بندی 
بازدید شد. رئیس سازمان صنعت،  معدن و تجارت قم افزود: این واحدها از جمله 
واحدهای موفقی هستند که علی رغم مشكلات در تولید و صادرات، فعالیت دارند 

و در برخی از واحدها تا بیش از 100 نفر اشتغال وجود دارد.
وی تصریح کرد: در این بازدید میدانی که با حضور استاندار قم و برخی از مدیران 
دستگاههای اجرایی در رفع تولید انجام شد، از نزدیک با مسائل و مشكلات تولید 

و صنعت آشنا شدیم و برخی از دغدغه ها مورد بررسی قرار گرفت.
سیجانی بیان کرد: با توجه به اینكه این واحدهای صنعتی خارج از محدوده 
شهرک های صنعتی است و متولی ندارند با مشكلاتی دست به گریبان هستند 
که باید به آن رسیدگی شود. وی خاطرنشان کرد: این واحدهای صنعتی مشكلات 
خود را پیرامون آب و فاضلاب و تامین زیرساختها و سرمایه در گردش و برخی 
مجوزها در طرح توسعه بیان کرده اند و قرار شد در کمیته های تخصصی به طور 
جدی این مسائل رفع شود. رئیس سازمان صنعت،  معدن و تجارت قم عنوان کرد: 
هر 4 واحد که مورد ارزیابی قرار گرفت برنامه توسعه دارند و با توجه به اینكه منطقه 
صنعتی و کاربردی صنعتی است در صورت وجود اراضی در جوار کارخانه و واحد 
صنعتی می توانند توسعه یابند. وی گفت: اجازه تاسیس واحد صنعتی جدیدی 
در این منطقه داده نمی شود و فقط واحدهای مستقر می توانند در صورت در 
اختیار داشتن زمین مناسب توسعه پیدا کنند. سیجانی افزود: قم در سال ۷5 به 
استان تبدیل شد و استان جوانی است و قبل از آن 900 واحد صنعتی خارج از 
شهرک های صنعتی فعالیت داشتند، اما بعد از استان شدن دو شهرک صنعتی 
شكوهیه و محمودآباد در ابتدای امر شكل گرفت و تعدادی از واحدهای صنعتی 
به این شهرک های صنعتی منتقل شدند. وی تصریح کرد: از 2300 واحد صنعتی 
در قم، 40 درصد بیرون از شهرک های صنعتی و 60 درصد نیز داخل شهرک های 
صنعتی مستقر هستند. رئیس سازمان صنعت،  معدن و تجارت قم بیان کرد: 
قرار است واحدهای صنعتی مستقر در جاده قم –کاشان ساماندهی شوند و در 
طرح توسعه مورد حمایت قرار بگیرند البته محورهای جاده اراک و اصفهان قبلا 
صنعتی بوده و به مسكونی شده وانتقال واحدهای صنعتی را دنبال می کنیم. 
وی خاطرنشان کرد: تعدادی از واحدها در طرح توسعه و اخذ مجوز از شهرداری 
دارای مشكلاتی هستند که به زودی با حضور مدیران شهری این مشكلات نیز 

رفع می شود.
 

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم :

رینگ ترافیکی مسجد مقدس جمکران 
به زودی تکمیل می شود

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم بودجه عمرانی 
شهرداری را در سال 99 بیش از 2 هزار میلیارد تومان اعلام و بیان کرد: در سه سال 
گذشته بیش از ۷0 بوستان در شهر قم احداث شده که 30 بوستان آن در منطقه 
پردیسان و با فراوانی بیش از 50 درصد بوده و بیشترین سرانه فضای سبز در این 

منطقه قرار دارد.
روح الله امراللهی از تدوین سند راهبردی برای کمیسیون عمران و حمل ونقل 
شورای اسلامی شهر قم در سال 96 خبر داد و تأکید کرد: در سه سال گذشته تمام 

برنامه های شهرداری و شورای شهر بر اساس این سند تصویب و اجراشده است.
وی بازگشایی 16 خیابان اصلی در این مدت را بخشی از اقدامات انجام شده 
دانست و تصریح کرد: تكمیل بلوار آیت الله بروجردی، خیابان شهدای روحانیت، 
احداث خیابان خسرو بیگی و تكمیل خیابان شهید فراشاهی، تكمیل بخشی 
از خیابان کارگر و خیابان فهیمی و احداث خیابان زینبیه بخشی از پروژه های 
انجام شده است. رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم 
ادامه داد: بخشی از پروژه ها نیز به زودی تكمیل می شود مانند ریگ دوم جمكران، 
بلوار فردوسی، تملک فاز 5 عمار یاسر، تكمیل بلوار محتشم کاشانی، تملک 

خیابان برقعی و تكمیل و تملک خیابان جمهوری تعدادی از این پروژه ها است.
وی تقاطع های در حال تكمیل را نیز نام برد و ادامه داد: تكمیل تقاطع مدافعان 
سلامت در شهرک قدس، تقاطع میدان ولی عصر)عج(، تقاطع خیابان شهید 
محلاتی، تقاطع خیابان فردوسی با بلوار پیامبر اعظم و تكمیل پل 9 دی نیز از دیگر 
پروژه ها بوده است. امراللهی عملكرد شهرداری و کمیسیون عمران و حمل ونقل 
شورای اسلامی شهر قم را مثبت ارزیابی و خاطرنشان کرد: ساخت و تكمیل 6 
سالن ورزشی، بازنگری طرح جامع ترافیک شهر قم و طرح جامع دوچرخه سواری 
و اتمام مطالعات فاز دو مترو و تصویب آن در شورای عالی ترافیک کشور قابل توجه 
بازنگری  ابراز کرد:  اتوبوسرانی را تشریح و  است. وی در ادامه اقدامات بخش 
اتوبوس به قیمت 150 میلیارد تومان، اتمام  اتوبوسرانی، خرید 108  خطوط 
اورهال 15 اتوبوس و انجام اورهال 95 اتوبوس و در دستور کار قرار گرفتن اورهال 

60 اتوبوس دیگر بخشی از اقدامات انجام شده در سازمان اتوبوسرانی است.
رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم ادامه داد: هنگام 
آغاز به کار شورای پنجم در سازمان تاکسیرانی سه کد تاکسی بی سیم وجود داشته 
که تنها یكی از کدها فعال بود، اما امروز هر سه کد فعال بوده و نرخ گذاری کرایه آن 
تفاوتی زیادی با تاکسی اینترنتی ندارد. وی اقدامات انجام شده در حوزه هوشمند 
سازی را نیز موردتوجه قرارداد و تأکید کرد: برای هوشمند سازی در سه سال 
گذشته بیش از 35میلیارد تومان هزینه شده است که در صورت همكاری پلیس 

راهبر می توانیم نظارت جامع و کاملی در شهر داشته باشیم.
  

مدیرکل حفظ آثار دفاع مقدس استان قم :

11 شهید خلبان ارتش متعلق به 
استان قم هستند 

مدیرکل حفظ آثار دفاع مقدس استان قم گفت: 11 شهید خلبان ارتش متعلق 
به استان قم هستند، هر چند ارتش در قم در طول دفاع مقدس یگان مستقلی 
نداشت اما پدافند هوایی ارتش امروز جایگاه ویژه و ممتازی در حفظ امنیت 
آسمان کشور دارد.  حجت الاسلام علی لقمان پور اظهار داشت: امسال چهلمین 
سال حماسه دفاع مقدس است و ستاد بزرگداشتی به همین مناسبت در استان قم 
تشكیل شده است. مدیرکل حفظ آثار دفاع مقدس قم با اشاره به ارزش و اهمیت 
ترویج رشادت و فداکاری رزمندگان دفاع مقدس افزود: این ستاد در قالب هفت 
کمیته فعالیت های خود را ادامه می دهد. وی با اشاره به وجود مزار مطهر دو شهید 
گمنام در صدا و سیمای مرکز قم بیان کرد: وجود مزار شهدای گمنام در هر مكان، 
تجلی بخش آرمان های دفاع مقدس است و سبب یادآوری و ترویج گفتمان ایثار و 
شهادت می شود. دبیر ستاد گرامی داشت چهلمین سالگرد دفاع مقدس عنوان 
کرد: مقام معظم رهبری فرمودند در قم موزه انقلاب اسلامی و دفاع مقدس شكل 
بگیرد و آیندگان این موضوع را بدانند که قم برای دفاع مقدس چه اقداماتی انجام 
داد. لقمان پور تصریح کرد: 11 شهید خلبان ارتش متعلق به استان قم هستند، 
هر چند ارتش در قم در طول دفاع مقدس یگان مستقلی نداشت اما پدافند هوایی 

ارتش امروز جایگاه ویژه و ممتازی در حفظ امنیت آسمان کشور دارد.
خاطرات  و  اسناد  جمع آوری  کرد:  بیان  قم  مقدس  دفاع  آثار  حفظ  مدیرکل 
شهیدان والامقام ارتش، برپایی سری نمایشگاهی شهدای ارتش و معرفی نقش 
ارتش در هشت سال دفاع مقدس، برخی از اقداماتی است که از سوی این یگان 
صورت گرفته است. وی با اشاره به رشادت و فداکاری رزمندگان طلبه در 8 سال 
جنگ تحمیلی عنوان کرد: در دفاع مقدس بیش از 23 هزار طلبه رزمنده حضور 

پیدا کردند که بیش از 4300 شهید روحانی تقدیم انقلاب اسلامی شدند.

این پروژه های عظیم عمرانی و تفریحی فاز به فاز افتتاح می شود

بوستان هزار هکتاری قطب گردشگری قم می شود

اجتماعی

استاندار قم در بازدید از واحدهای تولیدی و صنعتی قم بر گره گشایی و تسریع 
در روند حل مشكلات فعالان اقتصادی این استان در سال جهش تولید تأکید کرد.

بهرام سرمست در بازدید از واحدهای تولیدی و صنعتی استان قم بر ضرورت تلاش 
مسئولان برای گره گشایی و تسریع در روند حل مشكلات فعالان اقتصادی استان 

قم تأکید کرد.
وی در این بازدیدها با اشاره به روند ارائه مجوزها و رفع موانع تولید، اظهار کرد: 

مسئولان استان موظف به تسریع در ارائه خدمت به فعالان اقتصادی هستند.
استاندار قم همچنین در بازدید از واحد تولید محصولات لبنی، شیوع ویروس کرونا 
را مورد توجه قرار داد و اظهار کرد: کیفیت محصولات خوراکی تولیدی در استان 

بایستی با رعایت پروتكل های بهداشتی تضمین شود.
وی همچنین با اشاره به مشكلات این واحدهای تولیدی از جمله تأمین آب شرب، 
پرداخت تسهیلات بانكی، تأمین سرمایه در گردش، مشكلات طرح های توسعه ای و 

ارائه مجوزهای لازم، دستور بررسی و پیگیری آنها را صادر کرد.
سرمست در این برنامه از مجموعه صنعتی استیل ریزان، تولیدی کفش صحرا، 

صنایع شیر ژال و شرکت گوهر سبز آسمان بازدید کرد.

استاندار قم:
مشکلات فعالان اقتصادی قم باید با سرعت رفع شود

معاون خدمات زائرین مسجد مقدس جمكران با اشاره به 
گرمی هوا و نبود سایبان در صحن های این مكان مقدس 
گفت: با موافقت مسئولان استان دو شبستان حضرت 
علی)علیه السلام( و حضرت زهرا)سلام الله علیها( به 
صورت 24 ساعته با رعایت پروتكل های بهداشتی پذیرای 

زائرین خواهند بود.
های  پیگیری  با  اینكه  به  اشاره  با  صدوقی  ابراهیم   
مسئولان مسجد مقدس جمكران و موافقت ستاد ملی 
مقابله با کرونا از روز دوشنبه 12 خرداد ماه صحن های 
روز  کرد:  اظهار  شد،  باز  ساعته  صورت 24  به  مسجد 
جلسه  قم  استان  بهداشت  مرکز  همكاری  با  گذشته 
آموزشی با موضوع کرونا برای خادمین این مكان مقدس 
برگزار شد تا آمادگی لازم برای میزبانی از زائران در این 
شرایط را به صورت کامل ایجاد شود.  وی ادامه داد: با 
توجه به گرمای شدید و نبود سایبان در صحن های مسجد 
مقدس جمكران و با موافقت مسئولان استان، شبستان 
های امام علی)علیه السلام( و حضرت زهرا)سلام الله 
علیها( به صورت 24 ساعته به روی مردم باز شد.  معاون 
خدمات زائرین مسجد مقدس جمكران با تاکید بر اینكه 
زائران این مكان مقدس به خوبی از دستورالعمل های 
بهداشتی آگاهی دارند و این نكات را به درستی رعایت می 
کنند، بیان کرد: طبق دستورالعمل ابلاغی، تمامی کتب 
قرآن و ادعیه، مهر و تسبیح  ها از این دو شبستان جمع 
آوری شده و زائران می بایست این ملزومات را با خود به 
همراه داشته باشند و به صورت انفرادی از آنها استفاده 
کنند.  صدوقی با تاکید بر اینكه فرش های این مسجد 
یک روز درمیان تعویض می شوند، گفت: خادمان موظف 

شده اند مباحث مربوط به فاصله گذاری فیزیكی و پروتكل 
های بهداشتی را به صورت کامل در این مكان مقدس اجرا 
کنند. علاوه بر این ماشین های زائربر و ویلچر ها نیز به 
صورت مستمر پس از هر سرویس ضد عفونی می شوند.  
وی با اشاره به اینكه دو شبستان فوق با یک چهارم ظرفیت 
در خدمت زائران هستند، اظهار کرد: پس از تكمیل این 
تا جمعیت  بسته می شوند  ورودی  ظرفیت درب های 
داخل شبستان ها از درب های خروجی خارج شوند. 
همچنین برای سهولت کار زائران در دو ورودی باب الشهدا 
و باب المعصومه)س( کانكس هایی قرار دادیم تا بسته 
هایی حاوی مهر، تسبیح، ماسک و دستكش را با قیمت 
تمام شده به زائران عرضه کنند.  معاون خدمات زائرین 
مسجد مقدس جمكران با تاکید بر همكاری خوب زائران 
با خادمان این مكان مقدس و رعایت نكات بهداشتی، 
خاطرنشان کرد: ان شالله با رعایت تمام دستورات ستاد 
ملی مقابله با کرونا شاهد بهبود وضعیت بوده و به زودی با 
ظرفیت کامل در خدمت عاشقان و منتظران حضرت ولی 

عصر)عج( باشیم
ویزیت رایگان زائران مشکوک به کرونا در 

دارالشفای مسجد جمکران
تعالی  الله  دارالشفای حضرت مهدی)عجل   مسئول 
فرجه( مسجد مقدس جمكران نیز با اشاره به بازگشایی 24 
ساعته این مكان مقدس، گفت: زائران این مكان مقدس 
می توانند در صورت وجود هر گونه علائم غیر طبیعی به 
دارالشفا در مقابل باب المعصومه)سلام الله علیها( مراجعه 
کرده و به صورت رایگان ویزیت شوند.  دکتر علی بیگدلی 
رعایت  لزوم  و  مقدس  مكان  این  بازگشایی  به  اشاره  با 

با کرونا  پروتكلهای ابلاغ شده توسط ستاد ملی مبارزه 
اظهار کرد: خادمین مسجد مقدس جمكران تمامی تلاش 
خود را در ایجاد محیط معنوی امن و سلامت به کار بسته 
اند تا زائران بتوانند با آرامش خاطر در این مكان مقدس 
حضور یافته و به انجام امور عبادی بپردازند.  وی ادامه داد: 
استفاده از ماسک و دستكش در هنگام ورود به مسجد 
مقدس جمكران برای تمامی زائران الزامی است و افرادی 
که دارای بیماریهای زمینه ای و مزمن هستند و یا دچار 
ضعف عمومی سیستم بدن میباشند حتی الامكان در این 
مرحله، از حضور در این مكان خودداری فرمایند.  مسئول 
دارالشفای مسجد مقدس جمكران افزود: زائران این مكان 
مقدس می توانند در صورت وجود هر گونه علائم غیر 
تعالی  الله  به دارالشفای حضرت مهدی)عجل  طبیعی 
فرجه( در مقابل باب المعصومه)سلام الله علیها( مراجعه 
کرده و به صورت رایگان ویزیت شوند.  دکتر بیگدلی ضمن 
دربهای  لمس  و  بوسیدن  از  زائران  خودداری  بر  تأکید 
مسجد مقدس جمكران ابراز کرد: به منظور پیشگیری از 
انتقال آلودگی، زائرین محترم میبایست وسایل شخصی 
مورد نیاز از جمله چادر، جانماز، سجاده و کتاب دعا را به 
همراه آورده و حتما به صورت شخصی از آن استفاده کنند، 
همچنین برای رعایت فاصله گذاری فیزیكی تقاضا میكنیم 
از ازدحام و تماس با فاصله نزدیک با سایر افراد خودداری 
کنند.  وی با بیان اینكه ساعات کاری دارالشفاء از ۷ لغایت 
با  بتوانند  زائران  شالله  ان  کرد:  خاطرنشان  است،   24
رعایت تمام نكات فوق با آرامش و سلامت در این مكان 
مقدس حضور یابند و این رعایت اصول بهداشتی گامی 

برای بازگشایی کامل مسجد مقدس جمكران باشد.

معاون خدمات زائرین مسجد مقدس جمکران خبرداد:

بازگشایی ۲4 ساعته دو شبستان مسجد مقدس جمکران 

معاون توسعه و برنامه ریزی فرمانداری قم گفت: استان 
باید از ظرفیت تسهیلات دولتی برای احداث نیروگاه های 
خورشیدی خانگی استفاده کند و استان قم در این زمینه 

پیشگام باشد. 
ذبیح الله عبداللهی اظهار کرد: احداث این شهرک 
مصوبه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی استان قم است 
و باید شرکت شهرک های صنعتی استان به دنبال احداث 

این شهرک باشد، پیگیری تامین اراضی شهرک صنعتی 
نیزار در حال انجام است؛ دو هزار هكتار از اراضی ملی 

برای این شهرک وجود دارد.
وی ادامه داد: زیرساخت های لازم برای احداث شهرک 
برای  شهرک  این  احداث  و  است  فراهم  نیزار  صنعتی 
اهمیت  منطقه  آن  در  صنعتی  واحدهای  ساماندهی 
دارد، هم اکنون واحدهای صنعتی منطقه نیزار پراکنده 

هستند.
معاون توسعه و برنامه ریزی فرمانداری قم افزود: باید 
کیلوواتی  پنج  خورشیدی  نیروگاه های  احداث  سهم 
خانگی در استان جذب شود، منابع مالی برای احداث 
این نیروگاه ها در استان قم وجود دارد، این مساله جزو 
مصوبات قانون بودجه است و استان قم توانایی زیادی در 

احداث نیروگاه های خورشیدی دارد.

معاون توسعه و برنامه ریزی فرمانداری قم :

استان قم پیشگام نیروگاه های خورشیدی خانگی شود 
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 یک کارشناس بازار خودرو معتقد است با اینكه مكانیسم پیش فروش خودرو با 
قصد کاهش دلالی و کنترل تقاضا طراحی شده، اما برعكس به تحریک تقاضا در 

بازار می انجامد. 
آخرین جلسه کمیته خودرو که ظهر جمعه 9 خرداد 1399 برگزار شد، مقرر کرد 
پیش فروش یک ساله ۷5 هزار دستگاه خودرو از سوی خودروسازان آغاز شود. در 
عین حال بر اساس مصوبه این جلسه از هفته آینده تحویل 22 هزار دستگاه خودرو 

نیز از سوی خودروسازان صورت خواهد گرفت.
بازار خودرو به شدت متلاطم شده بود، به طوری  از این پیش فروش ها،  پیش 
که قیمت یک دستگاه پراید در بازار آزاد به بالای 90 میلیون تومان رسیده بود. 
کارشناسان همواره دو علت اصلی این نوسانات را تقاضای بالا به دلیل انگیزه های 
سرمایه ای و دلالی و از سوی دیگر، عرضه محدود خودرو در ایران عنوان کرده 
بودند. از همین رو، دولت برای کاهش تقاضاهای غیرمصرفی که خود بیشتر 

از فاصله قیمتی بین کارخانه و بازار آزاد نشأت گرفته بود، فرمولی طراحی کرد 
که تنها بخش مصرفی واقعی امكان خرید خودروی کارخانه ای را داشته باشد. 
سهمیه بندی بر اساس کدملی، سن )بالای 18 سال(، داشتن گواهینامه رانندگی، 
عدم ثبت نام خودرو از سوی مشتریان در 36 ماه گذشته در شرکت های ایران خودرو 
و سایپا و ... از مهم ترین شرایطی هستند که قرار است دست دلالان را از بازار 
خودرو کوتاه کند. هرچند مشخص نیست شروطی مانند گواهی نامه چقدر به یک 
مصرف کننده واقعی کمک خواهد کرد تا در این رقابت پیش بیفتد؛ علی الخصوص 
زمانی که خریدار نهایی در مكانیسم طراحی شده به صورت شانسی )قرعه کشی( 

انتخاب خواهد شد.
نیت خیر و روش اشتباه

مرتضی مصطفوی کارشناس صنعت خودرو در گفت وگو با ایرناپلاس درباره این 
شروط و تأثیر آنها در کاهش دست دلالان در بازار خودرو توضیح داد: خودروساز 

و وزارت صمت در این موضوع نشان داده اند که نیت خیری دارند؛ یعنی قصد 
دارند محصولات خود را به دست مصرف کننده واقعی برسانند، اما با این روشی 
که در پیش گرفته اند محصولات نه تنها به مصرف کننده واقعی نمی رسد، بلكه به 

سردرگمی بیشتر بازار دامن خواهد زد.
این کارشناس عنوان کرد: مشكل ما در بازار خودرو بخش تقاضا است، زیرا اعتقاد 
داریم بخش زیادی از متقاضیان انگیزه سوداگرانه و نگاه سرمایه ای دارند. لذا وقتی 
با چنین حجم تقاضایی که فاصله معناداری با عرضه دارد مواجهیم، سیاست گذار 
باید به دنبال مدیریت این انبوه تقاضا باشد، نه تحریک آن. به بیان دیگر، شروط 
اعلامی علی الخصوص قرعه کشی  که خودروسازها برای متقاضیان خرید خودرو 
مقرر کرده اند، موجب تحریک تقاضا شده است، به طوری که هر فردی به صرف 
داشتن گواهینامه قصد خرید پیدا کند. وی با بیان اینكه یک میلیون نفر برای 
15 هزار خودرو ثبت نام کرده اند، افزود: این موضوع نشان می دهد نه تنها تقاضا 
مدیریت نشده، بلكه برعكس تحریک و سردرگمی آن را افزایش داده ایم. از سوی 
دیگر، روش قرعه کشی، بر اساس شانس و ناعادلانه است و با این کار شانس 

متقاضی نهایی کمتر می شود، زیرا صف خرید بالا می رود. 
تنش های ناشی از بی تعهدی خودروسازان

مصطفوی گفت: به جای این کار لازم است خودروسازان به پوشش تعهدات 
سابق خود برگردند، زیرا عدم ایفای تعهد باعث ایجاد تنش در بازار می شود و افراد 
زمانی که از تحویل خودرو در کارخانه ناامید می شوند، به بازار هجوم می برند و 
این خود عاملی در ایجاد نااطمینانی بازار خواهد شد.  وی افزود: از سوی دیگر، 
سیاست گذار باید تقاضا را مدیریت کند و بهترین مكانیسم برای این مهم در همه 
دنیا ایجاد سامانه های جامع یا همان بانک های اطلاعاتی است. ما سامانه ای 
نداریم که نشان دهد با هر کد ملی چه خودرویی با چه پلاکی و به چه تعداد خرید 
و فروش می شود. وقتی این سامانه و اطلاعات دقیق وجود نداشته باشد، دیگر 
نمی توان روی بازار کنترل داشت. قاعدتاً از طریق ایجاد سامانه است که می توان 

سیاست گذاری و به تبع، انگیزه دلالی را در بازار کاهش داد.
این کارشناس خودرو معتقد است مشكل بازار خودروی کشور دلالی نیست، بلكه 
انگیزه دلالی است. به گفته او همه افراد جامعه به طور بالقوه دلال می شوند، ولی 
می شود با انگیزه دلالی مقابله کرد، به گونه ای که سرمایه دار انگیزه ای نداشته باشد 

و کسی هم بیشتر از مصرف شخصی خود انگیزه مصرف نداشته باشد.
وی در ادامه اظهار کرد: در حال حاضر تمام منابع برای قیمت و میزان خرید 
برای  اتحادیه ها سامانه ای  این  در  این حال  با  اما  اتحادیه ها هستند.  فروش  و 
جمع آوری، رصد و کنترل وجود ندارد و اطلاعات آن به صورت شفاهی منتقل 

می شود و امكان سندسازی در آن بسیار بالا است.

یک کارشناس بازار خودرو مطرح کرد:

پیش فروش خودرو با قرعه کشی نقض غرض است

اقتصادی

دبیر کل کانون کارگزاران  مطرح کرد :

معامله سهام عدالت فقط از طریق
 سامانه  کارگزاری ها

دبیر کل کانون کارگزاران گفت: مشمولان سهام عدالت می توانند با مراجعه به 
سامانه سهام عدالت هر شرکت کارگزاری که تمایل دارند به صورت غیرحضوری از 
خدماتی مانند مشاهده دارایی و ارزش سبد سهام عدالت خود یا فروش هر میزان 
از سهام خود بهره مند شوند.  روح الله میرصانعی اعلام کرد: افرادی که در سامانه 
سهام عدالت سازمان خصوصی سازی به آدرس samanese.ir گزینه سهامداری 
مستقیم را انتخاب کرده اند، می توانند با مراجعه با سامانه سهام عدالت هر شرکت 
کارگزاری که تمایل دارند به صورت غیرحضوری از خدماتی مانند مشاهده دارایی 

و ارزش سبد سهام عدالت خود و یا فروش هر میزان از سهام خود بهره مند شوند.
وی تصریح کرد: طبق ماده 15 دستورالعمل آزادسازی سهام عدالت، شرکت های 
همه  برای  را  عدالت  سهام  سامانه های  و  الكترونیكی  خدمات  باید  کارگزاری 

مشمولین سهام عدالت که آزادسازی مستقیم را انتخاب کرده اند، ارائه کنند.
بورس  کارگزاری  صنعت  به  مسئولیت  این  انتقال  اینكه  بیان  با  میرصانعی 
باعث شده که کارگزاران با وجود محدودیت ها، سعی کنند بهترین خدمات را به 
مشمولین سهام عدالت ارائه دهند، اضافه کرد: با وجود اینكه زیرساخت های لازم 
با تأخیر در اختیار شرکت  های کارگزاری قرار گرفت، اما هم اکنون بیش از یک صد 
شرکت کارگزاری با شعبات متعدد در سراسر کشور پذیرای همه مشولین سهام 
عدالت هستند و همزمان با تلاش شبانه روزی، خدمات سهام عدالت را به صورت 
الكترونیكی ارائه کرده اند. دبیر کل کانون کارگزاران در پاسخ به این پرسش که 
مرجع و فهرست سامانه های شرکت های کارگزاری چیست، افزود: طبق مصوبات 
شورای عالی بورس، مرجع دریافت سفارش از مشمولین سهام عدالت شرکت های 
کارگزاری دارای مجوز از سازمان بورس و اوراق بهادار هستند. وی گفت: فهرست 
شرکت های کارگزاری، تارنمای اصلی آن ها و آدرس سامانه سهام عدالت هر یک 
از شرکت های کارگزاری و فهرست و نشانی شعب آن ها، از طریق تارنمای رسمی 

کانون کارگزاران به آدرس seba.ir در دسترس عموم قرار دارد.  
میرصانعی خاطر نشان کرد: هر یک از مشمولین سهام عدالت در صورتی که 
شماره حساب بانكی معتبر و شماره تلفن همراه به نام خود را در سامانه سهام عدالت 
سازمان خصوصی سازی ثبت کرده باشند، می توانند بدون هیچ پیش شرطی و 
بدون نیاز به اعلام کد بورسی به سامانه سهام عدالت هر یک از شرکت های کارگزاری 

که تمایل داشته باشند، وارد شده و سبد سهام خود را مشاهده و مدیریت کنند.

رییس سازمان برنامه و بودجه:

 نرخ بیکاری در کشور به 1۰.۷ درصد 
کاهش یافت

رییس سازمان برنامه و بودجه گفت: نرخ بیكاری در کشورمان در یک دهه اخیر از 
12.3 به 10.۷ درصد کاهش یافته است. 

»محمد باقر نوبخت« سه شنبه هفته گذشته  در جلسه علنی مجلس و در گزارش 
اقتصادی اعضای دولت به نمایندگان افزود: اکنون دو یا سه برنامه اشتغال وجود 

دارد که بحث اشتغال را هدف گذاری کرده است.
وی ادامه داد: آثار آن برنامه ها که شامل اشتغال گسترده، اشتغال روستایی و 
جهش تولید است،  این شده که نرخ بیكاری که  در سال 98 حدود 10.۷ بود و 
در سال قبل 12.1 بود را کاهنده کرد به این معنا که از سال 9۷ تا 98 معادل یک 
و چهار دهم واحد درصد نرخ بیكاری کم شد. رییس سازمان برنامه بودجه ادامه 
داد: جمعیت شاغل  نیز از 23 میلیون و ۷31 هزار نفر در سال 9۷ به 24 میلیون 
و 2۷3 هزار نفر افزایش یافت، یعنی 542 هزار نفر خالص اشتغال از 98 نسبت به 
9۷ افزایش پیدا کرد. نوبخت گفت: جمعیت بیكار هم که سه میلیون و 254 هزار 
نفر بود به دو میلیون و 893 هزار نفر تقلیل پیدا کرد، یعنی 361 هزار نفر از جمعیت 
بیكار کاسته شد اما همچنان دو میلیون و 893 هزار نفر از جمعیت، بیكار است و 

این نشان می دهد که باید عزم جدی تری برای افزایش فرصت های شغلی داشت.
رییس سازمان برنامه و بودجه افزود: امسال برای هریک از استان های کشور 

برنامه اشتغال ویژه ای تدوین شده و 25 درصد منابع آن نیز تخصیص یافته است.
وی ادامه داد: نمایندگان مجلس شورای اسلامی باید از مسوولان دستگاه های 
اجرایی درباره برنامه اشتغالی که تدوین شده سوال کرده تا بدانند تاکنون چه 
اقدام هایی در آن خصوص صورت گرفته است. نوبخت گفت: سازمان برنامه و 
بودجه  آمادگی دارد تا هفته ای یک روز با همه کارشناسان خود در جلسه فوق العاده 
و غیررسمی با نمایندگان مجلس شورای اسلامی حضور یافته و همه مباحث را 
پیگیری کرده و درباره آن توضیح داده شود. رییس سازمان برنامه و بودجه در ادامه 
به ارائه گزارشی در سه بخش به نمایندگان مجلس شورای اسلامی پرداخت که 
در بخش نخست آن، نگاهی به شاخص های کلان اقتصادی در یک دهه گذشته 
شد تا نمایندگان از فرازها و فرودهای اقتصاد کشور اطلاع داشته باشند. نوبخت 
به بررسی تصویر کلان وضعیت اقتصادی کشورپرداخت و عنوان داشت: بررسی 
خلاصه عملكرد بودجه 98و پیش بینی بودجه سال 99 که از موضوع های ویژه 
مورد توجه  نمایندگان است و باید با همت و همكاری نمایندگان مجلس بتوان این 
بودجه به یک فرجام نیكویی رسانده شود. رییس سازمان برنامه و بودجه در ادامه 
به برنامه هایی که اکنون در دست اجرا است مانند اقتصاد مقاومتی، برنامه ای 
فعالانه برای مقابله با تحریم که تدوین شده و همچنین برنامه اصلاح ساختار بودجه 
پرداخت. نوبخت ادامه داد: برنامه مقابله با فقر مطلق یا کاهش فقر مطلق تهیه 
شده که سرفصل های  آن ارایه خواهدشد. رییس سازمان برنامه و بودجه از آماده 
شدن برنامه آمایش سرزمین خبرداد و گفت: سند آمایش منطقه ای و همچنین 
ملی افتخاری برای سازمان برنامه و بودجه و دولت است که به مجلس یازدهم تقدیم 
می شود. وی افزود:  رونمایی از این سند که یک خواست دیرینه نظام و از مطالبات 
رهبر معظم انقلاب است در آینده ای نزدیک انجام خواهد شد تا بدانیم کدام بخش 

از کشور چه آمادگی برای اجرای چه سرمایه گذاری در راستای توسعه دارد.

آیا زمزمه  افزایش قیمت مواد شوینده 
واقعیت دارد؟ 

 رئیس هیئت مدیره انجمن صنایع شوینده، آرایشی و بهداشتی خبرداد: قیمت 
مواد شوینده به دلیل گران شدن نرخ ارز و مواد پتروشیمی افزایش خواهد داشت. 
بختیار علم بیگی درخصوص خبر افزایش قیمت مواد شوینده، گفت: به دلیل گران 
شدن نرخ ارز و مواد پتروشیمی، در تامین مواد اولیه با مشكل مواجه شده و مجبور 
به افزایش قیمت مواد شوینده هستیم. وی تاکید کرد: با توجه به آنكه تامین و تعیین 
نرخ ارز در اختیار بانک مرکزی و مواد اولیه پتروشیمی نیز در اختیار دولت است، باید 
این دو ارگان نسبت به تعیین قیمت این مواد اقدام کنند و در حال مذاکره هستیم 
تا چاره جویی کنیم. علم بیگی با بیان اینكه آخرین افزایش قیمت مربوط به سال 
گذشته است، گفت: با توجه به روشن نبودن میزان نرخ ارز از طرف بانک مرکزی در 
بلاتكلیفی به سر می بریم و درحال حاضر نمی توان میزان افزایش قیمت را تخمین 
زد. وی با اشاره به اخذ ارز نیمایی برای تامین مواد اولیه مورد نیاز درگذشته، گفت: 
باید تئجه داشت که قیمت ارز نیمایی امروزه بین 18 تا 20 هزار تومان است. رئیس 
هیئت مدیره انجمن صنایع شوینده، آرایشی و بهداشتی در خصوص افزایش قیمت 
و تبعات آن در جامعه با توجه به درگیری با ویروس کرونا نیز گفت: با توجه به آنكه برای 
مبارزه با این ویروس اغلب از مواد شوینده دست و مواد ضدعفونی کننده استفاده 
می شود، سعی می کنیم تا در این موارد افزایش قیمتی نداشته باشیم و افزایش 

قیمت مواد شوینده دست نیز تنها به میزانی باشد که شرکت ها متضرر نشوند.

 یک کارشناس بازار سرمایه لزوم طراحی و اجرای مجموعه ابزارهایی را برای آزادسازی سهام عدالت ضروری دانست و 
گفت: باید بتوان از این سیاست ها برای بهره گرفتن هر چه بیشتر در دستیابی به اهداف اساسی سهام عدالت بهره برد. 

همایون دارابی با بیان اینكه ابلاغیه رهبر معظم انقلاب در مورد آزاد سازی سهام عدالت نظیر ابلاغیه اصل 44 یک حرکت 
مهم و با تاثیرگذاری گسترده در کل اقتصاد کشور محسوب می شود،  افزود: این ابلاغیه که با هدف هدف گسترش عدالت 

اجتماعی و توانمندسازی خانوارهای کم درآمد صورت گرفت در خود سه بند اساسی داشت.
وی در ادامه به تشریح این موارد پرداخت و گفت: دارندگان سهام عدالت مجازند در محدوده زمانی مشخص مالكیت 

مستقیم سهام شرکت های سرمایه پذیر را انتخاب کنند و به تناسب، نقش مدیریتی خود را ایفا کنند.
دارابی بند دوم را تدوین و تصویب مقررات مورد نیاز جهت انتقال سهام به صاحبان سهام عدالت توسط شورایعالی بورس 

دانست و گفت: این مصوبات برای کلیه دستگاه های اجرایی لازم الاجراست.
وی ادامه داد: همچنین در بند سوم عنوان شده که  نسبت به سهام باقیمانده در شرکت های سرمایه گذاری استانی، 
شورایعالی بورس موظف است ضمن تشویق ماندگاری صاحبان سهام در شرکت های مذکور، از طریق مبادی ذیربط هرچه 
زودتر زمینه ورود آن شرکت ها را در بورس فراهم کنند. این کارشناس بازار سرمایه با اظهار این مطلب که همانگونه که در 
این ابلاغیه آورده شده است تمرکز اصلی  به ایفای نقش مدیریتی و انتقال سهام به صاحبان و همچنین تشویق به ماندگاری 
صاحبان سهام شده است، گفت:  البته این امر اکنون کمتر مورد توجه بوده و در مقابل بیشتر بحث فروش سهام و تبعات آن 
مورد توجه قرار گرفته است. وی در ادامه به موارد مهم و سه گانه ای اشاره کرد که باید مورد توجه قرار گیرد و افزود: از سال 
85 و شروع بحث سهام عدالت تاکنون کارها برای آشنایی مردم با سهام عدالت کافی نبوده است. در طول این سال ها سهام 
عدالت نه به عنوان سهام مردم که به عنوان سهام دولتی در خدمت وزرا برای تعیین نمایندگان هیات مدیره و اداره شرکت ها 
توسط وزرا تلقی شده است. دارابی ادامه داد: همین امر باعث شده است آشنایی خانوارها با این دارایی و ابعاد ارزشمند آن 
تقریبا صفر باشد. بخاطر همین رفتار دارندگان سهام عدالت به یک نگرانی عمده بازار سرمایه تبدیل شد. این کارشناس بازار 
سرمایه در ادامه، نكته مهم در این میان را لزوم ایجاد مجموعه ای از ابزار سازی ها براساس ابلاغیه رهبر معظم انقلاب دانست و 
گفت: فرهنگ سازی و تبلیغات و آموزش برای جلوگیری از برداشت کمک بودن سهام عدالت به جای سرمایه بودن، طراحی 
ابزار مشارکت مستقیم در مدیریت واحدها توسط میلیون ها سهامدار، سرعت بخشیدن به پذیرش شرکت های سرمایه گذاری 
استانی برای بازارگردانی سهام پرتفوی و پذیرش سریع و فوری تمامی شرکت های پرتفوی سهام عدالت به گونه ای که فرصت 
آربیتراژ )کسب سود از شكاف قیمتی(  میان سهام عدالت و شرکت های سرمایه گذاری سهام عدالت ایجاد نشود، از مهمترین 
اقدامات است. وی در ادامه با تاکید بر اینكه در صورت آماده  نشدن چنین زیرساخت هایی، این فرصت می تواند به خروج 
بیشتر مردم از شرکت های سهام عدالت منجر شود، گفت: طراحی صندوق سهام که براساس مدل رپو سهام جمع آوری کند 

و در آینده سهام دارندگان را عودت دهد نیز از دیگر اقدامات لازم است.

سرپرست وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: حجم صادرات در مرزها سه برابر واردات است و در برابر صادرات هیچ 
مانعی قرار نمی دهیم. 

»حسین مدرس خیابانی« در دیدار با فعالان بخش تعاون گفت: در این شرایط و فشارهای اقتصادی، یكصد پروژه 
با اعتبار 1۷0 میلیارد تومان که منجر به اشتغال زایی 400 هزار نفر به صورت مستقیم و غیر مستقیم می شود را در 
دست بهره برداری داریم. وی بیان کرد: تمام حوزه های تجاری ما از جمله کشتیرانی و بانک ها گرفتار تحریم هستند و 
شرایط از زمان جنگ تحمیلی سخت تر شده است البته حوزه خصوصی ما بسیار هوشمند است و می تواند راه خود را 
باز کند و همین الان 400 میلیون دلار کالا در بنادر است و یک میلیون تن کالا در انبارها و ۷00 تن کالا در بنادر در حال 
تخلیه است. مدرس خیابانی تصریح کرد: در زمان کرونا دولت نمی توانست به تنهایی کار کند و در بخش تولید نیز اگر 
می خواهیم با جهش تولید رو به رو باشیم باید مردم هم کمک کنند و اگر تقاضا برای کالای ایرانی نداشته باشیم جهش 
تولید رخ نمی دهد. سرپرست وزارت صنعت بیان کرد: امروز جهش تولید بدون صادرات میسر نمی شود و مسیر افزایش 
تولید از مسیر صادرات عبور می کند. وی گفت: مرزنشینان در صادرات مرزی نقش زیادی دارند، زیرا 60 درصد صادرات 
از مرزها انجام می شود. سرپرست وزارت صنعت افزود: حجم صادرات ما در مرزها 3 برابر حجم واردات است. ما در مقابل 

صادرات هیچ مانعی را قرار نمی دهیم، زیرا پاشنه آشیل اقتصاد کشور، ارز حاصل از صادرات است.
مدرس خیابانی بیان کرد: ما به دنبال جهش تولیدی هستیم که با تولید داخل حاصل شود و تولید داخل نیاز به دستیابی 

فناوری دارد و انتقال فن  آوری باید از طریق شرکت های دانش بنیان و مهندسی معكوس صورت بگیرد.
وی گفت: تاکید رییس جمهوری فعال کردن معادن کشور است و ما قصد داریم نسبت معادن غیر فعال استان ها را به کل 

معادن  بررسی کنیم و پیشنهاد می شود اتاق تعاون مدیریت معادن غیر فعال را به دست بگیرد.
این مقام مسئول در ادامه تصریح کرد: فعال کردن واحدهای تولیدی در شهرک های صنعتی اقدام دیگر ما است.

او تصریح کرد: امروز رونق تولید و جهش تولید شكل نمی گیرد تا زمانی که مواد اولیه صنایع فراهم شود و مهمترین برنامه 
ما فراهم کردن مواد اولیه است. مدرس خیابانی در جمع خبرنگاران اظهارداشت: اگر بخواهیم جهش تولید داشته باشیم 

باید تولید داخل را افزایش دهیم در غیر این صورت وابستگی خود را به خارج از کشور بیشتر می کنیم.
وی درباره برنامه های جهش تولید گفت: مهمترین برنامه فراهم کردن مواد اولیه کارخانه هاست؛ امروز اگر مواد اولیه 
واحدهای تولید فراهم نباشد تولیدی اتفاق نمی افتد و با صحبت هایی که با کارخانه های بزرگ داشتیم مقرر شد یک 
خط ویژه برای واحدهای تولید در نظر گرفه شود. سرپرست وزارت صنعت بیان کرد: برای تامین ارز مواد اولیه در تلاش 
هستیم واحدهای تولید را به ارزهای حاصل از صادرات متصل کنیم که این ساختار در سازمان توسعه تجارت شكل گرفته 

است و سعی داریم صادرکنندگان را به وارد کنندگان متصل کنیم.
وی گفت: تاکید شده است که یک خط ویژه تامین فولاد برای کارخانه های تولید لوازم خانگی ایجاد شود.

یک کارشناس بازار سرمایه:

با سهام عدالت چه باید کرد؟
سرپرست وزارت صنعت:

حجم صادرات در مرزها ۳ برابر واردات است

تورم  مهار  برای  مرکزی  بانک  و  دولت  جدید  سیاست  تورمی«  »هدف گذاری 
به شمار می رود که قرار است برای نخستین بار در کشور اجرا شود که به گفته 
کارشناسان با جلوگیری از رشد »پایه پولی« و کنترل نقدینگی قابل تحقق خواهد 

بود. 
غول تورم از مشكلات دیرینه اقتصاد ایران به شمار می رود که با رشد سرسام 
آور خود، همه سیاست های اقتصادی کشور را تحت الشعاع خود قرار داده است؛ 
بانک مرکزی جهت مهار این غول برای نخستین بار به سیاست هدف گذاری تورم و 

کنترل سود بانكی و مدیریت نقدینگی روی آورده است.
در راستای تحقق این سیاست، نرخ 22 درصد به عنوان هدف تورمی سال 99 

انتخاب شده و در این مسیر، ابزارهایی نیز معرفی شده است.
هدف گذاری تورم ۲۲ درصدی برای سال 99

بانک مرکزی برای سال 99 نرخ 22 درصد را با دامنه مثبت و منفی 2 واحد درصد 
به عنوان هدف تورمی تعیین کرده است.

به نظر این بانک، با توجه به کاهش قیمت های جهانی، حجم اوراق در حال 
نرخ های سود  و  بانک ها و شرکت های سرمایه گذاری  ترازنامه  انتشار، وضعیت 

موجود، این هدف تورمی به صورت پایدار قابل دستیابی است.
البته با توجه به نرخ های سود بانكی، سیاست پولی همچنان انبساطی باقی 
می ماند، ولی به تدریج و با بازگشت متغیرهای واقعی به روندهای طبیعی، از 
انبساط سیاست پولی کاسته شده و نرخ تورم روند کاهشی خود را حفظ خواهد 
کرد و متناسب با آن، بانک مرکزی هدف تورمی خود را در میان مدت به سمت 

نرخ های پایین تر بازنگری خواهد کرد.
رییس بانک مرکزی درباره هدف گذاری بانک مرکزی برای کاهش تورم، می گوید: 
نرخ تورم در رقم 22 درصد کنترل خواهد شد، پیش بینی نزدیک به واقعیت دولت، 

کاهش حجم نقدینگی تا یكسال آینده است.
به گفته »عبدالناصر همتی« یكی از عوامل موثر در افزایش تورم، حجم نقدینگی 

بوده و بر این اساس، تصمیم جدی دولت کنترل نقدینگی است.
اولویت مهار تورم به جای مقابله با رکود

با  گو  و  در گفت  ایران  مهر  بانک قرض الحسنه  مدیرعامل  اکبری«  »مرتضی 
خبرنگار اقتصادی ایرنا درباره هدف گذاری بانک مرکزی برای کاهش تورم به 22 
درصد و مدیریت تورم، اظهار داشت: تورم همیشه در کشور ما وجود داشته، اما 
دولتمردان و برخی از روسای پیشین بانک مرکزی به جای مهار تورم، سیاست 

مقابله با رکود را در اولویت قرار می دادند.
وی خاطر نشان کرد: برای مقابله با رکود باید به سراغ سیاست انبساط مالی و 

تزریق نقدینگی رفت که رشد پایه پولی و در نتیجه تورم را به دنبال دارد.
اکبری اضافه کرد: اما هدف گذاری امسال بانک مرکزی در راستای مسوولیت 
اصلی بانک مرکزی یعنی مهار تورم قرار دارد، به طوری که اولویت اول را مهار تورم و 

سپس مقابله با رکود قرار داده است.
مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایران افزود: برای تحقق این هدف باید کاری 
کرد که پایه پولی رشد نكند؛ اگر پایه پولی رشد کرده و خلق پول و تزریق نقدینگی 

صورت گیرد، تورم رشد بیشتری خواهد کرد.
اکبری به ملزومات اجرای این سیاست اشاره کرد و گفت: کار خوب بانک مرکزی، 
آماده کردن زیرساخت ها بوده به  گونه ای که اکنون سامانه های عملیات بازار باز 

برای اجرای این سیاست، فراهم شده است.
وی با بیان اینكه اکنون تمرکز اصلی روی دو موضوع انتشار اوراق بدهی و کنترل 
سود است، افزود: از طریق انتشار اوراق بدهی، پول موجود در جامعه جمع شده و 

هزینه های دولت را پوشش می دهد.
اکبری اضافه کرد: این موضوع باعث می شود که رشد پایه پولی نداشته باشیم و 
پولی که در جامعه وجود دارد در مسیر خود قرار گرفته و هزینه شود. دولت نیز در 

آینده، این بدهی ها را تسویه خواهد کرد.
مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایرانتصریح کرد: با اجرای این سیاست، رشد 

نقدینگی ناشی از رشد پایه پولی را نخواهیم داشت.
اکبری همچنین به کنترل نرخ سود توسط بانک مرکزی اشاره کرد و ادامه داد: 
موضوع بعد، کنترل و شفافیت نرخ سود است. نرخ سود بر بسیاری از شاخص های 

اقتصادی تاثیر می گذارد.
وی اظهار داشت: بانک مرکزی در حال افزایش کنترل و نظارت خود بر نرخ سود 

است و تلاش می کند که نرخ سود را واقعی کند.
اکبری لازمه موفقیت طرح مهار نرخ تورم را نظارت و کنترل بازار ارز دانست و 
گفت: از دستاوردهای بزرگ دو سال اخیر، کنترل تراکنش های مالی و دستگاه 
های پوز )پرداخت( بوده است که از طریق آن، بسیاری از افرادی که با ارز سفته 

بازی می کردند، حذف شدند.
وی افزود: با نظارت بانک مرکزی، بازرار ارز از سفته بازی فاصله گرفته و نیازهای 
واقعی ارزی تامین خواهد شد. با افزایش نظارت بر تراکنش های ریالی، افرادی که 

در بازار ارز سفته بازی می کردند دچار محدودیت شده اند.
سازوکار سیاست »هدف گذاری تورم« 

و  باز  بازار  عملیات  از  استفاده  با  را  تورم  هدف گذاری  بستر  مرکزی  بانک 
هدف گذاری میانی نرخ سود بازار بین بانكی به شكل تعیین نرخ سود سیاستی، 
دالان نرخ سود، خرید و فروش اوراق بهادار دولت با بانک ها، اعطای اعتبار در قبال 

اخذ وثیقه و سپرده گذاری بانک ها نزد بانک مرکزی فراهم کرده است.
کامل شدن چرخه کنترل تورم در فضای سیاست گذاری اخیر، مستلزم اعلام 

نرخ تورم هدف و تشریح فرآیندهای لازم برای تحقق این هدف است.
هدف گذاری تورم، یک ابزار برای جهت دهی به سیاست های پولی بانک مرکزی 
است. در چارچوب این طرح، قطب نمای سیاست گذاری، کاهش انحراف نرخ 
تورم از »هدف تعیین شده« است و برای تنظیم هر انحراف معنادار و پایدار، بانک 
مرکزی نرخ سود سیاستی را تغییر داده و با استفاده از عملیات بازار باز، نرخ حاکم و 

موثر در بازار پول را تنظیم خواهد کرد.
خرید و فروش اوراق بهادار دولت، تغییر سقف و کف دالان نرخ سود و تغییر نرخ 
سود سیاستی ابزارهای بانک مرکزی در این چارچوب سیاستگذاری به شمار 

می آیند.
 فعالان اقتصادی، بانک ها و مردم نیز به تحلیل ها و نیز عملكرد حراج اوراق و 
نرخ های سود دسترسی داشته و مسیر سیاست گذاری بانک مرکزی برای آنها کاملًا 

قابل پیش بینی خواهد بود.

»هدف گذاری تورمی« سیاست جدید دولت و بانک مرکزی :

تورم سال ۹۹ چگونه مهار می شود؟
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بررسی مهاجمان خارجی تیم های مدعی

استقلال؛ خوش  شانس ترین
خرید بازیكن خارجی علاوه بر کارنامه 
بازیكنان، مقداری شانس هم نیاز دارد 
زیرا بسیاری از بازیكنان مطرح بوده اند 
جواب  ایران  لیگ  در  نتوانسته اند  که 
دهند؛ در این بین باشگاه استقلال را 
می توان خوش شانس ترین مدعی لیگ 
در  خوب  عملكرد  با  دیابته  زیرا  نامید 
گلزنی و بدون حاشیه خط حمله آبی ها 

را تضمین کرده است. 
پرسپولیس  باشگاه  پیش  روز  چند 
مهاجم  استوکس  آنتونی  قرارداد 
ایرلندی خود را فسخ کرد تا او پس از 
فوتبال  و  تراکتور  در  ناموفق  دوره  یک 
ایران، در پرسپولیس هم ناموفق باشد 
و به نوعی خرید خارجی خوبی برای 
خط حمله پرسپولیس به حساب نیاید. 
مهاجمان  دیگر  استوکس،  بر  علاوه 
خارجی تیم های مدعی لیگ، فصل خوبی را پشت سر نگذاشتند و تنها شیخ دیاباته 

استقلال بوده که از همه لحاظ برای تیمش مثمر ثمر واقع شده است.
پرسپولیس؛ یکی بدتر از دیگری

صرنشین فعلی لیگ نوزدهم در این فصل از 3 مهاجم خارجی بهره برد که آمار آن ها 
یكی بدتر از دیگری بود. جونیور براندائو، کریستین اوساگونا و آنتونی استوکس 3 
مهاجم خارجی این فصل پرسپولیس بودند که روی هم هیچ گلی برای سرخپوشان 
به ثمر نرساندند و مهاجم نیجریه ای تنها یک بار موفق شد در داربی پایتخت پاس گل 
بدهد. این آمارهای ناامیدکننده باعث شد باشگاه پرسپولیس در نیم فصل عذر برندائو 
و چند روز پیش هم عذر استوکس را بخواهد و این احتمال وجود دارد تا اوساگونا هم 

از فهرست تیم کنار گذاشته شود.
تراکتور؛ گران و کم فایده

تیم متمول تبریزی هم خریدهای خارجی خوبی در خط حمله نداشت و 3 بازیكن 
خارجی این فصل تراکتور روی هم 3 گل برای قرمزهای آذربایجان به ثمر رساندند. 
کوین فورچونه که به گفته باشگاه تراکتور، گران ترین بازیكن تاریخ لیگ برتر است در 
10 بازی تنها یک گل برای تیمش به ثمر رساند و در نیم فصل هم قرارداد خود را با 
این باشگاه فسخ کرد. عكاشه حمزاوی، مهاجم پیشین تیم ملی الجزایر جایگزین 
مهاجم فرانسوی شد اما او هم تاکنون یک گل برای تیمش به ثمر رسانده و حالا به 
دنبال ترک تراکتور و ایران است. دیگر بازیكن هجومی و خارجی تراکتور یعنی ویلیان 
میمبلا هم عملرد خوبی برای شاگردان الهامی نداشته و در 11 بازی تنها یک گل به 

ثمر رسانده است.
شهرخودرو؛ ۲ مهاجم بدون گل زده

تیم مشهدی در این فصل از 2 مهاجم خارجی یعنی کارلوس چاواریای نیكارگوئه ای 
و میرو اسلاوف اوکراینی بهره برد که این 2 مهاجم هنوز نتوانسته اند برای تیم خود 
گلزنی کنند. البته چوچو پس از انجام 12 بازی از شهرخودرو جدا شد و جای خود را 
به اسلاوف داد اما مهاجم اوکراینی هم هنوز نتوانسته قابلیت های خود را نشان دهد 

و برای تیم سرآسیایی گلزنی کند.
سپاهان؛ گلزن پرحاشیه

استنلی کی روش تنها مهاجم خارجی سپاهان است که توانسته در این فصل 
هم مانند فصل گذشته عملكرد خوبی برای تیمش داشته باشد. البته این مهاجم 
برزیلی هنوز نتوانسته همانند فصل پیش ستاره اول تیمش باشد اما عملكرد خوب 
و  مانند مصدومیت  این فصل  او در  تا حواشی مختلف  باعث شده  او در گلزنی 
محرومیت هایش دیده نشود. کی روش برزیلی تاکنون با ۷ گل در رده هشتم بهترین 

گلزنان لیگ نوزدهم قراردارد و تنها 3 گل با صدر جدول گلزنان فاصله دارد.
استقلال؛ جواهری چون دیاباته

مهاجم اهل مالی استقلال که چند روز پیش به تهران بازگشت، بهترین مهاجم 
خارجی فصل تا هفته بیست و یكم است. مهاجم 8 گل آبی ها که زوج خوبی را با 
قائدی در خط حمله استقلال ساخته کمی با بدشانسی مواجه شد و اگر پیش از 
داربی گرفتار مصدومیت نمی شد می توانست در صدر جدول گلزنان با عیسی آل کثیر 
و شهریار مغانلو رقابت کند. مهاجم کم حاشیه استقلال باوجود مشكلات مالی که 
با این باشگاه دارد، به تیمش متعهد است و استقلال را در روزهای سختش تنها 

نگذاشته است.

تعجب باشگاه استقلال از رفتار بازیکن برزیلی؛

دلیل پرداخت نشدن طلب پادوانی
 باشگاه استقلال از اظهار نظر اخیر بازیكن پیشین و برزیلی این تیم ابراز تعجب و 

توضیحاتی را ارائه کرد.
کاظم قیم معاون بین الملل باشگاه استقلال، در گفت وگو با رسانه رسمی این 
باشگاه، در خصوص اظهارات اخیر پادوانی مبنی بر اینكه باشگاه استقلال به فكر او 

نیست، گفت: نمی دانم که چرا پادوانی این صحبت را کرده است.
 یكی از اولویت های باشگاه استقلال پرداخت مطالبات پادوانی بود و این موضوع 
را آقای سعادتمند از همان ابتدا بر رویش تاکید داشتند حتی قبل از اینكه حكم فیفا 
در خصوص پادوانی صادر شود. وی ادامه داد: در هرحال همانطور که در جریان 
هستید، قرار بود 100 هزار دلار به این بازیكن از محل مطالبات فیفا پرداخت کنیم. 
در این هنگام حكم فیفا پادوانی هم صادر شد که همان 100 هزار دلار را تایید 
می کرد. در ادامه وکیل پادوانی به باشگاه گفت که به این حكم اعتراض دارد و به 

همین دلیل مسئله را در CAS مطرح می کند.
 او افزود: در این میان و با نظر آقای سعادتمند، ما برای اینكه حسن نیت خود را 
نشان دهیم، به پادوانی گفتیم که اگر مایل است، 100 هزار دلار را دریافت کند و در 
کنار آن، او و وکیلش مسئله را در CAS هم دنبال کنند. بعد از این درخواست، بعد از 
یک هفته پادوانی شماره حسابش را به ما اعلام کرد و گفت که اگر می خواهید پول را 

بدهید، ایرادی ندارد ولی ما به حكم فیفا اعتراض می کنیم. 
در ادامه ما با فیفا مكاتباتی داشتیم و قرار شد پادوانی تاییدیه نهایی را بدهد تا جهت 
پرداخت پولش اقدام کنیم اما او به ما گفت من نامه مربوط به فیفا را تایید نمی کنم 

چون می خواهم در CAS موضوع را دنبال کنم.
 ما به او گفتیم که می دانیم در CAS کار را می خواهی دنبال کنی ولی با توجه 
به شرایطت و نشان دادن حسن نیتمان، می خواهیم این پول را الان به تو بدهیم. 
با این حال او نامه مربوطه )تاییدیه شماره حساب به فیفا( را در نهایت تایید نكرد تا 

پرداخت به او تاکنون صورت نگیرد.
شوک به پرسپولیس؛

 بیرانوند چهارشنبه در بلژیک
دروازه بان شماره یک تیم فوتبال پرسپولیس  و تیم ملی، چهارشنبه هفته آینده برای 

همیشه عازم بلژیک می شود تا در تمرینات تیم جدیدش شرکت کند. 
علیرضا بیرانوند که با قراردادی سه ساله به باشگاه آنتورپ بلژیک پیوسته است، باید 
هفته آینده عازم بلژیک شود تا پس  از انجام تست های پزشكی رسما در تمرینات تیم 

جدیدش شرکت کند.
از قرار معلوم باشگاه بلژیكی برای چهارشنبه 21 خرداد  برای دروازه بان شماره تیم 
ملی ایران بلیت تهیه کرده تا او بتواند پیش از آغاز تمرینات آنتورپ تست های پزشكی  

را پشت سر بگذارد.
در همین رابطه باشگاه بلژیكی به پرسپولیس اعلام کرده که پس از سفر بیرانوند 
به بلژیک، این دروازه بان دیگر حق بازگشت به تمرینات پرسپولیس را ندارد، چراکه از 

ابتدای تابستان رسما بازیكن آنتورپ است.
طبق اعلام سازمان لیگ فوتبال ایران، قرار است از اواخر خرداد لیگ برتر ایران از 
سر گرفته شود و حالا با سفر بیرانوند به بلژیک، پرسپولیسی ها باید ٩ بازی آخر لیگ 

را بدون حضور دروازه بان شماره یک خود به میدان بروند.

پیشكسوت استقلال گفت: بازی استقلال و شهباز توپ را از پشت محوطه جریمه 
استقلال از منصور رشیدی گرفتم و تا 6 قدم این تیم پیشروی و دروازه ناصر حجازی 
را باز کردم؛ این بهترین گلی بود که به نظر خودم در تمام سال های فوتبالم به ثمر 

رساندم. 
بدون شک حسن روشن یكی از بهترین مهاجمان تاریخ فوتبال ایران است، او تنها 
فوتبالیست ایرانی محسوب می شود که در جام جهانی، المپیک، جام  ملت های آسیا 

، بازی های آسیایی با پیراهن تیم ملی گل زنی کرده است.
شماره 10 اسبق استقلال در گفت وگویی درباره روزهای فوتبالش در استقلال 

حرف های جالبی زد که متن آن از حضورتان می گذرد.
قبل از اینکه فوتبالیست شوید دومیدانی کار می کردید؟

در سال 50  در ماده 200 متر سرعت و 5000 متر استقامت که در فضای باز برگزار 
شد مقام دوم آموزشگاه های تهران شدم و البته در 100×4  امدادی مقام نخست را 

کسب کردم.
اولین اتفاق فوتبالی شما در چه سالی رقم خورد؟

در همان سال )1350( با تیم منتخب دبیرستان مان که نراقی نام داشت عنوان 
سوم آموزشگاه های تهران را به دست آوردیم و بعد توسط نادر لطیفی برای مسابقات 
اموزشگاه های ایران دعوت شدم. در این رقابت ها عملكرد خوبی را به اجرا گذاشتم و با 

زدن سه گل و چهار پاس گل بهترین بازیكن مسابقات انتخاب شدم.
همان سال به استقلال رفتید؟

اتفاقات خوبی برایم افتاد و به استقلال رفتم و سال 51 با این تیم قهرمان جا 
باشگاه های تهران شدم، تا آخرین هفته مسابقات با عقاب رقابت فشرده ای داشتیم و 

در آخرین روز مسابقات رودروی یكدیگر قرار گرفتیم. من در این بازی گل زدم و سند 
قهرمانی استقلال امضا شد.

پیش از انقلاب به الاهلی امارات رفتید؟
با پیشنهاد این تیم اماراتی روبرو شده و به مدت چهار سال در الاهلی توپ زدم، بعد 

دوباره به استقلال برگشتم.
بعد از یک فصل بازیگری دوباره به الاهلی برگشتید؟

در آن زمان شرایط به گونه ای بود که تصمیم گرفتم دوباره به الاهلی بروم و فوتبالم را 
در حاشیه خلیج فارس ادامه بدهم اما بازگشت دوباره ای به استقلال داشتم و فوتبالم 

را در این تیم به پایان رساندم.
شما تنها بازیکن تاریخ فوتبال ایران هستید که در جام جهانی، المپیک، 

جام ملت های آسیا و بازی های آسیایی گل زدید؟
مهاجم بودم و همیشه سعی می کردم بهترین عملكرد را در خط حمله به نمایش 
بگذارم و از کوچک ترین فرصت ها نهایت استفاده را ببرم. گل زدن در تمام جام های 

معتبر و رسمی برای من افتخاری است که به دست آورده ام.
به آنچه می خواستید رسیدید؟

تقریبا؛ پدر و دایی من فوتبالیست های حرفه ای بودند و در فوتبال تهران برای 
خودشان اسم و رسمی داشتند. این موضوع مرا به سمت فوتبال کشاند و وقتی 
فوتبال را شروع کردم می خواستم بهترین باشم و فكر می کنم در فوتبال به بسیاری 

از خواسته های خود رسیدم.
 جوان ترین بازیکن تاریخ شهرآورد محسوب می شوید..

1۷ سال سن داشتم که در این مسابقه به میدان رفتم و می گویند جوان ترین بازیكن 

شهرآورد هستم.
از این بازی خاطرات خوب و البته تلخی دارید؟

سال 53 در دقیقه به پرسپولیس گل زدم و استقلال با این گل توانست برنده بازی 
بزرگ لقب بگیرد. البته بعد از این مسابقه پرسپولیسی ها به من پیشنهاد دادند.

چرا قبول نکردید؟
آنها به من پیشنهاد 500 هزار تومانی دادند، روی این پیشنهاد خیلی جدی بودند 
و حتی وقتی به آنها پاسخ منفی دادم حاضر بودند مبلغ پیشنهادشان را بالاتر بروند 
اما من از جنس استقلال بودم و نمی توانستم از تیمی که عاشقانه و صادقانه دوستش 
داشتم به تیم رقیب بروم. مدیرعامل وقت پرسپولیس علی عبده  گفته بود، من می دانم 
حسن روشن استقلال را ترک نمی کند اما اگر پرسپولیسی شود به او یک خانه هم 

خواهم داد.
شما در شهرآورد گل زدید اما جریمه شدید، ماجرای این جریمه پس از گل چه بود؟
استقلال بازی را از پرسپولیس سه بر صفر برد. گل دوم استقلال را من از روی پنالتی  
به ثمر رساندم اما جكیچ  مرا 1000 تومان جریمه کرد، او گفته بود ضربات پنالتی را 
محكم بزنید اما من وقتی پشت توپ ایستادم و دیدم دروازه بان پرسپولیس به سمت 
راست رفته به آرامی و با ضربه چیپ  گل زدم و برای همین سرمربی وقت استقلال 

مرا جریمه کرد.
و خاطره تلخی از شهرآوردی دارید که استقلال با نتیجه عجیب ۶ بر صفر 

شکست خورد..
متاسفانه استقلال در آن مسابقه مغرور بود و به غرور بیش از حد خود باخت. آنها 
هرچه زدند به گل رفت و باید قبول کنیم در فوتبال وقتی تیمی مغرور شود کارش تمام 

می شود و این اتفاق تلخ در شهرآورد سال 52 برای استقلال رقم خورد.
شما همیشه شادی های عجیبی انجام می داید؟

من از بچگی عادت داشتم زبانم بیرون از دهانم باشد، سر همین موضوع یک بار 
زبانم لای دندان ماند و 38 بخیه خورد، همیشه عادت کرده بودم موقع شادی کردن 

زبانم بیرونم از دهانم باشد.
بهترین گلی که در دوران فوتبال به ثمر رساندید؟

بازی استقلال و شهباز بود، توپ را از پشت محوطه جریمه استقلال از منصور 
رشیدی گرفتم و تا 6 قدم این تیم پیشروی کردم و دروازه ناصر حجازی را باز کردم این 

بهترین گلی بود که به نظر خودم در تمام سال های فوتبالم به ثمر رساندم.
ماجرای حضورتان در تمرین استقلال با ماشین BMW چیست، مثل 

اینکه رایکوف گفت دیگر حق ندارید با این ماشین سر تمرین بیایید؟
من BMW داشتم و با آن ماشین راهی تمرین استقلال شدم. رایكوف مرا صدا کرد 
و گفت حسن دیگر با این ماشین حق نداری سر تمرین استقلال حاضر شوی، به او 
گفتم چرا؟ جواب داد اگر با این ماشین سر تمرین حاضر شوی تیمم  به هم می ریزد و 

دوست ندارم چنین اتفاقی شكل بگیرد.
شما قبول کردید؟

چرا که نه. رایكوف به موفقیت تیم فكر می کرد و من به او گفتم چشم و دیگر این کار را 
انجام نخواهم داد و بعد از آن  هیچ وقت با ماشین سر تمرین استقلال نرفتم.

نام شما را طفل شیرین رایکوف گذاشته بودند؟
برای اینكه رایكوف مرا خیلی دوست داشت حتی خیلی وقت ها می آمد  دنبالم تا 

من را به محل تمرین برساند؛ او می گفت تو را اندازه پسرم دوست دارم.

حسن روشن :

در فوتبال به بسیاری از خواسته های خود رسیدم 

وزیر ورزش و جوانان گفت: تلاش می کنیم در زمان تعیین شده، سرخابی های پایتخت را وارد بازار سرمایه کنیم.
به گزارش پایگاه خبری وزارت ورزش و جوانان، نشست خصوصی سازی دو باشگاه پایتخت )استقلال و پرسپولیس(، مطابق 

هر هفته در سالن اجتماعات این وزارتخانه برگزار شد.
آقای مسعود سلطانی فر وزیر ورزش و جوانان در حاشیه این نشست با اشاره به برپایی این جلسات به طور منظم توضیح داد 

که این نشست های تخصصی باهدف پیگیری روند خصوصی سازی و رصد اقدامات لازم در این خصوص، برگزار می شود.
او با مثبت خواندن نتایج این جلسات که با حضور مسؤولان خصوصی سازی، بورس و فرابورس، مدیران عامل 2 باشگاه، 
بررسی  ها،  مستندسازی  گذشته،  هفته های  در  گفت:  می شود،  برگزار  جوانان  و  ورزش  وزارت  کل  مدیران  و  معاونان 
حساب های مالی و ساماندهی بخش های مختلف استقلال و پرسپولیس با قوت و قدرت پیگیری شد. وزیر ورزش و جوانان 
نظارت مسؤولان خصوصی سازی را مورد توجه قرار داد و افزود: با تعامل و پیگیری آن ها به مراحل حساس و تعیین کننده 
ورود این 2 باشگاه به بازار سرمایه نزدیک شده ایم. وی افزود: تا سه ماه آینده، براساس مصوبه هیأت عالی واگذاری )18 
فروردین 99( برنامه را پیش می بریم و تلاش می کنیم تا در این باره زمانی اقدامات لازم را صورت دهیم. وی تهیه اسناد و 
مدارک مربوط به املا ک تحت تملک 2 باشگاه استقلال و پرسپولیس از جمله ساختمان ها و استادیوم های مربوط به این 2 
باشگاه را بخشی از اقداماتی که باید انجام شود، اعلام کرد و در ادامه تعیین تكلیف دارایی های سرخابی های پایتخت با هدف 
افزایش سرمایه را مورد توجه قرار داد. سلطانی فر با تاکید بر این نكته که امور مربوط به خصوصی سازی با دقت بسیار انجام 
می شود، گفت: برای تحقق این مهم، از تخصص مشاورانی در حوزه مالی، واگذاری و موارد دیگر بهره مند شدیم تا بتوانیم 
مراحل بعدی کار را با دقت و قدرت در سقف زمانی مشخص شده است، انجام دهیم. وی افزود: همت خوبی در حال حاضر 
در دستگاه های اجرایی ذیربط به وجود آمده است و با تكیه بر این تعامل و هماهنگی، همه تلاش خود را می کنیم که در زمان 

مشخص شده، 2 باشگاه استقلال و پرسپولیس را وارد بازار سرمایه کنیم.

رئیس فدراسیون والیبال گفت: برای انتخاب و تعیین سرمربی جدید تیم ملی والیبال، فاکتورهای متعددی مطرح است که 
باید همه آن ها با دقت بررسی شود.  محمدرضا داورزنی در ابتدای نشست هیات رئیسه فدراسیون افزود: بعد از جابه جایی 
زمان بازی های المپیک و تغییر زمان لیگ ملت ها، فدراسیون تصمیم به پایان همكاری با ایگور کولاکوویچ گرفت، زیرا شرایط 
برای فعالیت تیم ملی بزرگسالان در سال جاری مهیا نبود. وی با بیان این که با سرمربی تیم ملی والیبال تسویه حساب کردیم 
و این روند خوشبختانه بدون هیچ مشكلی انجام شد، تصریح کرد: اگر قطع همكاری انجام نمی شد، تا پایان شهریورماه باید 
90 هزار یورو به این مربی پرداخت می کردیم، در شرایطی که هیچ برنامه و مسابقه ای هم پیش رو نبود. این اقدام گام مهمی 
برای حفظ منافع ملی بود. رئیس فدراسیون والیبال با بیان این که برای حضور در مسابقات رده های سنی آسیا نیز منتظر 
تصمیم نهایی کنفدراسیون والیبال آسیا، هستیم، تاکید کرد: البته اگر روند شیوع کرونا به شكل فعلی ادامه یابد، به نظرم 
این مسابقات نیز امسال برگزار نخواهد شد. کنفدراسیون والیبال آسیا به زودی تصمیم گیری نهایی در این مورد را بر اساس 
نظر سازمان بهداشت جهانی انجام خواهد داد. داورزنی درباره روند انتخاب سرمربی جدید تیم ملی والیبال ایران نیز، گفت: 
نشست های مشورتی و هم  اندیشی با کارشناسان و متخصصان برای این موضوع برگزار کردیم. شرایط تیم ایران در بازی های 
المپیک و حریفان احتمالی این تیم در مرحله دوم را نیز بررسی کردیم. وی ادامه داد: از سوی دیگر زمان پایان لیگ های ملی 
مشخص شده است و عملًا بازیكنان لژیونر ایران تا نیمه اردیبهشت ماه سال آینده امكان همراهی تیم ملی را در اردو نخواهند 
داشت؛ هر چند که تمرینات تیم ملی ایران از پنجم فروردین 1400 با بازیكنان داخلی شروع خواهد شد. رئیس فدراسیون 
والیبال تاکید کرد: برای تعیین سرمربی، فاکتورهای متعددی مطرح است که باید به آن ها دقت شود؛ در نشست های مشورتی 
هم نظرات مختلفی ارائه شده است و با جمع بندی آن ها در نشست هیات رئیسه، باید تصمیم گیری شود. وی با بیان این که 
فرصت هم برای تصمیم گیری زیاد است و می توانیم در دو ماه آینده سرمربی جدید تیم ملی را انتخاب کنیم، گفت: این کار باید 

تا شروع لیگ برتر ایران انجام شود تا سرمربی انتخابی، بازیكنان ایران را در لیگ های داخلی و خارجی زیر نظر داشته باشد.

وزیر ورزش و جوانان تاکید کرد:

سرخابی ها وارد بازار سرمایه می شوند 
رئیس فدراسیون والیبال :

سرمربی تیم ملی باید قبل از آغاز لیگ مشخص شود 

)فیفا(،  جهانی  فدراسیون  ارسالی  نامه  در  گفت:  فوتبال  فدراسیون  دبیرکل 
اشاره ای به تعلیق فوتبال ایران نشده است. 

»مهدی محمدنبی« روز پنجشنبه درباره پروتكل های برگزاری مسابقات در شرایط 
شیوع و مبارزه با ویروس کرونا، اظهار داشت: آغاز مسابقات فوتبال در هر کشوری 
باید با تصمیم و سیاست های دولت ها باشد و این موضوع در تمامی کشورهایی که 

مجوز برگزاری مسابقات  را صادر کرده اند، انجام شده است.
وی ادامه داد: بیان ساده تر این موضوع این است که اگر وزارت بهداشت به 
نمایندگی از دولت اجازه آغاز مسابقات را بدهد، متولیان برگزاری فوتبال در هر 
کشور باید با نهادهای بهداشتی هماهنگی داشته و قدم به قدم با رعایت پروتكل ها 
پیش بروند. از طرفی فیفا جدیدترین پروتكل های آغاز مسابقات را اعلام کرده 
است. این پروتكل در سندی 19 صفحه ای جهت اطلاع همه - و نه فقط 211 
کشور عضو فیفا - در سایت فدراسیون جهانی منتشر شد. دبیرکل فدراسیون 
فوتبال درباره روند مربوط به برگزاری مسابقات تصریح کرد: هرگونه تصمیم در این 
باره باید از سوی فدراسیون فوتبال و سازمان لیگ اعلام شود. اینكه باشگاه ها به 
صورت تک تک و از طریق رسانه ها مطالب را بازگو کنند، در پروتكل های بین المللی 

وجود ندارد و می تواند عواقب جبران ناپذیری به همراه داشته باشد.
تاوان سخنان حاشیه ساز را کل فوتبال ایران می دهد

 نبی با اشاره به اظهارنظر اعضای تیم های مختلف، گفت: نكته مهم این است که 
بازگویی این مسائل از سوی اعضای باشگاه ها، بازتاب رسانه ای بین المللی و حتی 
تبعات سنگینی برای کل ساختار فوتبال ایران خواهد داشت و لذا شایسته است 
مسوولان باشگاه ها در این قسمت، دقت نظر بیشتری داشته باشند. در دنیای 
امروز مباحث به صورت کامل رصد می شود و همه ما در اتاق شیشه ای در حال 
فعالیت هستیم. بنابراین بیان دیدگاه ها می بایست در مسیری انجام شود که به 

کلیت فوتبال کشور و اقتدار فوتبال ما در سطح جهان، آسیبی وارد نكند.
وی افزود: فدراسیون های عضو فیفا در نهایت، نقطه تماس میان فوتبال آن کشور 
با فدراسیون بین المللی فوتبال هستند و در واقع فیفا، فدراسیون فوتبال آن کشور 
را به رسمیت می شناسد. لذا اگر قرار بر این باشد تصمیمی در کلیت فوتبال و مثلًا 
برگزاری مسابقات باشگاهی هنگام شیوع و مبارزه با ویروس کرونا گرفته شود، 
فیفا با مسوولان باشگاه ها جلسه نمی گذارد. بلكه این فدراسیون فوتبال است که 
محل ارتباط میان دو نهاد است. دبیرکل فدراسیون فوتبال تصریح کرد: بار دیگر 
از تمامی مسوولان باشگاه ها درخواست می کنم با عنایت به موارد ذکر شده، 
همچون همیشه به اظهارات و مصاحبه های خود دقت نظر ویژه ای داشته باشند 

و درون مجموعه و ساختار باشگاه، طرح مشخص و ساز و کار معینی را برای انتقال 
پیام های خود به فضای افكار عمومی و رسانه ها در نظر بگیرند. بدون شک تاوان 
سخنان حاشیه برانگیز و احساسی را نه اقلیتی خاص، بلكه کل فوتبال ایران خواهد 
داد. نبی همچنین خاطرنشان کرد: سازمان لیگ با استناد به پروتكل مصوبه ستاد 
مبارزه با کرونا در ورزش که مورد تایید وزارت بهداشت هم بوده، برنامه تمرینات و 
شروع مسابقات لیگ های برتر و دسته های اول، دوم و سوم را در نامه مورخ 30 
اردیبهشت به باشگاه ها ابلاغ کرد. بر این اساس تیم های حاضر در این مسابقات، 
تمرینات خود را از خرداد آغاز کردند و فدراسیون و سازمان لیگ مطابق مصوبات 

قانونی و لازم الاجرا، برنامه های تمرینات و مسابقات را اجرا می کنند.
وی درباره نشست ویدیو کنفرانس AFC با نمایندگان فدراسیون ها و لیگ های 
حاضر در مسابقات لیگ قهرمانان آسیا در منطقه غرب، عنوان کرد: این جلسه 
روز چهارشنبه از ساعت 15، به وقت محلی مالزی برگزار شد. اعضای دپارتمان 
مسابقات، بخش تجاری و همچنین نمایندگان لاگارد اسپورت هم در این نشست 
حضور داشتند. AFC پیش از این از همه فدراسیون ها، استعلامی گرفته بود که 
تصمیم شان درباره لیگ های داخلی خود بر اساس پروتكل های ابلاغی دولت ها 
به چه صورت است. نبی گفت: در نهایت مشخص شد تا اول تیر، لیگ های 
داخلی کشورهای غرب آسیا که در لیگ قهرمانان آسیا حضور دارند، آغاز شده یا 
در شرف آغاز است. کنفدراسیون از آغاز دوباره لیگ های داخلی ابراز خوشحالی 
 ،AFC کرد. مسئولان کنفدراسیون همچنین اعلام کردند که مسابقات تحت نظر
براساس پروتكل های اجرایی هنگام شیوع کرونا، سه روز قبل و یک روز پس از 

بازی ها می بایست توسط فدراسیون ها به انجام برسد.
جهانی  جام  مقدماتی  رقابت های  وضعیت  درباره  فوتبال  فدراسیون  دبیرکل 
2022 قطر تصریح کرد: AFC در این باره با فیفا مذاکراتی داشته است و در 
نهایت، پیشنهاد برگزاری چهار مسابقه باقی مانده این مرحله در فیفادی اکتبر و 
نوامبر است. بدین ترتیب که 8 و 13 اکتبر )1۷ و 22 مهر( و 12 و 1۷ نوامبر 2020 
)22 و 2۷ آبان( این مسابقات به انجام برسد. این پیشنهاد از سوی کنفدراسیون 
فوتبال آسیا انجام گرفته و قرار است فیفا در این باره اطلاع رسانی نهایی را انجام 
دهد. همچنین مقرر شد قرعه کشی مرحله نهایی انتخابی جام جهانی در ژانویه 

2021 صورت پذیرد و آغاز این مسابقات از مارچ 2021 خواهد بود.
مرحله  همچنین  و  آسیا  قهرمانان  لیگ  گروهی  مرحله  ادامه  درباره  نبی 
یک شانزدهم نهایی این مسابقات گفت: AFC پیشنهادهای کشورهای مختلف را 
در این باره دریافت کرده و ارزیابی های لازم را انجام داده است. قرار است با توجه 

به مكاتبات قبلی، درباره چگونگی برگزاری مسابقات تصمیم گیری شود. دو بازه 
زمانی یا از 14 تا 29 سپتامبر )24 شهریور تا 8 مهر( و یا از 21 اکتبر تا 4 نوامبر 
2020 )30 مهر تا 14 آبان( در این خصوص در نظر گرفته شده است. پس از 

بررسی نهایی، کمیته مسابقات تصمیم نهایی را می گیرد. 
وی درباره شایعات مطرح شده در مورد خطر تعلیق فوتبال ایران گفت: همانطور 
که بارها در روزهای اخیر از سوی فدراسیون فوتبال شفاف سازی صورت گرفت، 
روز 9 خرداد نامه ای از سوی فیفا به ایران رسید که در آن، به تعداد بسیار محدودی 
از مواردی که مد نظر فیفا بود، اشاره شده بود. در این نامه ای مطلقاً به چنین 
مسئله ای اشاره نشده است. در حال حاضر به واقع مشكلی برای فدراسیون وجود 
ندارد. در این مسیر لازم است با همدلی، حمایت و همراهی به تكمیل این فرایند 
کمک کنیم. متاسفانه گاهی اوقات به برخی شایعات علیه فوتبال ملی دامن زده 

می شود که باعث تعجب و تاسف است و نباید تحت هیچ عنوان تكرار شود.
دبیرکل فدراسیون فوتبال در خاتمه خاطرنشان کرد: پیرو اطلاعیه قبلی انتشار 
مدارک و اسناد مرتبط با فدراسیون از سوی اشخاص حقیقی و حقوقی، بدون 
داشتن مجوز رسمی از سوی فدراسیون فوتبال، به منزله دخالت شخص ثالث 
در امور فدراسیون تلقی شده و می بایست در مراجع قانونی پاسخگویی صورت 
پذیرد. به ویژه در بخش موضوعات مطروحه علیه فوتبال ملی، به هیچ وجه گذشت 

نخواهیم کرد.

دبیرکل فدراسیون فوتبال:

 در نامه فیفا اشاره ای به تعلیق نشده است
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نخستین فرمانده سپاه انقلاب اسلامی گفت: وصیت نامه سیاسی الهی امام 
خمینی )ره( باید به عنوان یک سند بالادستی برای تصویب تمام قوانین و مقررات 

کشور مورد توجه قرار گیرد. 
»جواد منصوری« به مناسبت سی و یكمین سالگرد ارتحال بنیانگذار جمهوری 
اسلامی ایران در گفت و گو با خبرنگار معارف ایرنا افزود: مطالعه و تحقیق در سیره 
حضرت امام خمینی )ره( درس های بزرگی برای همه نسل های کنونی و آینده کشور 
دارد که همه ما باید این سیره را به خوبی شناسایی کرده و همواره تلاش کنیم تا سیره 

امام )ره( را در ابعاد زندگی فردی و اجتماعی اجرا کنیم.  
وی اظهار داشت: حضرت امام )ره( فقط یک رهبر سیاسی نبودند بلكه ایشان 
جامعیت بی نظیر در میان شخصیت های جهانی داشتند و از این نظر برای ما بسیار 
مهم است که سیره عملی ایشان را که مبتنی بر اندیشه های دینی، اجتماعی و 

سیاسی است، به دقت مورد بررسی قرار گیرد.  
این کارشناس مسائل بین الملل ادامه داد: سیره حضرت امام )ره( را می توان 
به شكلی مختصر در وصیت نامه سیاسی الهی ایشان شناسایی کرد. اگرچه هر 
جمله ای از وصیت نامه امام )ره( ظرفیت یک بحث جامع را می طلبد ولی توصیه 

می کنم که چندین بار و حداقل سالی یک مرتبه این وصیت نامه را بخوانیم.
وی افزود: این وصیت نامه حجتی برای همه ماست و در قیامت قطعا از ما سوال 
می کنند که با توجه به این متنی که چنین ساده، شفاف و گویا نوشته شده، باید 
پاسخگو باشیم که با این مطالب چه کردیم و این نكته ای مسوولیت آفرین است. 
یعنی نباید فكر کنیم که امام )ره( فقط نامه ای نوشتند بلكه به صورت تلویحی در 
وصیت نامه می نویسند که این مسائل بر همه حجت است و باید به آن توجه کرده 

و جامه عمل پوشاند.
منصوری اضافه کرد: البته نوشتن وصیت نامه به عنوان یک سیره از سوی ائمه دین 
و بزرگان مورد تاکید بوده و به آن عمل می کردند ولی حضرت امام )ره( وصیت نامه 

خود را با ادبیات روز بیان کردند.
وی افزود: رسانه ها و مطبوعات در سال های اخیر بخش هایی از سخنان و وصیت 
نامه )ره( امام خمینی )ره( را منتشر می کنند و گویا این صحبت ها مربوط به امروز 
است. چون امام مسائل را به صورت بنیادی می دیدند و لذا این مطالب صد سال 
دیگر نیز کهنه نمی شود ولی ما در این زمینه کاری نكردیم و به همین دلیل می بینیم 
نظام اداری ما کارآمدی لازم را ندارد یا نظام اقتصادی ما با چالش های جدی روبر 
است و نظام فرهنگی ما پاسخگوی جامعه اسلامی ما نیست و این واقعیت ناشی از 

همین مساله است.
تاکید امام خمینی )ره( بر قانون گرایی

منصوری یكی از مشكلات اساسی کشور را اعتقاد نداشتن به حاکمیت قانون 
دانست و گفت: بنده معتقدم که هیچ مشكل اقتصادی، اجتماعی، علمی و فرهنی 
نداریم و مشكل اساسی در بی اعتقادی به حاکمیت قانون است. یعنی قانون هنوز 
در کشور ما به عنوان یک امر مقدسی که باید حاکمیت پیدا کند، شمرده نمی شود 
و باید توجه به قانون پیش از دبستان شروع شود. وقتی به قانون اعتقادی نداشته 
باشیم، برنامه هم نداریم و به همین دلیل به روزمرگی گرفتار می شویم و دائما مشكل 

داریم.
وی افزود: حضرت امام )ره( اعتقاد عجیبی به قانون گرایی داشتند. با مطالعه آثار 
امام )ره( متوجه می شویم که ایشان تا چه اندازه اصرار بر حاکمیت قانون داشتند 
ولی ما در عمل این کار را نكردیم. حضرت امام )ره( در پیام نوروزی سال 60 فرمود 
»امیدواریم مملكت ما مملكتی باشد که قانون فقط حكم کند. هیچكس غیر قانون 

حكم نكند و تمام مجری قانون باشند و کسی در حدود غیر قانونی عمل نكند و همه 
در حدود خودشان عمل کنند.«

این کارشناس مسائل بین الملل ادامه داد: یكی از مسوولان کشور در زمان جنگ 
به امام )ره( می گوید که مردم برای کمک به دولت و جبهه های جنگ مقدار زیادی 
طلا و جواهرات داده اند و نمی دانند با آن چه کنند و حضرت امام )ره( فرمود تا آن را 
بفروشند و برای خانواده های شهدا و جانبازان هزینه کنند ولی تاکید کردند که طلا 
و جواهرات را به بانک مرکزی بفروشند و مبادا به بهانه قیمت بالاتر بخواهند تا در 

خیابان بفروشند.
وی افزود: برخی از مسوولان در مسائل قانونی تا این اندازه جدیت ندارند درحالی 
که خود را پیرو امام خمینی )ره( می دانند. حضرت علی )ع( فرمود هر کسی که 
می گوید ما را دوست دارد، باید مثل ما عمل کند و امام باقر )ع( فرمود شیعه ما کسی 

است که تابع امر خدا باشد و نه تابع هوای نفسانی یا قدرت و پول.
منصوری با اشاره به پیام رهبر معظم انقلاب در آغاز به کار یازدهمین دوره مجلس 
شورای اسلامی گفت: رهبر انقلاب فرمود شما باید خودتان را برای اجرای قانون در 
کشور آماده کنید. یعنی ما در این زمینه کاری نكردیم. ما باید سخنان رهبر معظم 
انقلاب را اجرا کنیم. چون به صراحت می گویند که اگر قانون را راه و مسیر کشور به 
سمت قله ها و مقصدها بدانیم، مجلس، متعهد این ریل گذاری و رهگشایی حیاتی 

است و همه دستگاه های حكومتی و مردم وظیفه دارند از این مسیر حرکت کنند.
ضعف در توکل داریم

وی افزود: یكی از نكات بسیار قابل توجه توکل به خداست. یعنی اگر بنده خدا 
باشیم، دیگر بنده دنیا و نفسانیت و گروه نخواهیم بود و از هیچ قدرتی نمی ترسیم 
ولی در این زمینه نیز ضعف داریم. چون به راحتی خدا را فراموش می کنیم و کارهایی 

انجام می دهیم که مشكل آفرین است.
منصوری ادامه داد: امروز دستگاه قضایی ما با یک چالش بزرگی روبرو شده و آن 
پرونده های بسیار متراکمی است که باید رسیدگی شود و اگر بررسی ریشه ای و عمیق 
انجام شود، خواهیم دید ریشه بسیاری از این پرونده ها به ضعف دستگاه آموزشی و 
ضعف حاکمیت قانون بر می گردد که اگر این دو مساله با قوت اجرا شود، بسیاری از 

پرونده ها در دادگستری تشكیل نمی شد.
وی به نمایندگان مجلس جدید سفارش کرد تا توجه ویژه ای به حاکمیت قانون 
داشته باشند و افزود: ریشه مشكلات اقتصادی کشور در بی توجهی به قانون و خدا 
و قیامت است. اگر انسان ها به خدا و قیامت به معنای واقعی اعتقاد نداشته باشند، 

این مسائل با هیچ بازرس، زندان و محكومیتی درست نمی شود.
توجه ویژه امام )ره( به محرومان و مستضعفان الگویی برای مسوولان

منصوری اظهار کرد: حضرت امام )ره( به مساله محرومان، مستضعفان و فقرا توجه 
ویژه ای داشتند و در این زمینه فرمود اگر به من خدمتگزار بگویید، بهتر از آن است 
که رهبر بگویید. امروز فقر در کشور ما بی داد می کند و این فقر که بخشی از نماد آن 
در فاصله طبقاتی است، در واقع نتیجه عدم اجرای قانون و بی اعتقادی به عدالت،  

خدا و قیامت است.
وی افزود: اگر این اعتقادات وجود داشت، هیچگاه یک مسوول و مدیر حاضر نبود 
ده ها میلیون تومان حقوق بگیرد و آن را توجیه کند و یک نفر دیگر در این کشور یک 
میلیون تومان حقوق داشته باشد. در سیره ائمه چنین چیزی وجود ندارد و در سیره 
امام )ره( نیز این تبعیض وجود نداشت و امام )ره( هیچگاه اجازه نمی داد اشرافیت و 

تجمل وارد زندگی ایشان شود.
این کارشناس بین الملل ادامه داد: مرحوم حاج احمد خمینی )ره( تعریف می کرد 
که قرار بود در اتاق امام )ره( که محل ملاقات با مسوولان بود، پرده ای نصب شود ولی 
امام فرمود لازم نیست و تاکید کرد که امروز پرده می زنید، فردا لوستر و فرش می آورید 

و بعد می گویید کوچک است و در نهایت از سعدآباد سر در می آورید.
منصوری افزود: امام )ره( حاضر نبود یک پرده در اتاقش نصب شود ولی امروز 
می بینیم که در ادارات ما تشریفات و تجمل گرایی صورت می گیرد و هزینه آن از جیب 
فقرای مملكت تامین می شود. البته شاید بیان این سخنان به دلیل نگاه مادی گرایی 

مورد اعتنا واقع نشود ولی وظیفه داریم آن را بیان کنیم.
وی مردم را در سیره امام خمینی )ره( ولی نعمت برشمرد و گفت: امام )ره( در اولین 
ملاقات شهید رجایی به عنوان رییس جمهوری گفتند که تو با رای همین پابرهنه ها 
رئیس جمهور شدی و مواظب باشی خودت را گم نكنی و باید به اینها خدمت کنی 

ولی امروز ما چنین مساله ای را نمی بینیم.
حوزه های علمیه و اسوه های اخلاق

اولین فرمانده سپاه پاسداران گفت: حضرت امام )ره( به حوزه های علمیه توجه 
ویژه ای داشتند. چون حوزه های علمیه باید افرادی را تربیت کنند که تربیت کننده 
جامعه باشد و لذا باید خودشان افراد ساخته شده ای باشند. بر همین اساس امام 
)ره( فرمود آنها علاوه بر همه دروسی که در حوزه ها می خوانند، باید سیر و سلوک 

معنوی داشته باشند که از همه دروس بالاتر است.
وی افزود: به عبارت دیگر در حوزه ها باید اسوه های اخلاق داشته باشیم که در آن 
صورت مردم نیز تحت تاثیر قرار می گیرند. امام صادق )ع( فرمود شما دعوت کننده 
مردم با عمل خودتان باشید و این مسوولیت به عهده حوزه های علمیه است و اگرچه 
دانشگاه ها نیز باید اینگونه باشند ولی توقع و انتظار بیشتری از روحانیت است و 

روحانیون باید به خودسازی و بعد به جامعه سازی بپردازند.

کارشناس مسائل بین الملل:

دستاوردهای قوه مجریه نادیده گرفته نشودوصیت نامه امام)ره( به عنوان سند بالادستی مورد توجه قرار گیرد

دولت از مجلس واقع گرایی می خواهد

 واقع گرایی در تعامل، مهم ترین خواست دولت از مجلس شورای اسلامی در 
روزهای آغازین آن است تا از رهگذر این واقع گرایی، جفا به نظام و ملت با نادیده 
گرفتن دستاوردهای قوه مجریه کمتر شود و دولت بتواند در سخت ترین شرایط 

ممكن، کشور را اداره کند. 
انتقادات از دولت موضوع تازه ای در هفت سال گذشته نبوده است. اکنون اما با 
تمام مشكلات موجود در کشور، سخنگوی دولت قاطعانه اعلام می کند که تا 12 
مرداد 1400 ایستاده و از پا نمی نشیند و فرصتی را تلف نخواهد کرد. دولت از دیگر 
نهادها و قوا هم می خواهد در یک سال باقی مانده هم با تكیه بر واقعیات جامعه و 
نه صرفا شعارهای انتخاباتی و سیاسی دست دوستی قوه مجریه را بفشارند تا عبور 

از شرایط موجود سخت تر نشود.
مردم دولت را نماینده نظام می دانند

موج انتقادات، کنایه ها و حتی هجمه ها به دولت از یک سو و نادیده گرفتن 
دستاوردهای این قوه از سوی دیگر، در درازمدت تنها یک متضرر نخواهد داشت 
بلكه در ادامه چنین روندی نظام، کشور و مردم باهم آسیب خواهند دید. این گزاره 
مهم در بسیاری از انتقادات مخالفان دولت به عمد یا ناخواسته نادیده گرفته می 
شود و شاید به همین دلیل است که حجت الاسلام »حسن روحانی« در سخنان 
روز دوشنبه 12 خرداد بر آن تاکید کرد، افتخارات و دستاوردهای دولت را افتخارات 
مجموعه نظام و مایه دلگرمی مردم دانست و از اینكه دستاوردهای دولت به خوبی  
بیان نمی شود انتقاد کرد و گفت: »سكوت و بازگو نكردن اقدامات دولت جفا به کل 

نظام و ملت است.«
واقعیت آن است که مردم دولت را در مقام بازوی اجرایی نظام، مورد ارزیابی و 
قضاوت قرار می دهند نه نماینده تفكر سیاسی یا حزب و جریان خاص. در چنین 
شرایطی موفقیت دولت را موفقیت نظام جمهوری اسلامی و شكست آن را هم 
ناکامی مجموعه کشور می دانند، حال اگر به دلایلی مانند پروپاگاندای رسانه ای 
داخلی و خارجی برای ناکارآمد جلوه دادن دولت، هجمه بدون سند و برداشت 
شود  تضعیف  روز  به  روز  دولت  قوه،  این  اعضای  سخنان  تحریف  و  سلیقه ای 
نتیجه آن در خوشبینانه ترین حالت کاهش اعتماد مردم به مجموعه مسوولان و 
تصمیمگیران خواهد بود. عمده نگرانی های رییس جمهوری معطوف به کاهش 
اعتماد مجموعه حاکمیت است و اگر ادامه یابد، دولت های آینده را هم با هر 

گرایش سیاسی در مسیر اجرای برنامه های خود به چالش خواهد انداخت.
موفقیت هایی که نادیده گرفته می شود

اداره کشور در سخت ترین شرایط، مهمترین موفقیت دولت های تدبیر و امید به 
ویژه در دوره دوم است. به صورت خاص دولت از اردیبهشت سال 9۷ و با خروج 
آمریكا از برجام با مجموعه ای از مشكلات در شرایطی کشور را اداره می کند که 
از مهم ترین منبع درآمد ایران یعنی فروش نفت محروم و دامنه کارزار تحریم های 
»دونالد ترامپ« رییس جمهوری آمریكا از پتروشیمی و بانک تا غذا و دارو گسترده 

شد.
قوه مجریه اما با تمام این دشواری ها منفعل نبود. تحول نظام سلامت، تعامل 
سازنده با جهان، تداوم خودکفایی در گندم، بنزین، گازوئیل و گاز، افزایش صادرات 
غیرنفتی کشور، احیاء دریاچه ارومیه، توسعه شرکت های دانش بنیان، شبكه ملی 
اطلاعات، آبادانی روستاها و ... از دستاوردهای نادیده گرفته شده دولت است که 
به گفته رییس جمهوری تبیین هریک از آن ها می تواند در افزایش اعتماد عمومی 

به کل نظام تاثیرگذار باشد.
در کنار ویروس تحریم، ویروس کرونا و بحران جهانی ناشی از آن هم باری بر 
دوش دولت نهاد و فقط در 3 ماه گذشته، 108 هزار میلیارد تومان به اقتصاد 
ایران خسارت زد. با این همه اما دولت در مقابله با پاندمی کووید19 موفق بود. 
رییس جمهوری در توصیف این موفقیت گفته است: بر اساس مستندات عینی 
که سازمان بهداشت جهانی هم آنها را تایید کرده ایران از جمله بهترین کشورها 
در مدیریت و مقابله با این بیماری بوده و این موضوع برای مردم ما ملموس و محرز 
است و می توان به خوبی عملكرد مجموعه دستگاه ها را با سایر کشورها مقایسه 
صدای  خاموشی  معنای  به  قطعا  جمهوری  رییس  درخواست های  این  کرد. 
منتقدان نیست اما هم عقل و هم انصاف بر این گزاره توافق دارند که اداره کشور 
هشتاد میلیونی ایران در بحران توامان کرونا- تحریم به سادگی امكان پذیر نیست و 

دولت هم به تنهایی توان مقابله با حجم مشكلات را نخواهد داشت.
در تعامل با دولت واقع گرایی مهم است

تعامل مجلس و دولت با آغاز یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی اهمیت ویژه 
یافته و گرچه شماری از نمایندگان با گرایش های سیاسی خاص، دولت را مورد 
انتقاد هم قرار داده اند اما دولت همانگونه که رییس جمهوری در سخنرانی مراسم 
افتتاحیه هم تاکید کرد، مشی دولت در ارتباط با مجلس دوستی و همكاری تمام 

قد است. 
با این وجود اما دولت در این دست دوستی بیش از هر موضوع دیگری بر واقع 
نگری نمایندگان به چالش های کشور نیازمند است. »علی ربیعی« سخنگوی 
دولت در یادداشت های روز شنبه خود این اصل را چنین توضیح می دهد: 
»باید این واقعیت را بخوبی درک کنیم که برنامه ریزی و سیاستگذاری برای رفع 
بی عدالتی، فقرزدایی و بزرگ شدن کیک اقتصادی و پاسخ به خیل بیكاران نه تنها 
از مسیر آرزوهای بیانی عبور نمی کند، بلكه با واقع گرایی قابل تحقق است. این 
واقعیت ها را اضافه کنیم به قرار گرفتن در نامتعادل ترین دوره در روابط و امنیت 
بین الملل. دشمنی و کینه ورزی دولت امریكا در این سال ها به اوج خود رسیده و 
دوره ای بی سابقه از فشار سیاسی و اقتصادی بر ایران را به وجود آورده است. وقتی 
از تحریم بی سابقه سخن می گوییم باید ابعاد آن را با نگاهی واقع گرایانه درک کنیم. 
بنابراین جمعیت متحول شده ذهنی با توقعات فزاینده، به علاوه واقعیت اقتصاد 
40 ساله و متغیر سیاست بی رحمانه دولت امریكا را باید از یک منظر واقعی بررسی 

کرد.«
بخشی از دلایل تاکید و توصیه دولت بر ضرورت واقع گرایی در حل مسائل کشور 
ریشه در برخی شعارهای آرمان گرایانه چهره ها و شخصیت های سیاسی و نیز 
مسوولان و نمایندگان مجلس دارد. ارزیابی شرایط داخلی و موقعیت بین المللی 
جمهوری اسلامی برای کسانی که تاکنون سمت اجرایی و مسوولیتی در سطح 

نخست قدرت نداشتند، دشوار خواهد بود. 
نتیجه گیری بر مبنای این ارزیابی و اقدام پس از آن هم قطعا آسیب رسان 
منافع ملی است. این ارزیابی اما برای دولتی که هفت سال در سطح نخست 
اجرایی حضور داشته و تصمیم گرفته است آسان تر خواهد بود و به همین دلیل 
است که سخنگوی دولت پیش از آغاز رسمی مجلس، اعلام کرد که آمادگی 
کامل دارد تا شرایط کشور را برای نمایندگان مجلس توضیح داده و چالش ها 

را مشخص کند.
نمایندگان در وعده های پیش از انتخابات خود بارها بر رفع مشكلات مردم به 
ویژه در حوزه اقتصادی تاکید کردند خدمت به مردم، عدالت، تحقق بیانیه گام 
دوم، ریل گذاری کشور را برای شكوفایی اقتصاد، برداشتن قوانین مزاحمِ تولید 
و اشتغال، ایجاد کمیسیون ویژه حمایت از تولید، معیشت طبقه ضعیف، تحول 
در ساختارها، بسترسازی برای کسب کارهای دانش بنیان گرچه از مهمترین 
محورهای معرفی شده از سوی نمایندگان به عنوان اهداف چهارساله است اما تا 
در جریان جزییات اقتصاد، دشواری ها، رانت ها و فسادها و بسترها قرار نگیرند، 
عمل به این وعده ها دشوار خواهد بود و در پی ناکامی در اجرای آن ها، به فرافكنی 

علیه دولت خواهند پرداخت.

استاد دانشگاه و کارشناس مسائل بین الملل معتقد است: 
نابرابری از ارزش های تغییرناپذیر نظام اجتماعی و سیاسی 

ایالات متحده است. 
»علی بیگدلی« در گفت وگویی با اشاره به اعتراضات در 
آمریكا به مرگ جورج فلوید شهروند سیاه پوست آمریكایی 
پایه  بر  اجتماعی  شقاق  نوع  یک  آمریكا  در  اظهارداشت: 
اعتقادات تبعیض نژادی از گذشته وجود داشته که اکنون 

بیشتر شده است.
وی با بیان اینكه قانون اساسی آمریكا صراحتا اعلام کرده 
که این کشور، سرزمین پولدارهاست، تصریح کرد: قانون 
اساسی آمریكا هیچ توجهی به افراد فقیر ندارد. از گذشته 
در شمال شرقی آمریكا از واشنگتن به بالا مثل دیترویت، 
نیویورک و ... مردم سفیدپوست ثروتمندی زندگی می کنند 
که صاحب صنایع سنگین، سیستم های بانكی و بیمه ای 
هستند که به مناطق جنوبی که بیشتر سیاه پوست بودند 

اصلا توجهی نمی کردند.
عضو هیات علمی دانشگاه شهید بهشتی با اشاره به اینكه 
در قانون اساسی آمریكا چیزی به نام برابری نداریم، تصریح 
کرد: قانون اساسی آمریكا مثل قانون اساسی فرانسه نیست 
که در کنار آزادی به برابری اهمیت داده باشد. در آمریكا 
آزادی داریم و همه می توانند پولدار شوند یا تحصیل کنند 

ولی بحث برابری در  این کشور وجود ندارد.
وی، حاکمیت جمهوری خواهان بر کاخ سفید را نیز یادآور 
شد و گفت: طرف دیگر قضیه این است که روح مرامنامه 
حزب جمهوری خواه هم بر برتری سفیدپوستان و ثروتمندان 
تاکید دارد و مخصوصا شاخه تی پارتی که خیلی محافظه 
کار و افراطی هستند دچار خودخواهی نژادی بسیار عمیق 
و آشكاری هستند و حتی چند سال پیش گروهی از اینها 
با سیاه پوستانی که تقاضای برابری می کردند در نیویورک و 

دیگر نقاط جنگیدند.
کارشناس ارشد مسائل بین الملل تصریح کرد: بنابراین 
نابرابری از ارزش های تغییرناپذیر نظام اجتماعی و سیاسی 

ایالات متحده است.
وی درباره وضعیت آرای انتخابات دونالد ترامپ در انتخابات 
پیش روی آمریكا در شرایط کنونی و تاثیر این ناآرامی ها 
جمهوری خواهان  آرای  گفت:  نیز  ترامپ  آرای  میزان   در  
آرای ثابتی است و کمتر دچار سیالیت می شود،گروه هایی 
که وابسته به حزب جمهوری خواه هستند به دلیل علایق 
مشترک از جمله سفیدپوست یا ثروتمند یا هم مذهب بودن 
به ترامپ رای خواهند داد. شاهد بودید که روز سه شنبه هم 
ترامپ داخل کلیسا رفت و انجیل را دست گرفت و اینها پیوند 
ناگسستنی دارند. بیگدلی تصریح کرد: حزب جمهوری خواه 
شاید بین 40 تا 45 درصد آرای آمریكا را در اختیار دارد و اینها 
خیلی کم تزلزل پیدا می کنند منتهی گروه های میانی جامعه 
به حزب مستقل هستند،  و رای خاکستری ها که متعلق 
نوسانشان زیادتر است و اینها از کنار ترامپ جدا خواهند شد.
و  دموکرات هاست  نفع  به  اخیر  تحولات  یادآورشد:  وی 
رای خاکستری ها را به رای دادن به نفع دموکرات ها ترغیب 

می کند.
 نمی توان با قطعیت از عدم انتخاب ترامپ

 سخن گفت
استاد تاریخ دانشگاه شهید بهشتی با بیان اینكه تا قبل ار 
شیوع کرونا ترامپ موقعیت خیلی خوبی را پیدا کرده بود و 
محبوبیتش در حدود 5/48 درصد بود، گفت: این در حالی 
است که الان محبوبیت ترامپ در کل جامعه آمریكا خیلی 

پایین آمده و به حدود 34 درصد رسیده است.
بیگدلی در عین حال انتخابات آمریكا را خیلی قابل پیش 
بینی ندانست و گفت: بر خلاف اروپا، آرای انتخاباتی در 
آمریكا خیلی سیال است .گرچه قطعا این بار آرای ترامپ 
کاهش خواهد یافت اما نمی توان به طور قاطع هم گفت که 
ترامپ انتخاب نخواهد شد. ظرف 5 ماه آینده ممكن است با 
کاهش کرونا یا تغییر رفتار دولت آمریكا شرایط عوض شود و 

این موضوع هنوز خیلی قابل پیش بینی نیست.
اوباما  وقتی  کرد:  تصریح  الملل  بین  مسائل  کارشناس 

سفید  کاخ  جلوی  سفیدپوستان  شد  جمهوری  رییس 
اعتراض کردند که کاخ سفید جای سیاهان نیست و سفیدها 
در آمریكا قدرت را در اختیار دارند. کوکلوس کلان ها الان در 
10 ایالت آمریكا فرمانروایی می کنند و اگر اینها و نهادهای 
مذهبی و اقتصادی بزرگ آنها که با یهودی ها هم قاطی شده 
اند، نبودند ترامپ انتخاب نمی شد. در واقع اینها بودند که با 

خرید کارت های الكترال پول دادند تا ترامپ انتخاب شود.
بیگدلی تصریح کرد: سفیدپوست های آمریكایی متعصب 
و معتقد به مسیحیت صهیونیسم هستند و گرایشات ضد 
اسلامی دارند و اگر هم با برخی کشورهای اسلامی ارتباط 
دشمن  را  اسلام  و  نیست  اسلام  پذیرش  معنای  به  دارند 
مشترک می دانند و خیلی پرنفوذ و قدرتمند هستند و به طور 

سازمان یافته عمل می کنند.
استاد تاریخ اروپا در دانشگاه شهید بهشتی از زوال اندیشه 
سرمایه داری در غرب خبر داد و گفت: نظام سرمایه داری با 
یک زوالی رو به رو شده و سستی هایی در آن به وجود آمده 
که در همه کشورهای اروپایی هم قابل مشاهده است. در 
فرانسه، جلیقه زردها، در ایتالیا، جلیقه نارنجی ها و در آلمان 
فاشیست ها  ظهور کرده اند که همه اینها نتیجه قدرتمند 
شدن یک اقلیت ثروتمند در برابر یک اکثریت فقیر در این 
جوامع است و این شرایط نمی تواند ادامه پیدا کند و جامعه 

غرب مخصوصا آمریكا به این سمت و سو حرکت می کند.
نظام سرمایه داری باید بداند که

 در قرن شانزدهم نیست
وی با بیان اینكه جامعه سرمایه داری باید هم از جهت 
ساختاری و هم از جهت نظری در مبانی خود تجدیدنظر 
کند، گفت: نظام سرمایه داری باید مبانی نظری خود را 
تغییر دهد و بداند دیگر قرن شانزدهم نیست و نگاه های 
و  نمی دهد  جواب  دیگر  دارد  توده ها  به  که  تحقیرآمیزی 
صاحبان سرمایه در نظام های غربی باید در رفتار و ساختار و 

نظر خود تجدید نظر کنند.
بیگدلی با بیان اینكه غرب به طور عام و آمریكا به طور خاص  

در سال های گذشته ناکامی ها و سرخوردگی های انباشته 
سرخوردگی های  این  کرد:  خاطرنشان  داشته،  شده ای 
انباشته در این شرایط خودش را نشان داده است و گرنه 
کشته شدن یک سیاه پوست بهانه  است. وی به پیوستن 
لاتین تبارها، رنگین پوستان و سفیدپوستان فقیر به اعتراضات 
ضدنژادپرستی سیاهان اشاره کرد و گفت: می بینیم که این 
مساله از حوزه کشته شدن یک سیاهپوست که سابقه طولانی 
در آمریكا دارد فراتر رفته و به یک نارضایتی عمومی تبدیل 
شده است. این مورخ، اعتراضات اخیر در آمریكا را بی سابقه 
دانست و گفت: آمار مرگ و میر سیاه پوستان و فقیران در میان 
کشته های کرونا بالاست و مرگ بیش از صدهزار نفر از مردم 
عادی و فقیر آمریكا برای تصمیم گیران ایالات متحده که در 

جستجوی ثروت و قدرت هستند اهمیت چندانی ندارد.
بیگدلی در خصوص واگرایی و احتمال فروپاشی آمریكا 
هم گفت: بنیادها و نهادهای جامعه آمریكا قوی است و 
جامعه آمریكا  جامعه ثروتمندی است بنابراین اینكه منتظر 
فروپاشی این کشور باشیم، سخت است و چنین چیزی قابل 
پیش بینی نیست منتها آنچه اهمیت دارد این است کهارزش 
های حاکم بر این کشور به عنوان مدعی دموکراسی و آزادی 

خواهی متزلزل شده است.

بیگدلی کارشناس مسائل بین الملل:

نابرابری از ارزش های تغییرناپذیر نظام سیاسی- اجتماعی آمریکاست 

عضو جبهه پیروان خط امام و رهبری می گوید: برای اولین بار در ادوار تاریخ مجلس 
بعد از انقلاب اسلامی بود که 5-6 نفر برای تصدی ریاست مجلس، شال و کلاه کردند 

و به صحنه رقابت آمدند. 
شاید یكی از ناکام های اصلی اجلاسیه اول انتخابات هیئت رئیسه مجلس 
یازدهم، جریان موسوم به سنتی ها باشند. مصطفی میرسلیم به عنوان نماینده 
حزب موتلفه اسلامی در جریان انتخاب ریاست با وجودی که پاپس نكشید و تا 
آخرایستاد، موفق به کسب بیشتر از 5 رای در جلسه فراکسیون انقلاب و 10 رای در 
صحن علنی نشد. عباس سلیمی نمین در گفتگو با خبرآنلاین علت را در انسداد 
موتلفه و مانع تراشی پیران بر سر راه جوانان ارزیابی کرده بود اما کریمی اصفهانی 
از اصولگرایان نزدیک به طیف سنتی معتقد است میرسلیم با احساس تكلیف وارد 
گود شده بود. برای بررسی این موضوع و تحلیل ترکیب هیئت رئیسه مجلس به سراغ 
محسن کوهكن نماینده ادوار مجلس و عضو جبهه پیروان خط امام و رهبری رفتیم. او 
سهم خواهی در جریان انتخاب هیئت رئیسه را رد نمی کند اما آن را طبیعی و بدیهی 

می شمارد.
برای اولین بار ۵-۶ نفر برای تصدی ریاست شال و کلاه کردند

محسن کوهكن نماینده ادوار مجلس و عضو جبهه پیروان خط امام و رهبری در 
گفتگو با خبرآنلاین، با اشاره به روند انتخاب رئیس مجلس و رقابت درون جریانی بین 
اصولگرایان، گفت: در این دوره، افراد مختلفی نامزد ریاست مجلس شدند، هر چند 
همه از یک لجنه و گروه سیاسی بودند اما بنابر به دلایل مختلفی مثل اینكه برخی 

معتقد به برنامه محوری بودند یا برخی دیگر تحلیل های دیگری داشتند و بنا برهمان 
هم وارد گود شدند. وی افزود: برای اولین بار در ادوار تاریخ مجلس بعد از انقلاب 
اسلامی بود که 5-6 نفر برای تصدی ریاست مجلس، شال و کلاه کردند و به صحنه 
رقابت آمدند. کوهكن با بیان اینكه همه این دوستان از باب وظیفه و خدمت به رقابت 
ورود کردند، گفت: با وجود این، ریاست در نهایت با اقتدار 230 رای آورد که این نقطه 
قوت مجلس است چون به صلاح هیچ مجلسی نیست که رئیسش، رای ناپلئونی 
بیاورد.  نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی با اشاره به وضعیت نامزدی نواب ریاست 
گفت: برای تصدی نواب ریاست هم نامزدها زیاد بودند که لابی ها و تلاش های زیادی 
در این باره شد. من به حواشی قصه کاری ندارم اما کار پخته ای که فراکسیون کرد این 
بود که تمامی اعضا تصمیم گرفتند تا تصمیم فراکسیون را در صحن علنی نشكنند 
البته بعضی دوستان، دلخوری هایی داشتند اما برای اهداف بزرگ تر، گاهی شخص 

سیاسی باید از خود بگذرد ولو حق داشته باشد. 
رأی آوردن قاضی زاده به خاطر عضویتش در جبهه پایداری نیست

کوهكن درباره سهم دهی در ترکیب هیئت رئیسه مجلس از جمله نواب رئیس که به 
جریان نزدیک پایداری ها داده شد، گفت: مطرح است که آقای قاضی زاده هاشمی 
عضو جبهه پایداری است اما او در گذشته هم از نظر فردی و شخصی رای قابل توجهی 
داشت که دلیلش عمدتا به نوع سلوک شخصی اش با نمایندگان و تیزبودن و ضریب 
هوشی بالای او بر می گردد. وی اضافه کرد: ابتدا ما فكر نمی کردیم که او بتواند بر 
جریان مسلط شود اما در نهایت دیدیم که مسلط شد. رای آوردن آقای قاضی زاده 

بیشتر به نوع سلوک شخصی و ارتباطات و تعاملات وی با نمایندگان بر می گردد تا به 
دلیل عضویتش در جبهه پایداری.

سهم دهی در انتخابات هیات رئیسه را رد نمی کنم اما...
وی با اشاره به سهم دهی در جریان انتخابات هیئت رئیسه مجلس یازدهم، اظهار 
داشت: اگر در هر مجلسی، یک جریان سیاسی اعم از ولایی و انقلابی یا اصلاح طلب، 
واجد اکثریت باشد اما داخل این جریان اکثریت، سه-چهار سلیقه وجود داشته باشد 
و بعد آن سلیقه ها بنشینند و تفاهم کنند تا از اشخاص توانمند و خبره خود،هر یک 
اموری را به دست بگیرد، این در نوع خود حسن است. کوهكن تصریح کرد: مجلس، 
جایی است که باید با روش های اقناعی پیش رفت و تكروی نمی شود کرد. من اصل 

سهم دهی را رد نمیكنم اما در نوع خود، عیب نمیدانم. 
اصولگرایان سنتی برای پُست سرودست نمی شکنند

 کوهكن در پاسخ به این سوال که چرا جریان سنتی نتوانست در جریان انتخابات 
هیئت رئیسه، به نتیجه قابل قبولی برسد، گفت: جریان سنتی معمولا تكلیف گراست 
یعنی معتقد است که حسب تكلیف و فارغ از نتیجه باید به رقابت ورود کرد یعنی 
چندان در پی تلاش مستمر و دقیقی نیستند. این ویژگی اصلی جریان سنتی است.

نماینده ادوار مجلس در این باره تاکید کرد: در آن طرف، شاکله اصلی جریان اصلاح 
طلب و چارچوب دار مثل اعضای جامعه روحانیت مبارز هم چندان برای رقابت و 
گرفتن یک جایی سر و دست نمی شكنند. این ویژگی در این طرف و در میان جریان 

سنتی اصولگرا هم وجود دارد. 

محسن کوهکن :
 به نفع هیچ پارلمانی نیست که رئیس آن رأی ناپلئونی بیاورد 



عبدالله ناصری: اصلاح طلبان با معین یا صفایی فراهانی بیایند
عبدالله ناصری گفت: از نظر شخصی معتقدم اصلاح طلبان فارغ از آنكه چه سناریویی را برای 
سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری برمی گزینند، باید نخست بتوانند مردم را برای شرکت در 
انتحابات سال 1400 متقاعد کنند چون اگر همین روند فعلی تا آن زمان باقی بماند و اتفاق خاصی رخ 
ندهد، هرگز نمیتوان پایگاه اجتماعی اصلاح طلبان را متقاعد به مشارکت کرد. عضو شورای مشورتی 
رئیس دولت اصلاحات درباره تكرار سناریوی سال 92 و انتخاب یارقرضی از اردوگاه اصولگرایان تأکید 
کرد: اگر فضای اجتماعی مناسب باشد، معتقدم اصلاح طلبان باید با نامزد اصلی خود بیایند. وی 
درباره احتمال حمایت اصلاح طلبان از ظریف، جهانگیری، عارف و محسن هاشمی یا حمایت از 
لاریجانی و ناطق نوری ادامه داد: باز هم یادآور می شوم تا نتوان جامعه را برای ضرورت رای دهی و 
مشارکت در انتخابات قانع کرد، به نظرم هیچ فرقی بین حمایت از میان ظریف، جهانگیری، عارف، 
محسن هاشمی، لاریجانی و ناطق نوری وجود ندارد. ناصری گفت: من موکدا معتقدم دوره همه این 
آقایان گذشته است. هر دو جریان بعد از بررسی زمینه رای باید با چهره نو و اصلی به میدان بیایند. مثلا 
اصلاح طلبان اگر قرار باشه بیایند، باید با چهرهایی مثل آقایان معین و صفایی فراهانی که کاملا بر سر 

پیمان خود می مانند باید در میدان انتخابات ریاست جمهوری سال 1400 حضور پیدا کنند.

الله کرم: لاریجانی یارقرضی اصلاح طلبان می شود
تحلیلگر مسائل سیاسی گفت: هم اکنون وارد گام دوم انقلاب شدیم و باید در حوزه تقینی، اجرایی 
و قضایی به حد بلوغ کافی رسیده باشیم؛ بنابراین انتظار از رئیس جمهور 1400 بسیار خواهد بود. 
ما نیاز به فردی داریم که سكاندار حرکت انقلابی در گام دوم و اداره کننده دولت جوان و حزب الهی 
باشد. تا انتخابات ریاست جمهوری یک سال دیگر زمان باقی است و اصلاح طلبان دست خود را خالی 
می بینند، چون مهره هایشان یكی پس از دیگری سوخته است؛ بنابراین، چاره ای ندارند که از اردوگاه 
رقیب مانند سال 96 یارگیری کنند. در این میان، نام علی لاریجانی بسیار مطرح است. حسین الله 

کرم معتقد است »اصلاح طلبان دوباره یارقرضی می گیرند و لاریجانی هم این حمایت را می پذیرد«.

پیشنهاد ضرغامی به روحانی برای آشتی!
عزت الله ضرغامی، پس از سخنان رئیس جمهور مبنی بر آشتی، پیشنهاد جالبی را به روحانی در 
توئیتر خود مطرح کرد. پس از سخنان حسن روحانی، رئیس جمهور کشورمان در مورد آشتی و کنار 
گذاشتن کینه ها عزت الله ضرغامی، عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی با انتشار پستی در صفحه 
توئیتر خود به سخنان آقای روحانی واکنش نشان داد. ضرغامی در این توئیت با اشاره به پیشنهاد رئیس 
جمهور نوشت: »رئیس جمهور می گوید، بیایید با هم آشتی کنیم و کینه ها را از دل برداریم. بر این اساس 
پیشنهاد می کنم، آقای رحیم پور ازغدی به جلسه شورای عالی انقلاب فرهنگی دعوت شوند و رفتار 

رئیس جمهور با منتقدانش در این جلسات اصلاح شود«. 

بازداشت رئیس شورای شهر تبریز و برخی مدیران شهرداری
رئیس شورای شهر تبریز و برخی مدیران شهرداری در ادامه بررسی پرونده فساد مالی دوره چهارم 
شورا و شهرداری تبریز بازداشت شدند. طبق شنیده ها شهرام دبیری رئیس شورای شهر تبریز در ادامه 
بررسی پرونده فساد مالی شورا و شهرداری دوره چهارم تبریز دستگیر شد. گفتنی است، برخی از 
مدیران میانی شهرداری تبریز شامل چند شهردار منطقه و مدیران میانی شهرداری نیز که در این پرونده 
نقش دارند دستگیر شدند. این پرونده توسط سازمان اطلاعات سپاه عاشورا در حال بررسی و مربوط به 

دوران شهرداری صادق نجفی در تبریز است.

چرا تایید اعتبارنامه ۳ نماینده مجلس اعلام نشده بود؟
احمدامیرآبادی فراهانی عضو هیأت رئیسه مجلس شورای اسلامی گفت: روز یكشنبه در جریان 
بررسی اعتبار نامه اسامی 3 نماینده در گزارش اعتبار نامه ها درج شده بود اما نام آنها قرائت نشد. 
اعتبارنامه آقایان محمدحسین فرهنگی از حوزه انتخابیه تبریز، محمدرضا رضایی کوچی از حوزه 
انتخابیه جهرم و خفر و فداحسین مالكی از حوزه انتخابیه زاهدان در شعب 5 و 8 مورد تایید قرار گرفته 

که به اشتباه در جلسه علنی روز یكشنبه نام آنها قرائت نشد.

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم :

بایداز ساخت نماهای نامتعارف و 
رومی جلوگیری شود 

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم گفت: طی دو ماه آینده کمیته سیما 
و منظر در مناطق شهرداری تشكیل خواهد شد تا مردم بتوانند با سرعت بیشتری 

پیگیری امور خود در زمینه کنترل نماها باشند.
غلامرضا جانقربان با اشاره به ایراداتی که شهرداری به اجرای نماهای نامتعارف 
و رومی وارد می کند، اظهار کرد: ما به شدت نسبت به حفظ سیما و منظر شهری 
شهر  در  بدمنظری  از  داریم  تلاش  و  هستیم  حساس  قم  جایگاه  با  متناسب 
جلوگیری کنیم. معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم با بیان اینكه امروز 
بدمنظری در شهر دیده می شود، گفت: البته ضوابطی در این زمینه گذاشته شده 
اما به طور کامل این ضوابط اجرا نمی شود. جانقربان با اشاره به نگرانی مقام معظم 
رهبری در خصوص سیما و منظر شهری در قم، افزود: انتظار ما از سازندگان این 
است که ضمن کار ارزشمندی که در اشتغال زایی و توسعه مسكن انجام می دهند 
نسبت به سیما و منظر ساختمان ها نیز حساس باشند. وی با تاکید بر اینكه نباید 
به سیمای ساختمان ها متناسب با صرفه های اقتصادی نگاه کرد، گفت: این کار 
که برای کسب سود بیشتر اقدام به استفاده از نماهای نامتعارف و رومی شود 
درست نبوده و باید جلوگیری شود. معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم 
گفت: طی سال های اخیر نظارت ها بر ساختمان های 5 سقف و بالاتر در حوزه 
سیما و منظر آغاز شده و تلاش داریم این نظارت ها را به ساختمان های 3 سقف 
و بیشتر هم توسعه دهیم. جانقربان با تاکید بر اینكه چارچوب های کلی نماهای 
ایرانی و اسلامی در شهرداری تدوین شده است، گفت: تمام این ضوابط باید 
رعایت شده تا مالكین و سازندگان دچار جریمه های مشخص شده در زمینه سیما و 
منظر نشوند. وی اظهار کرد: لازمه تحقق سیاست ها در زمینه سیما و منظر شهری 
همكاری و مساعدت تنگاتنگ شهرداری، راه و شهرسازی و نظام مهندسی است.

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم بیان کرد: البته با سیاست گذاری های 
صورت گرفته و ضوابط مشخص شده در سال های اخیر شاهد کاهش اجرای 
نماهای نامتعارف و رومی در شهر قم بوده ایم و امروز بیش از 50 درصد سازندگان 
به ضوابط سیما و منظر شهری توجه می کنند. جانقربان گفت: طی دو ماه آینده 
کمیته سیما و منظر در مناطق شهرداری نیز تشكیل خواهد شد تا مردم بتوانند با 

سرعت بیشتری پیگیری امور خود در زمینه کنترل نماها باشند.

رئیس شورای اسلامی شهر قم :

منوریل قم بزودی تعیین تکلیف می شود
در جلسه هیئت  مونوریل  تكلیف  تعیین  از  قم  اسلامی شهر  رئیس شورای 
دولت خبر داد و گفت: تعیین تكلیف مونوریل در جلسه هیئت دولت در دستور 
کار قرارگرفته و سه هفته زمان برای مشخص شدن منابع تكمیل مونوریل در قم 
اختصاص داده شده است.  عبدالله جلالی در یک صد و چهل و پنجمین جلسه 
رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم به مطالبه مردم در به بهره برداری رسیدن  
مترو پرداخت و بیان کرد: مترو یكی از اولویت های استان بوده و مدیریت شهری 
نسبت به اتمام این پروژه مطالباتی را از دولت و مدیریت استان دارد. وی از تعیین 
تكلیف مترو قم در جلسه ای مشترک با معاون اول رئیس جمهور خبر داد و گفت: با 
توجه به مهلت سه هفته ای که به تعیین تكلیف این پروژه اختصاص داشته به زودی 
منابع تأمین بودجه لازم برای تكمیل 4/۷ کیلومتری این پروژه مشخص می شود. 
رئیس شورای اسلامی شهر قم پروژه مونوریل را یک پروژه دولتی عنوان و تصریح 
کرد: خوشبختانه تعیین تكلیف این پروژه در دستور کار دولت قرارگرفته و امیدواریم 
به زودی شاهد بهره برداری از این پروژه باشیم. وی با اشاره به انتخاب رئیس شورای 
عالی استان ها از قم خاطرنشان کرد: با توجه به اختیارات شورای عالی استان ها 
در مطرح کردن لوایحی به هیئت دولت و مجلس شورای اسلامی، امیدواریم شاهد 

حمایت های بیشتر این شورا از شهرداری ها و شوراهای اسلامی شهرها باشیم.
جلالی ادامه داد: امیدواریم دو مطالبه شوراها یعنی عدم کاهش اختیارات 
دولت  هیئت  در  نماینده ای  داشتن  و  شهری  یكپارچه  مدیریت  برای  شوراها 

موردتوجه و پیگیری این شورا قرار گیرد.
 

در سال گذشته صورت گرفت:

ثبت بیش از 1۹۹ هزار تماس با 
سامانه 1۳۷ شهرداری قم

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم با بیان اینكه به طور کلی در سال 
98 بالغ بر 199 هزار و 805 تماس در سامانه 13۷ شهرداری قم ثبت شده است، 
اظهار کرد: براساس آمار به دست آمده از لحاظ تعداد تماس ها به ترتیب مناطق 
چهار، 6، یک و سه بیشترین تماس را به خود اختصاص داده اند. مهدی کلانترزاده 
با اشاره به بیشترین موضوعات مد نظر مردم در تماس با سامانه ارتباطات مردمی 
شهرداری در سال 98 خاطرنشان کرد: بیشترین پیام های مردمی مد نظر مردم در 
سال 98 در موضوع خاک و نخاله غیرمجاز و استقرار باکس بوده که بیش از 9 هزار 
و 61 تماس در این موضوع ثبت شده است. مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل 
شهرداری قم دومین موضوع پرمخاطب در سال 98 را در خصوص آسفالت عنوان 
کرد و افزود: 8 هزار و 453 تماس نیز در این خصوص ثبت شده است. وی ادامه داد: 
موضوع سد معبر با 6 هزار و 60 تماس، آب افتادگی معابر با 3 هزار و 424 تماس و 
هرس درختان و ساخت و ساز بدون مجوز هم با بیش از 2 هزار تماس در رتبه بعدی 
بیشترین موضوعات مد نظر مردم در سال 98 هستند. کلانترزاده گفت: بیشترین 
موضوع در منطقه یک در خصوص خاک و نخاله غیرمجاز و آب افتادگی معابر، در 
منطقه دو در خصوص سد معبر، در منطقه سه در خصوص آب افتادگی معابر، در 
منطقه چهار در خصوص خاک و نخاله غیرمجاز، در منطقه پنج در خصوص خاک و 
نخاله غیرمجاز، در منطقه 6 در خصوص خاک و نخاله غیرمجاز در منطقه هفت در 

خصوص سدمعبر و در منطقه هشت در خصوص سد معبر بوده است.
  

معاون خدمات شهری شهرداری قم  اعلام کرد:

ممنوعیت برپایی چادر در بوستان های قم 
معاون خدمات شهری شهرداری قم از ممنوعیت برپایی چادر در بوستان ها 
و پارکینگ های سطح شهر در ایام 14 و 15 خرداد خبر داد.  سید امیر سامع از 
ابلاغ دستورالعمل های جدید برای پذیرایی از مسافران و زائران خبر داد و افزود: 
با توجه به احتمال افزایش موج دوم سفرهای تابستانی به قم بوستان های سطح 
شهر آماده پذیرایی از مسافران و زائران است. سامع با تأکید بر ممنوعیت برپایی 
چادر در سطح بوستان ها، بیان کرد: به هیچ عنوان اجازه برپایی چادر به مسافران 
در بوستان ها داده نشده و در صورت مشاهده هرگونه تخلف با افراد برخورد خواهد 
شد. وی برگزاری تجمع در سطح شهر و بوستان ها را نیز ممنوع اعلام و تصریح 
کرد: چادر زدن در کلیه پارکینگ های سطح شهر نیز ممنوع بوده و در صورت عدم 

رعایت قوانین تصمیمات جدی تری در این حوزه گرفته می شود.
 

رئیس ستاد شهر هوشمند شهرداری قم :

شیوع کرونا اهمیت خدمات 
الکترونیک را ثابت کرد

رئیس ستاد شهر هوشمند شهرداری قم گفت: این شرایط کرونا به مردم و 
مسئولان کمک کرد که متوجه اهمیت شهر هوشمند و الكترونیكی سازی خدمات 

شوند.
روند  در  کرونا  شیوع  پی  در  که  مشكلاتی  به  اشاره  با  یزدان پناه  همایون 
و  الكترونیكی  دید  از  کرونا  کرد:  اظهار  داد،  رخ  مردم  به  خدمت رسانی 
هوشمندسازی دو بعد دارد که بعد منفی همین عوارض انسانی و تبعات اجتماعی 
است و بعد مثبت آن اهداف هوشمندسازی است؛ شهرها باید هوشمند شوند 
چون دنبال توسعه پایدار هستیم. رئیس ستاد شهر هوشمند شهرداری قم بیان 
کرد: اگر هوشمندسازی صورت نگیرد اقتصاد به درستی مدیریت نشده، ترافیک 
مدیریت نمی شود، وقت مردم هدر خواهد رفت، مصرف سوخت بالا خواهد رفت و 

آلودگی هوا بیشتر می شود و مشكلات دیگری که به دنبال دارد.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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در پی خواندن نماز شب 
باشید، اگر چه یک رکعت!

شنبه -هفدهم خردادماه 1399 - سال بیست وسوم- شماره 5047

الزهد لابن حنبل: ص۲۲

طرح:سجاد جعفری 

آمریکا صدای مردمش را بشنود! 

بی  و  ماندگی  با عقب  پهلوی  رژیم  زمان  در  قم  اینكه  بیان  با  قم  استاندار 
مهری های بسیاری روبرو بود و می خواستند صنعت در این شهر وجود نداشته 

باشد، گفت: باید عقب ماندگی های گذشته قم جبران شود.
بهرام سرمست بعد از ظهر سه شنبه در جلسه ستاد اقتصاد مقاومتی که با 
حضور معاون پشتیبانی و توسعه منابع سازمان صنایع کوچک و شهرک های 
صنعتی ایران و معاون اقتصادی دکتر نهاوندیان معاون اقتصادی رئیس جمهور 
در سالن کرامت استانداری قم برگزار شد، با گرامیداشت حماسه قیام 15 خرداد، 
افزود: این رویداد در استان قم شكل گرفت و قبل از انقلاب استان قم با کمال 
بی مهری و عقب ماندگی روبرو بود. وی با تأکید بر اینكه باید عقب ماندگی های 
قم جبران شود، تصریح کرد: با توجه به سهم بالای قم در شكل گیری انقلاب 

اسلامی باید به صنعت این استان اهمیت داده شود.
قابلیت جذب سرمایه گذاری داخلی  و  اینكه ظرفیت  بیان  با  قم  استاندار 
جذب  برای  پیگیری  حال  در  اکنون  گفت:  دارد،  وجود  قم  در  خارجی  و 
سرمایه گذاری اتباع خارجی مقیم استان هستیم تا افراد برای بهره گیری از 

فرصت اقامت در قم در بحث سرمایه گذاری استان وارد عمل شوند.
وی عنوان کرد: در بحث شهرک های صنعتی استان قم باید مسئولان ملی 
در اعطای مشوق ها و قیمت تمام شده زمین ما را حمایت کنند و ما به شهرک 
صنعتی اهمیت می دهیم و به اندازه توان و ظرفیت خود در تأمین زیرساخت های 

آن ها تلاش خواهیم کرد.
اینكه شهرک های صنعتی قم در شعاع 120 کیلومتری  با بیان  سرمست 
استان تهران قرار دارد، گفت: این موضوع می تواند فرصت و ظرفیتی برای رونق 
اقتصادی کشور به شمار رود و باید از این فرصت حمایت و جذب سرمایه گذاری 

صورت پذیرد.
 ۶۰ درصد اقتصاد قم خدماتی است

 استاندار قم در بخش دیگری ازسخنان خود با بیان اینكه نزدیک به 60 درصد 
بخش اقتصاد استان قم تابع بخش خدمات است، گفت: بخش گردشگری 
استان که بیشترین درآمد را در ماه های اسفند، فروردین و اردیبهشت کسب می 

کردند با شیوع کرونا آسیب فراوانی دید. 
سرمست با اشاره به آسیب بخش خدمات استان قم از بحران کرونا بر ضرورت 

حمایت ویژه ستاد ملی کرونا از فعالان اقتصادی استان قم تاکید کرد.
سرمست با اشاره به اقدامات صورت گرفته در راستای ثبت برند سوهان در قم 
افزود: سوهان محصول قم بوده و بایستی به عنوان برند قم به طور ویژه مورد 

توجه قرار بگیرد.
استاندار قم همچنین با اشاره به سیاست مدیریت استان برای جذب سرمایه 
گذاری داخلی و خارجی گفت: در راستای سرمایه گذاری اتباع خارجی از 
فرصت های موجود استفاده می کنیم تا بتوانیم بخش خصوصی را تقویت کرده 

و نهایتا اقتصاد استان را بهبود ببخشیم.
مدیران استانی ریسک پذیر باشند 

استاندار قم در ادامه با اشاره به عملكرد استان در مقابله با کرونا خاطرنشان 
کرد: استان قم مشارکت خوبی در ارائه پیشنهادات به ستاد از 22 پیشنهاد 
مطرح شده برای حمایت از رسته های آسیب دیده از کرونا، سهم استان قم 

چشمگیر و قابل توجه است.
وی با اشاره به اینكه باید مدیران استانی ریسک پذیر بوده و قدرت تصمیم گیری 
داشته باشند، ادامه داد: جایی که نیاز با ابتكار عمل و خلاقیت از سوی مدیران 
وجود داشته باید این کار انجام شود و اینكه مواردی که باید مدیران استان از 
باشد پذیرفتنی  اما روی زمین مانده  پیگیری می کردند  طریق وزارت متبوع 

نیست.
لزوم رایزنی برای جلب اعتماد گردشگران خارجی برای پسا کرونا

مدیرکل اداره میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم هم در 
ادامه این جلسه با اشاره به تأثیر منفی بحران کرونا بر بخش گردشگری، گفت: 
بخش گردشگری استان قم قبل از بحران کرونا با چالش روبرو بود مشكلات 
سیاست خارجی و اوضاع داخلی عراق و علاوه بر آن بحران کرونا گردشگری 
قم را با مشكل روبرو ساخت؛ حتی اگر بحران کرونا مهار شود این بخش باز برای 

جلب اعتماد گردشگران با مشكل روبرو است.
به  نیاز  استان  هتل های  و  اقامتی  واحدهای  اینكه  بیان  با  یزدانی  حمید 
تسهیلات 100 میلیون تا یک میلیارد تومانی دارند، افزود: زائران و گردشگران 
داخلی تنها گذرا وارد شهر قم می شدند ولی گردشگران و زائران کشورهای 
همسایه نقش مهمی در توسعه گردشگری داشتند که باید در پسا کرونا با برنامه 

ریزی اعتماد دوباره این گردشگران را جذب کنیم.
قم جزو استان های نخست در آسیب پذیری از کرونا

معاون سیاست های اقتصادی معاون رئیس جمهور نیز در این جلسه با اشاره 
به بیشترین تأثیرات بحران کرونا بر بخش خدمات و گردشگری استان قم، گفت: 
قم جزو استان هایی است که با توجه به اثرپذیری میزان خدمات و جمعیت آن 

بیشترین آسیب را در زمینه کرونا دیده است.
امیر باقری افزود: قم جزو استان های نخستی است که بخش گردشگری آن 
با چالش و بحران روبرو شده است و قرار است منابع خوبی در این زمینه به این 

استان اختصاص یابد.

استاندار قم :

باید عقب ماندگی های گذشته قم جبران شود

دربلوار انصارالحسین :

انفجار آبگرمکن  درقم ۲ قربانی گرفت
سخنگوی اورژانس قم گفت: حادثه انفجار آبگرمكن در قم 6 مصدوم و 2 فوتی بر جای گذاشت. 

مهدی فراهانی با اشاره به وقوع انفجار آبگرمكن در منطقه انصارالحسین قم اظهار کرد: این حادثه 
صبح روز سه شنبه 13 خرداداتفاق افتاد که ساعت 10:50 دقیقه نیروهای اورژانس در محل حاضر 
شده و با کمک دیگر نیروهای امدادی در راستای خدمات رسانی تلاش کردند. وی بیان کرد: متاسفانه 
در این حادثه 6 نفر مصدوم شده و دو نفر نیز جان خود را از دست دادند که در میان فوتی ها یک کودک 
دو ساله وجود دارد. سخنگوی اورژانس قم خاطرنشان کرد: نیروهای اورژانس با 6 دستگاه آمبولانس 
به مدت 3 ساعت و نیم در محل حضور داشتند و تیم مدیریت در صحنه اورژانس نیز تلاش کرد تا 
خدمات اورژانسی با سرعت انجام شود. حمید کریمی، سخنگوی سازمان آتش نشانی شهرداری قم 
در گفت وگویی، با اشاره به اینكه عملیات امداد و نجات و خارج کردن مصدومان حادثه انفجار منزل 
مسكونی در خیابان انصارالحسین قم تا ساعت 14 روزسه شنبه ادامه داشت، گفت: در مجموع 8 نفر از 

زیر آوار خارج شدند که در میان مصدومان یک کودک دوساله وجود دارد.

فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد:

دستگیری سارق منزل با 1۸ فقره سابقه کیفری 
فرمانده انتظامی استان قم از دستگیری یک سارق منزل با 18 فقره سابقه کیفری در قم خبر داد. 

 سردار سید محمود میرفیضی ، اظهارداشت: در پی وقوع چندین فقره سرقت منزل بلافاصله موضوع 
به صورت ویژه در دستور کار مأموران انتظامی استان قرار گرفت. وی افزود: تحقیقات ادامه داشت تا 
اینكه ماموران کلانتری 28 شهرقائم حین گشت زنی های هدفمند، سارق را در حین سرقت یک 
باب منزل شناسایی و دستگیر کردند. فرمانده انتظامی استان قم با اشاره به اعتراف متهم به سرقت 
منزل، بیان کرد: نامبرده دارای 18 فقره سابقه کیفری اعم از 10 فقره سابقه سرقت، 3 فقره سابقه 

کلاهبرداری، 3 فقره سابقه مواد مخدر و 2 فقره سابقه درگیری است.
سردار میرفیضی با اشاره به تحویل متهم به مراجع قضائی استان به شهروندان توصیه کرد: در صورت 
خالی گذاشتن محل سكونت، آن را به افراد مطمئن و قابل اعتماد سپرده و نیز به تجهیزات هوشمند و 

ایمن مجهز و هرگونه تردد افراد مشكوک را از طریق تماس با شماره تلفن 110 به پلیس گزارش کنند.

رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم خبرداد:

کشف 5 هزار و 5۰۰ لیتر گازوئیل قاچاق 
رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم از کشف 5 هزار و 500 لیتر گازوئیل قاچاق در قم 
خبر داد.   سرهنگ میكائیل قهرمانپوراظهارداشت: کارآگاهان پلیس آگاهی استان قم در پی کسب 
خبری مبنی بر اینكه فردی اقدام به قاچاق گازوئیل می کند، بررسی موضوع را به صورت ویژه در دستور 
کار قرار دادند. وی در ادامه از شناسایی محل نگهداری سوخت قاچاق در این رابطه خبر داد و گفت: 
پس از هماهنگی با مقام قضائی استان در بازرسی از محل 5 هزار و 500 لیتر گازوئیل قاچاق کشف شد. 
رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم با اشاره به دستگیری یک نفر، بیان داشت: با حضور 
عوامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی قم و اداره استاندارد و نمونه برداری و تایید کارگروه فنی 
مبنی بر گازوئیل بودن فرآورده مكشوفه، با مجوز قضائی سوخت به انبار شرکت ملی تحویل و ارزش آن 
را 290 میلیون ریال اعلام کردند. سرهنگ قهرمانپور از همشهریان خواست، هرگونه فعالیت غیرقانونی 

افراد را از طریق شماره تماس 110 به پلیس اطلاع تا اقدامات قانونی در این زمینه انجام شود.

پلیس راهور استان قم  اعلام کرد:
برخورد با خودروهای توقف کننده در میادین و تقاطع ها

سرپرست پلیس راهور استان قم از برخورد با خودروهای توقف کننده در میادین و تقاطع ها در قم خبر 
داد.   سرهنگ غلامرضا صدفی با اشاره به ابراز گلایه شهروندان در خصوص پارک خودروها در میادین و 
تقاطع ها در شهر قم، اظهارداشت: این توقف علاوه بر تخلف، باعث تضیع حقوق شهروندی نیز خواهد 
شد. وی اضافه کرد: بر اساس تدابیر اندیشیده شده با این دسته از خودروها به طور جدی برخورد می 
شود و اعمال قانون نیز به صورت دستی و یا با استفاده از دوربین های نظارتی پلیس در حال اجرا است.
سرپرست پلیس راهور استان قم خاطرنشان کرد: به استناد بند ت ماده 163 آیین نامه راهنمایی و 
رانندگی،ایستادن یا توقف وسایل نقلیه در فاصله 15متری میادین،تقاطع یا سه راه ها ممنوع بوده و 

برای متخلفان برابر کد تخلف 2038 به مبلغ 51 هزار تومان جریمه ثبت خواهد شد.

فرمانده انتظامی شهرستان قم  خبرداد:

توقیف موتورسیکلت سنگین 1۳۰۰ در قم
فرمانده انتظامی شهرستان قم از توقیف یک دستگاه موتورسیكلت سنگین 1300 در قم خبر داد. 

 سرهنگ مراد حسین جعفریان اظهارداشت: در پی کسب خبری مبنی بر وجود یک دستگاه 
موتورسیكلت سنگین غیرمجاز در یک مجتمع مسكونی، موضوع در دستور کار مأموران کلانتری 22 
پردیسان قرار گرفت. فرمانده انتظامی شهرستان قم گفت: پس از هماهنگی قضائی، مأموران به محل 
مورد نظر اعزام و یک دستگاه موتورسیكلت هوندا سی بی 1300 غیرمجاز را کشف کردند. سرهنگ 
جعفریان افزود: تردد موتورسیكلت مذکور موجب سلب آسایش و آرامش شهروندان شده بود که در 

نهایت متهم به همراه پرونده تشكیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد.

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم 
گفت: درحال حاضر 98 معدن با سرمایه گذاری 
بیش از یكهزار و 65 میلیارد ریال و ایجاد اشتغال 

برای یكهزار و 294 تن در استان فعال است. 
محمود سیجانی اظهارداشت : به طورکلی درقم 
182 فقره پروانه بهره برداری معدن صادرشده که 
98 معدن فعال بوده و 48 معدن نیز در لیست 

مزایده قرار دارد.
وی افزود: قم ازجمله مناطق دارای ظرفیت بالا 
درحوزه معادن است و توجه به این حوزه اقتصادی 
می تواند درآمدزایی بالایی را برای استان به همراه 

داشته باشد.
وی ادامه داد: ایجاد رونق تولید در سطح معادن 

استان برای رسیدن به این هدف ضروری است و 
در همین رابطه تسهیلات بانكی به بهره برداران 
ماشین آلات  نوسازی  و  فعالیت  توسعه  برای 

موردنیاز داده می شود.
اکتشافی  پهنه های  ثبت  گفت:   سیجانی 
ازجمله پهنه حوض سلطان برای اکتشاف مس 
توسط شرکت ملی مس ایران، دو پهنه مشترک 
با استان های مجاور در غرب و جنوب غربی قم 
سازمان  توسط  کیلومترمربع  مساحت 450  به 
ایمیدور و محدوده های حاصل از پهنه ژئوفیزیک 
جهت اکتشافات طلا و فلزات آهن توسط سازمان 
زمین شناسی ازجمله فعالیت های صورت گرفته 
معادن  ظرفیت  از  بیشتر  هرچه  استفاده  برای 

هراندازه  به  کرد:  بیان  وی  است.  قم  استان 
بتوانیم فرآوری محصولات معدنی استخراج  شده 
از  استان  درآمد  دهیم،  انجام  معادن  کنار  در  را 
این حوزه مهم اقتصادی را افزایش داده ایم و در 
همین راستا به دنبال جذب سرمایه گذاران برای 
احداث واحدهای فرآوری در کنار معادن با رعایت 
داد:  ادامه  وی  هستیم.  زیست محیطی  اصول 
درحال حاضر با نظر مثبت مسئولان ارشد استان، 
افزایش  و  سرمایه گذاری  میزان  توسعه  امكان 
فرصت  اشتغال در بخش معادن قم با مشارکت 
می توان  و  است  فراهم شده  خصوصی  بخش 
حوزه های  مطلوب ترین  از  یكی  به عنوان  را  آن 

سرمایه گذاری در سطح استان معرفی کرد.

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم:

واحدهای فرآوری در کنار معادن قم ایجاد می شود 

رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: توسعه گلخانه و ایجاد 
صنایع تبدیلی از برنامه های اصلی جهاد کشاورزی قم می باشد که با همكاری 

بخش دولتی و خصوصی در سطح مناطق مختلف استان درحال اجراست. 
عباس پورمیدانی بیان کرد: توسعه هرچه بیشتر کشت های گلخانه ای 
و ایجاد صنایع تبدیلی و تكمیلی در کنار مزارع، علاوه بر ارتقا سطح تولید 
را  فعالیت در بخش کشاورزی استان  اقتصادی  افزوده  ارزش  محصولات، 
افزایش می دهد و بهره برداران از کسب و کار خود سود بیشتری دریافت 
خواهند کرد. وی افزود: با فراهم شدن بسترهای لازم برای جذب بیشتر 
فعالان بخش خصوصی در حوزه ایجاد گلخانه و صنایع تبدیلی و تكمیلی، 
کشاورزی قم شاهد استقبال خوب سرمایه گذاران برای فعالیت در این حوزه 
مهم اقتصادی است و به طور حتم با افزایش سطح سرمایه گذاری،  شرایط 

برای ارتقا هرچه بیشتر کشاورزی قم مهیا می شود.
وی ادامه داد: سازمان جهاد کشاورزی قم با استفاده از بسته های حمایتی 
متنوع همچون تسهیلات بانكی، در حد توان از سرمایه گذاران علاقه مند به 

فعالیت در بخش های مختلف کشاورزی استان به خصوص در حوزه ایجاد 
گلخانه و صنایع تبدیل و تكمیلی، حمایت خواهد کرد و در زمینه صدور 

مجوزهای لازم، شرایط را تا جایی که قانون اجازه دهد تسهیل می کند.
پورمیدانی گفت: توسعه کشت های گلخانه در قم یک ضرورت است چرا 
که در این نوع کشت، گیاه از تنش های سخت محیطی در امان می ماند و با 
استفاده از آب کمتر به رشد خود ادامه خواهد داد و این موضوع در شرایط 
آب و هوایی استان از اهمیت بسیار زیادی برخوردار است. وی بیان کرد: 
ایجاد صنایع تبدیلی و تكمیلی نیز از خام فروشی محصولات کشاورزی استان 
جلوگیری می کند و موجب افزایش ظرفیت تولید و ماندگاری این محصولات 
می شود،  ضمن آنكه درآمدزایی بیشتر و ایجاد فرصت های شغلی جدید را در 
این بخش به دنبال دارد. وی ادامه داد: کارشناسان سازمان جهاد کشاورزی 
قم در مناطق مختلف استان تلاش می کنند تا کشاورزان را با روش های نوین 
کشت و مزایای کشت های گلخانه ای آشنا کنند و از این طریق به اجرای راهبرد 
تغییر الگوی کشت و جهش تولید در بخش  کشاورزی استان،  سرعت بخشند.

رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم :

شرایط برای ارتقا هرچه بیشتر کشاورزی قم مهیا می شود 


